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رییس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

تزریق واکسن کرونا 
درتمام پایگاه های سلامت 

رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد؛

شهروندان قمی مراقب کلاهبرداران واتساپی باشند

رییس مرکز بهداشت قم گفت: با توجه به نقش واکسن در ایجاد ایمنی علیه کرونا، تزریق واکسن در تمام پایگاه های 
سلامت این استان انجام می شود.  سیامک محبی درگفت وگویی افزود: واکسیناسیون در ۴۲ مرکز، ۹۲ پایگاه سلامت و 
۶۰ خانه بهداشت در سطح شهر و روستا انجام می شود. وی با اشاره به این که سال گذشته برنامه واکسیناسیون در کشور 
شروع شد، اضافه کرد: در آغاز طرح واکسیناسیون علیه کرونا در استان قم ۱۸ مرکز تجمیعی فعال بود که از ابتدای امسال 
برنامه وزارت کشور تغییر و به سمت شبکه های بهداشتی و درمانی حرکت کرد. وی با بیان این که هم اکنون تمام مراکز جامع 
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکید کرد: 

ضرورت آشنایی دستگاه های اجرایی با الزامات 
تجاری سازی فناوری و ظرفیت های فن بازار
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به مناسبت اولین سالگرد آسمانی شدن پدر فوتسال قم؛

»حاج ناصرشریفی« درقلبها جا داشت

رئیس شورای هماهنگی فن بازار استان قم با تاکید براینکه فن بازار را نمی توان با تکلیف و بخشنامه معرفی و حمایت کرد گفت: 
لازم است متولیان امر خدمات و ارزش های فن بازار را فرهنگ سازی کنند. محسن امیدیان در نشست شورای هماهنگی فن بازار 
استان قم در سالن جلسات پارک علم و فناوری استان قم ضمن تبریک انتصاب دکتر رهسپارفرد به عنوان رئیس پارک گفت: دکتر 
اخوان علوی سرمایه مغتنمی برای زیست بوم فناوری است و در دوران خدمت خود در پارک لحظه ای از مسئولیتی که برعهده 

سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح کرد:
به توافق نزدیک هستیم مشروط
 به رعایت خطوط قرمز ایران 

 ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: مشــوررت ها در عالیترین 
ســطوح در تهــران انجام شــد و 
در حال انجام اســت. ما به توافق 
نزدیک هســتیم اما مشــروط به 
اینکه خطوط قرمــز ایران رعایت 

و منافع اصلی کشور تامین شود.
ناصر کنعانی در نشست خبری 
2مشــترک بــا خبرنــگاران ضمن 

رئیس  جمهور: 
بدون تسامح با دست اندازان
 به منابع طبیعی برخورد شود

7 2

فرمانده کل ارتش:
 درگیری های مرزی با طالبان

 باید دیپلماتیک حل شود
 رئیس  جمهــور گفت: هــر گونه 
دســت اندازی به منابــع طبیعی، 
اراضــی ملــی و اراضــی جنگلــی 
کشور، خصوصا از سوی دستگاه ها 
و نهادها خــط قرمز دولت مردمی 
است و وزارت جهادکشاروزی باید 
بدون تسامح و مماشات با متخلفان 
برخورد و از این ثروت ملی صیانت 
کند.  آیت الله سید ابراهیم رئیسی 

 فرمانــده کل ارتش گفت: عمده 
دلیــل درگیری هــای مــرزی بــا 
طالبان این است که طرف مقابل 
هنــوز آن نظم و نســق مطلوب را 
پیدا نکرده است. امیر سرلشکر 
»ســید عبدالرحیم موســوی در 
شــایعات  دربــاره  گفت وگویــی 
منتشر شده از درگیری های مرزی 
اخیر بین جمهوری اسلامی ایران  2

زندگی سنتی و کاهش 
آسیب های اجتماعی

برنامه هایی مانند همایش فرهنگی ادبی روستا همراه 
با برنامه های جانبی آن از این منظر که فضایی برای 

مشارکت همدلانه و خودجوش و مشتاقانه مردم برای شناخت، پاسداشت و بازتولید 
میراث گذشته خود فراهم می آورد، برنامه هایی بسیار ارزشمند به شمار می رود. 
این میراث گذشته، میراث مربوط به سده های پیشین و گذشته های دور غیرقابل 
دسترس نیست، بلکه به گذشته ای تعلق دارد که اغلب ما، آن را در زندگی پدران 
و پدربزرگ های خود دیده ایم و مایل هستیم که حتی با هزینه شخصی آن ر ا زنده 
نگاه داریم. این گذشته به دوره ای تعلق دارد که رنگ سنت در آن بر بی رنگی مدرنیته 

چیرگی دارد.
ارزش های نهفته در زندگی سنتی

اما این پرسش خود را می نمایاند که زندگی سنتی ما چگونه می تواند در عرصه 
نگاه  زنده  بین  پیوندی  چه  کند؟  اندام  عرض  اجتماعی  آسیب های  با  مبارزه 
داشتن زندگی سنتی نسل پدران ما و کاهش آسیب های اجتماعی وجود دارد؟ 
چه ارزش هایی در زندگی سنتی و جود دارد که اکنون می تواند ما را در رویارویی با 

مشکلات هویتی و فرهنگی مدد برساند؟
در مقام پاسخ به این پرسش باید گفت که اصولا در سطح جهانی هم وقتی از 
انجامید سخن گفته  دوران مدرن  پیدایش  به  که  آن  از  تحولات پس  و  رنسانس 
می شود، یکی از مهمترین نقدهایی که حتی از سوی خود اندیشمندان اروپایی و 
امریکایی به مدرنیته می شود،  همان زدودن ارزش های زندگی سنتی است. در این 
جا به اختصار به چهار ویژگی از ویژگی های زیست سنتی خودمان که رد پای آن را در 

زندگی پدران و پدربزرگانمان دیده ایم، اشاره می کنم:
 ـزندگی در گذشته ما همه اجزای یک زندگی شخصی و خانوادگی  الف. تقدس 
و جمعی را داشت و در آن افزون بر اهتمام گسترده به عبادات، از خوراک و پوشاک 
گرفته تا زراعت و تجارت به چشم می خورد، ولی همه اینها محاط به یک خداباوری 
بود که به آن تقدس می بخشید. ذکر نام خدا به هنگام آغاز غذا خوردن و حمد خدا 
را به جای آوردن به هنگام پایان غذا خوردن یک نمونه ساده در این زمینه است. ترک 
منزل برای رفتن به مغازه با ذکر نام خدا و باز کردن مغازه با نام خدا و به چشم تبرک 
نگاه کردن به اولین وجه دریافتی از مشتری و رزق خدا شمردن درآمد روزانه یک نمونه 
دیگر در این زمینه است. کشاورزی نیز یکسره با توکل بر خدا و سپاس از خدا و چشم 

امید دوختن به او همراه بوده است. زندگی مدرن این تقدس را از بین برده است.
 ـیکی دیگر از ویژگی های  ب. هزینه کردن همراه به بهره وری بهینه برای زندگی 
زیست سنتی ما حداقل هزینه برای بیشترین بهره وری بدور از خساست و نظرتنگی 
عین  در  صرفه جویی  و  قناعت  از  ماندنی  یاد  به  خاطراتی  شاید  ما  همه  است. 

گشاده دستی و سخاوت از نسل گذشته خودمان در ذهن داشته باشیم.
 ـیکی دیگر از ویژگی های زیست سنتی که به باور برخی  ج. حفظ محیط زیست 
پژوهشگران، مهمترین ویژگی سنت در برابر مدرنیته به شمار میرود اهتمام به حفظ 
محیط زیست و حداقل ویرانی طبیعت و حداکثر آبادانی آن است. یک مثال ساده در 
این زمینه میزان بسیار اندک نزدیک به صفر زباله در گذشته هاست. گوسفندی که 

ذبح میشد از همه اجزای آن استفاده بهینه می شد و چیزی به نام دورریز نداشت.
 ـپرهیز از ورود اموال دیگران  د. اهتمام جدی به رعایت حقوق دیگر همشهریان 
به زندگی شخصی، سنگین گرفتن ترازو به نفع مشتری و کوشش برای بازگرداندن 
امانات و کالاهای دیگران به صاحبانشان نمونه های برای این محور به شمار می رود.

بر پایه این چهار ویژگی که به عنوان نمونه ذکر شد، تشکیل چنین جلساتی مانند 
آن چه امروز در الویر برپا شد، از این رو که همه ما را به گذشته ای همراه با قدسیت و 
بهینه هزینه کردن و حفظ محیط زیست و رعایت حقوق دیگران پیوند میدهد و ما را 
مشتاقانه به شناخت این گذشته تشویق و ترغیب می کند، یک گام به سوی کاهش 
آسیبهای اجتماعی به شمار می رود. روشن است که این سخن به معنای توصیه به 
ماندن در گذشته نیست،  بلکه به معنای توصیه به شناخت گذشته و زندگی کردن در 
اکنون و اینجا ولی در پرتو گذشته است. برای ماندگار کردن نتایج چنین همایش هایی 
باید به دست به اقداماتی پایدار زد. برگزاری نمایشگاه دایمی محصولات خوراکی 
میوه ای و لبنی و صنایع دستی یکی از اقدامات موثر هویت بخش، کارآفرین و دارای 
دستاوردهای فرهنگی و اقتصادی است. تشویق جوانان روستا برای پرداختن به این 
نوع فعالیت ها که از ساختن سرکه از پسماند میوه ها گرفته تا ساختن سفالینه هایی با 
نمادهای مربوط به روستا را می تواند دربربگیرد،  بی تردید گامی موثر در مسیر بازیابی 

هویت گذشته خود همراه با تشویق فرهنگ کار و ایجاد رونق اقتصادی است.
* عضو هیات علمی دانشگاه باقر العلوم علیه السلام

محسن الویری*

8

  

فرماندار قم ضمن تاکید بر استفاده از ظرفیت سفرهای استانی رئیس جمهور 
با  پردیسان  گفت:  استان  عمومی  های  کتابخانه  مشکلات  حل  راستای  در 
هر  برای  کتابخانه  یک  داشتن  ظرفیت  جمعیتی،  و  فرهنگی  ظرفیت های 
عمومی  های  کتابخانه  کل  اداره  سرپرست  توکلیان  مهدی  دارد.  را  مجتمع 
استان قم با عباس ذاکریان فرماندار قم دیدار و گفتگو کرد. فرماندار قم در 
این دیدار ضمن تاکید بر استفاده از ظرفیت سفرهای استانی رئیس جمهور 

رئیس دانشگاه قم با اشاره به افزایش تعداد دانشجویان اتباع در قم، گفت: باتوجه 
به تفاوت های فرهنگی که میان دانشجویان اتباع و بومی وجود دارد قانون به ما 
این اجازه را می دهد که نیمی از سال تحصیلی را حضوری و نیمی را به صورت 
غیر حضوری برگزار کنیم.  آیت الله عسگر دیرباز یکشنبه شب در جلسه بررسی 
استانداری  جواد)ع(  امام  جلسات  سالن  در  که  دانشگاه ها  آموزشی  مشکلات 
قم برگزار شد، با اشاره به اینکه دانشگاه مفید همراهی بسیار مطلوبی با دیگر 

فرماندار قم :
پردیسان ظرفیت داشتن یک کتابخانه برای هر مجتمع را دارد

رئیس دانشگاه قم:
تفاوت فرهنگی میان دانشجویان مشکل ساز شده است 
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معاون شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

2هزار و 4۰۰ تن ماهی امسال درقم تولید می شود

یاد و خاطره مدیرمسئول فقید روزنامه ایمان گرامی داشته شد ؛

دکترحسین عبداللهی انسانی
 شجاع و صادق بود

 ایمان / رضا ملکی 
نهم فروردین ماه 1401 پیام آور یک روز سخت و غمگین برای خانواده فهیم 
رسانه ای قم بود.خبر این بود دکتر حسین عبداللهی به دیدار حضرت دوست 
شتافت تا آهی از حسرت و غم را در و دوستداران خود باقی گذارد.آئینهای 
باشکوه تعظیم و بزرگداشت رحلت مرد دوست داشتنی رسانه ای قم و ایران 
نشانگر حرکت درست و اصولی دکتر حسین عبداللهی در مسیر زندگی صادقانه  

اش بود.
 تکریم روز خبرنگار دراولین  سال  نبودن دکتر حسین عزیزدراین روز بزرگ 
دل ها را به درد آورد. دوستان رسانه ای او بر آن شدند تا با تبریک روز خبرنگار 
دلجویی و همدردی خود را با خانواده ی معزز دکترعبداللهی به اشتراک گذارند.

این دیدار درمنزل آن فقید سعید انجام شد سایه ای ازغم را می شد در فضای 
سنگین خانه جستجو کرد.عکس های دکترعبداللهی درجای جای منزل اش 
با تبسم لبخندی زیبا بیانگراین موضوع بود که روح پاک او در این دیدار حضور 
دارد.همسر مهربان اش سرکار خانم طاهری که از همکاران قدیمی مطبوعاتی 
قم  است ،در کنار سه فرزند برومند دکتر و خانواده ی گرانقدر ایشان خیر مقدم 

ویژه به دوستان رسانه ای  داشتند.
این مراسم با تلاوت آیات نورانی قرآن کریم که نثار روح پاک استاد عبداللهی 
شد آغاز شد ، درابتدا با سخنان استاد داستانی  پیشکسوت عرصه رسانه همراه 
شد.استاد از صداقت و شجاعت و تلاش چشمگیر دکترعبداللهی درمسیر 
رسیدن به هدف بزرگی که در سرداشت گفت و خدمات همسر گرانقدر استاد 
عبداللهی را ستود.استاد اسداللهی دیگر بزرگ رسانه ای قم که حضوری پر 
افتخار از مسیر رسانه ای قم در تهران و کشورهای دیگر داشت نیز سجایای 

اخلاقی دکترعبداللهی را مورد ستایش قرار داد.
و  استاد  زندگی  شروع  از  قم  ورزش  ای  رسانه  کسوت  کهن  ملکی  رضا 
نقش آفرینی مثبت او در ورزش و تشکیل تیم خوب فوتبال روزنامه ایمان و 
همیاری و همدلی اودر کمک به تهیدستان و شجاعت اش در رسانه و اینکه به 
عنوان نماد بزرگ رسانه ای قم در مطبوعات کشور جلوه  ای ممتاز داشت گفت 
و ادامه راه دکتر و مسیر پر افتخارش را از سه فرزند برومند دکترعبداللهی طلب 
کرد. جعفرعابدی دیگر فعال رسانه ای پیشکسوت رسانه ای قم نیز با خاطره ای 
شیرین از استاد عبداللهی در زمان هدایت تیم روزنامه ایمان و صداقتی که 
ایشان با عدم تبانی با تیم مقابل درمستطیل سبز نشان داد سخن گفت و ویژه 
گیهای اخلاقی استاد را ستود.دکترعبدالله باقری نیز از تلاش همسر ارجمند 

دکتر در همراهی سال ها حضور ایشان در رسانه قدردانی نمود.
تابلو فرش منقش به عکس مرحوم عبداللهی با دستان استاد اسداللهی به 
همسر بزرگوار دکتر اهدا گردید تا خانواده ی رسانه ای قم بر این اصول پایبند 
باشند که همواره به یاد عزیزانی هستند که تلاششان در عرصه رسانه ای ولایت 

مورد تکریم قرار خواهد گرفت و در کنار خانواده ی این عزیزان خواهند بود.
سرکارخانم طاهری با اشک های جاری شده بر چشم و بغض گلو تنها توانست 
بگوید که از این که یاد و خاطره همسرش را گرامی داشتید سپاسگزارم و این 
پایانی دیداری بود که بر صفحات وزین رسانه ای قم با اثرات مثبت به ثبت رسید.

جهت کسب اطلاعات بیشتر هم می توانید با شماره تلفن همراه 
۰۹۱۲75۲۹۱7۹ تماس حاصل فرمائید
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به مناسبت درگذشت یکی ازاساتید برجسته قرآنی کشور،

استاد شهیدی، بمنزله 
صدها کتاب بود!

ای اهل ایمان! از خدا پروا کنید و هر کسی باید با 
تأمل بنگرد که برای فردای خود چه چیزی پیش فرستاده است، تقوا پیشه کنید 
)و بدانید که( یقیناً خدا به آنچه انجام می دهید آگاه است. )سورة حشر آیة 1۸(
درگذشت تأسفبار جناب حجت الاسلام محمد رضا شهیدی از اساتید مبرز 

قرآنی کشورمان ضایعه ای برای جامعه قرآنی محسوب می شود.
قرآن  خدمت  در  را  خود  عمر  از  سال  پنجاه  قریب  شهیدی  استاد  مرحوم 
گذرانید، تسلط او بر علوم و فنون قرائت و تلاوت قرآن کریم و علم تجوید و وقف و 
ابتداء و همچنین آشنایی او با قرائات قراء سبعه و راویان آنها از محسّنات علمی او 
بود که شاید در سطح کشور کمتر از ده نفر این جامعیت علمی را در این مباحث 

داشتند.
مطالعات گسترده استاد شهیدی در علوم و معارف قرآن به حدی بود که هر گاه 
هر موضوعی قرآنی مطرح می شد او متقن ترین سخنان را برای گفتن داشت 

و در حقیقت او هر وقت در جایی حضور داشت بمنزله صدها جلد کتاب بود!
اخلاق جذاب و شیرین سخنی او همه را جذب می کرد و هیچگاه در پاسخ به 
سئوالات شاگردان و یا متسابقین بی حوصله نمی شد و با تأنی سعی می کرد 

ضمن پاسخگویی مطالب جدیدی به آنها بیاموزد.
تلاش چند ده ساله استاد شهیدی در ضبط و نگهداری تلاوتهای قاریان 
مصری که شامل بیش از ۲0 هزار نوار قرآنی می شد، نشانگر علاقه وافر و 
عاشقانه او به تلاوتهای فاخر قاریان مصری بود و البته صرفاً شنیداری نبود بلکه 

بر روی این تلاوتها تحلیل و نظر ارائه می کرد.
علاقه مندی رهبر معظم انقلاب به استماع تلاوت قاریان مصری

این علاقمندی به پیگیری تلاوت قرآن اساتید مصری را در زندگی رهبر معظم 
انقلاب مخصوصاً در اوان جوانی می بینیم که مقید بودند قرائت های اساتید 
مشهور مصری که معمولًا در مسجد رأس الحسین قاهره تلاوت می شد و از رادیو 

مصر مستقیماً پخش می گردید را گوش بدهند.
مرحوم استاد کاظم محمد زاده از قاریان مشهور خراسانی برایم نقل کرد که در 
زمان ریاست جمهوری حضرت آیت الله خامنه ای )مدظله العالی( روزی نوار 
تلاوت سوره های حاقه و معارج استاد شحات محمد انور را که تازه تلاوت کرده 
بود برای ایشان بردم و همانجا نوار را در ضبط صوت گذاشتند و محو گوش دادن 
شدند و آنچنان این تلاوت محزون که آیات مربوط به قیامت را هم قرائت می 
کرد در عمق وجود ایشان اثر داشت که پیوسته اشک می ریختند تا اینکه نوار 
تمام شد و دوباره آن را به اول برگردانده و از نو مشغول استماع این قرائت شدند 
و دوباره همین کار را تکرار کردند، یعنی تلاوت سوره های حاقه و معارج مرحوم 
استاد شحات محمد انور را چندین بار پیوسته شنیدند و اشک ریختند! و واقعاً 
مرحوم شحات انور هم این آیات را با حزن عجیبی تلاوت کرده است، البته این 
حزن در اکثر تلاوتهای او پدیدار است و یادم هست در یک دیدار خصوصی هم 
که استاد شحات انور به ملاقات رهبر معظم انقلاب آمده بود، پس از تلاوتی که 
محضر ایشان قرائت کرد، معظم له به چند تن از اساتید قرآنی که در آن جلسه 
بودند رو کرده و فرمودند ایشان در درونش یک چیزی هست که آیات قرآن را 

محزون قرائت می کند.
انس با قرائت و تلاوت قرآن بسیار ارزشمند است و روح و جان انسان را صیقل 
می دهد و شاید یکی از دلایلی که در روایات سفارش شده است که آیات قرآن 
را با حزن بخوانید برای همین است که قلب را خاشع کند و موجب تزکیه نفس 

شود.
مرحوم استاد شهیدی حافظ کل قرآن بود ولی کمتر از او در جایگاه استاد 
حفظ قرآن استفاده می شد به سبب آنکه تسلط ایشان بر علوم و فنون قرائت 
و تلاوت قرآن فوق العاده بود و شاگردان ترجیح می دادند غالباً در این وادی از 
ایشان بهره مند شوند. یکی از کسانی که مخصوصاً در بیست سال اخیر بیشتر 
با مرحوم استاد محمد رضا شهیدی مأنوس بود استاد شهریار پرهیزگار است که 

امیدوارم همت کنند و خاطراتشان را از این استاد برجسته قرآنی بازگویی کنند.
دلبستگی استاد شهیدی به جناب استاد پرهیزگار به حدی بود که هرگاه 
ایشان را برای جلسه ای و یا برای بحث داوری در مسابقاتی دعوت می کردم 
بلافاصله می پرسیدند استاد پرهیزگار هم هستند؟ ! و بعد هم اضافه می کردند 
اگر ایشان هستند من هم می آیم، مخصوصاً در این سالهای آخر که کمتر جایی 
می رفتند امّا اگر استاد پرهیزگار دعوتی برای داوری را قبول کرده بودند، ایشان 
هم می آمد، غرض دلبستگی ایشان به جناب شهریار پرهیزگار ویژه بود و شاید 

هم از باب قدر زر زرگر شناسد باشد!
تقریباً تمام اساتید قرآنی کشور و عموم قاریان و حافظان قرآن مرحوم استاد 
شهیدی را دیده اند و می شناسند و از ایشان خاطره دارند و بسیار کم می 
شود که استادی اینچنین گسترده، طیف وسیعی از آحاد جامعة قرآنی را تحت 
پوشش خود داشته باشد، البته در مشهد، تهران و اصفهان و بعضی شهرهای 
دیگر اساتید برجسته ای داشته ایم که اثرگذار بوده اند ولی بیشتر در منطقه 
خود شناخته شده بودند که از این میان لازم می دانم از مرحوم استاد مهدی 
شکوهنده از اساتید پیشکسوت اصفهانی یاد کنم که شاگردان بسیاری را تربیت 
کردند و همچنین استاد ابراهیم مولایی در تهران که بنیان گذار نسلی از قاریان و 
تالیان قرآن در کشور بودند. مرحوم استاد شکوهنده از علاقه ای که به حضرت 
ثامن الحجج علی ابن موسی الرضا )ع( داشت در سال چندین ماه را در مشهد 
اقامت می کردند، مثلًا ماه رمضان ها به مشهد می آمدند و قاریان و اساتید 
قرآنی مشهد هم از ایشان بهره مند بودند و یا از مرحوم استاد مولایی کتاب 
بسیار ارزشمند »تهذیب القرائه« در دو جلد در بحث قرائات قراء سبعه منتشر 
شده است که برای عموم اساتید قرآنی بسیار قابل استفاده است. ما باید یاد 
و خاطره همة اساتید قرآنی و خادمان بزرگ قرآن کریم را همیشه زنده بداریم و 
قدردان تلاش ها و زحمات آنان در پرورش استعدادهای نوجوانان و جوانان و 
طلاب و دانشجویان کشورمان باشیم. قطعاً حق استاد شهیدی عزیز که بارها در 
دار القرآن علامه طباطبایی )رض( در جلسات قاریان و حافظان قرآن میزبان او 
بودیم و سفرهای متعدد قرآنی با او داشتیم با این چند کلام ناقص ادا نمی شود.
متأسفانه عارضه ای که در این سالهای آخر برایشان وارد شده بود و غالباً 
در حال مداوا بودند، سرانجام سبب شد تا بطور کلی جامعه قرآنی از فیض 

وجودشان محروم گردد.
آنچه که باید همه ما پیوسته به آن متذکر باشیم این است که مسافرانی هستیم 
در این دنیا و مدت محدودی اقامت داریم و رهگذار سفر آخرت و جایگاه ابدی 
خواهیم شد و باید رعایت تقوی را همیشه داشته و در فکر توشه ای برای فردای 
خود باشیم که قطعاً اعمال صالح بهترین زاد و توشه برای سفرآخرت است و 
امیدواریم روزی که ندای ارجعی فرا خوانده می شود آمادگی این سفر را داشته 
و یا حتی مشتاق آن بوده تا با اهل بیت )ع( و اولیای الهی دیدار و ملاقات داشته 

باشیم.
مرحوم استاد شهیدی بسیار مهربان بود و امیدواریم پروردگار متعال هم با 
مهربانی و لطف بیکرانش او را مورد رحمت و لطف خود قرار داده و در جایگاه 

»فی مقعد صدق عند ملیکِ مقتدر« قرارش دهد و ما را هم بیامرزد.

سخنگوی دولت:

رتبه های برتر کنکور و المپیادی ها بورسیه 
هیئت علمی می شوند 

سخنگوی دولت گفت:  زمینه و بخش مهمی از شرایط بروز استعداد های برتر 
ایرانی در داخل کشور، عملیاتی شد.

نوشت:  خود  شخصی  صفحه  در  دولت  سخنگوی  جهرمی  بهادری  علی 
 زمینه و بخش مهمی از شرایط بروز استعداد های برتر ایرانی در داخل کشور، 
عملیاتی شد. با تفاهم صورت گرفته بین وزارت علوم و معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، رتبه های برتر کنکور و المپیادی ها، بورسیه هیئت علمی 
می شوند. ارائه تسهیلاتی برای دوره پسادکتری از دیگر مفاد این تفاهم نامه 

است.

اخبار

معاون اول رئیس جمهور:

برای حل چالش ها باید بر ایده ها و 
سرمایه های مردمی تکیه کنیم

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه برای حل چالش ها و مشکلات کشور باید 
به منابع، ایده ها، مدیریت و سرمایه های مردمی تکیه کنیم، بر اهمیت نقش بسیج در 

ایجاد حلقه میانی دولت و مردم تاکید کرد.
محمد مخبردر نشست اعضای شورای تبیین مواضع بسیج دانشجویی با تاکید بر اینکه 
برای حل چالش ها و مشکلات کشور باید به منابع، ایده ها، مدیریت و سرمایه های مردمی 
تکیه کنیم، بر اهمیت نقش بسیج در ایجاد حلقه میانی دولت و مردم و بستر سازی برای 
مشارکت همگانی تاکید کرد. وی وجود بسیج در کشور را یکی از زمینه های تمایز ایران با 
سایر کشورها برشمرد و افزود: در روزهای نخست دفاع مقدس این بسیج مردمی بود که 
توانست شرایط را تغییر دهد و در سال های پس از انقلاب اسلامی نیز با کمک بسیج و 
مردم، حل چالش ها و مشکلات کشور با هزینه های کمتر و با سرعت بیشتر انجام شده 
است. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه متأسفانه به خوبی نتوانسته ایم از مشارکت 
و نقش مردم در حوزه اقتصاد آنطور که باید استفاده کنیم، خاطر نشان کرد: باید تلاش 
کنیم مردم را به صحنه اقتصاد کشور وارد کرده و با جلب اعتماد مردم و مشارکت جامعه، 
نقدینگی شناور موجود در کشور را به سمت سرمایه گذاری و تولید هدایت کنیم. مخبر 
کم توجهی به جهاد تبیین را از نقاط ضعف موجود دانست و گفت: جریان های رسانه ای 
معاند از پشتیبانی و حمایت های مادی و معنوی نظام سلطه برخوردار هستند و لازم است 
جریان انقلابی نیز برای پاسخگویی به افکار عمومی جامعه، در عرصه رسانه و فضای 
مجازی، پررنگ تر و جدی تر گام بردارد. وی در ادامه به ترسیم شرایط و اوضاع کشور در 
زمان آغاز به کار دولت سیزدهم پرداخت و گزارشی از اقدامات ویژه و ضربتی صورت گرفته 
برای جبران کاستی ها و رفع نواقص به جا مانده از دولت گذشته ارائه کرد. خبر به اقدامات 
دولت سیزدهم برای تحقق وعده های رئیس جمهور در حوزه اشتغال و مسکن نیز اشاره 
و تصریح کرد: در حال حاضر زمین مورد نیاز برای ساخت یک میلیون و 400 هزار واحد 
مسکونی تأمین شده که این عدد تا پایان سال به ۳ میلیون واحد خواهد رسید و برنامه 
دولت برای احداث مسکن این است که با استفاده از ظرفیت و مشارکت خود مردم بتواند 

هدف گذاری انجام شده در تولید مسکن را تحقق بخشد.

سردار فرحی در دیدار با رئیس دانشگاه دفاع ملی عراق:

رژیم صهیونیستی عامل اختلاف بین 
کشورهای منطقه است

جانشین وزیر دفاع گفت: رژیم صهیونیستی عامل اختلاف بین کشورهای منطقه، 
تضعیف و فرسایش ظرفیت امت اسلامی است.

با حضور در  سپهبد »سعد مزهر محسن العلاق« رئیس دانشگاه دفاع ملی عراق 
ستاد وزارت دفاع جمهوری اسلامی ایران در تهران، با سردار سید مهدی فرحی دیدار 
و گفتگو کرد. سردار سید مهدی فرحی در این ابتدای دیدار با ادای احترام به روح پاک 
همه شهدای سال های مبارزه علیه تروریست های تکفیری داعشی به ویژه دو قهرمان 
و مجاهد نستوه سردار عزیز شهید حاج قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس 
افزود: به طور قطع در میان کشورهای همسایه، کشور دوست و برادر-عراق، از جایگاه 
ویژه ای برای جمهوری اسلامی ایران برخوردار است و جمهوری اسلامی ایران همواره 
بر توسعه و تعمیق روابط با عراق تاکید دارد. وی با بیان اینکه شهادت دو همرزم قهرمان 
در کنار یکدیگر حاویِ پیام های مهمی است افزود: این دو قهرمان تا لحظه شهادت در 
کنار یکدیگر بودند و آمیخته شدن خون فرماندهان و سربازان دو کشور ایران و عراق در 
راستای هدف واحد؛ بر استحکام پیوندهای دو کشور افزوده است و نشان داده است 
جمهوری اسلامی ایران، امنیت عراق را امنیت و ثبات خود می داند. جانشین وزیر دفاع 
با بیان اینکه آمریکا و برخی از رژیم ها و دولت های همراه با این کشور در صدد تخریب 
روابط ایران و عراق هستند گفت: دولت های منطقه نسبت به زیان های ناشی از حضور 
و مداخلات خارجی و به ویژه آمریکا در منطقه باید هشیار و بیدار باشند. وی در همین 
زمینه افزود: رژیم صهیونیستی و تروریسم به عنوان یکی از ابزارهای نظام سلطه، با 
توجیه حضور خود در منطقه و تلاش برای کسب مشروعیت، عاملی برای اختلاف بین 
کشورهای منطقه و تضعیف و فرسایش ظرفیت امت اسلامی است. سردار فرحی با 
بیان اینکه توسعه همکاری ها و تفاهم دو کشور ایران و عراق عاملی مهم در جهت خنثی 
سازی توطئه های دشمنان مشترک دو کشور است تأکید کرد: تعامل و ارتباط دو کشور در 
زمینه های مختلف دفاعی به ویژه در حوزه علم و فناوری و دانش باید تقویت و توسعه یابد.

 
وزیر کشور :

امنیت در جمهوری اسلامی ایران
مردم محور است 

وزیر کشور با بیان اینکه مردم، پایه اصلی امنیت در جمهوری اسلامی ایران هستند، 
گفت: مولفه اساسی در این زمینه، حضور مردم در صحنه است که همواره با بصیرت و 

هوشمندانه وجود داشته است.
دکتر احمد وحیدی در همایش معاونان سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری های 
سراسر کشور افزود: مسایل امنیت در دوره های مختلف، چهره های متفاوت داشته 
است؛ زمانی دشمن با استفاده از منافقان به دنبال جنگ مسلحانه بود و امروز از 

ابزار های فرهنگی و هویتی برای مقابله با نظام جمهوری اسلامی استفاده می کند.
وی تصریح کرد: برای همین باید با زمان شناسی و شناخت دقیق چالش ها، به مقابله 
با تهدید ها علیه امنیت کشور بپردازیم. وزیر کشور، بزرگترین تلاش دشمن را در شرایط 
کنونی، القای فضای یاس و ناامیدی در کشور برشمرد و اظهار کرد: هدف اصلی دشمن 
از بین بردن هویت های اصیل فرهنگی همچون حجاب و عفاف، ایجاد تفرقه و دوگانگی 
در داخل کشور است که البته با توجه به ریشه های اعتقادی مردم و پایه های مستحکم 
نظام جمهوری اسلامی ایران، همواره در رسیدن به این اهداف پلید، ناکام مانده است.

دکتر وحیدی مسائل امنیتی را زیرساخت اصلی تحقق سایر نیاز ها و اهداف کشور 
دانست و گفت: مواجهه عالمانه با مسائل امنیتی و در نظر گرفتن جمیع شرایط و 

ملاحظات منطقه ای هر استان، باید به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: یکی از ابعاد مهم تولید قدرت، گفتمان سازی است. برای تقویت 
این ظرفیت بایستی مدیران همواره در میان مردم حضور داشته باشند تا همدلی، هم 

افزایی، اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی در کشور بیش از گذشته ظهور یابد.
 

وزیر اطلاعات:

 امروز شاهد امنیت پایدار در کشور هستیم 
وزیر اطلاعات با حضور در جلسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت: با هم افزایی جامعه اطلاعاتی و دستگاه های قضایی انتظامی؛ امروز شاهد 

امنیت پایدار در کشور هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب با عرض تسلیت ایام شهادت حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع( افزود: وزارت اطلاعات همه تلاش های خود را در این عرصه بکار گرفته است. 
وزیر اطلاعات همچنین با ارایه گزارشی از اقدامات سربازان گمنام امام زمان )عج( برای 
مقابله با توطئه های رژیم صهیونیستی بر ضد ملت و نظام جمهوری اسلامی ایران تاکید 
کرد؛ مقابله با رژیم صهیونیستی به عنوان اولویت اول دستگاه اطلاعاتی قرار دارد و تاکنون 
موفقیت های خوبی حاصل شده است. در این جلسه وحید جلال زاده رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از اقدامات وزارت اطلاعات قدردانی کرد و شماری 

از نمایندگان عضو این کمیسیون هم دیدگاه های خود را در این باره مطرح کردند.
 

رییس سازمان انرژی اتمی:

همه کشورها باید از فناوری صلح آمیز 
هسته ای برخوردار باشند

 رییس سازمان انرژی اتمی گفت: امروز جلوه های قدرت و مولفه های آن در کنار 
سرمایه های اجتماعی مطرح می شود به طوری که در جهان امروز علوم و فناوری های 
نوین تبدیل به نماد قدرت ساز شده اند. محمد اسلامی رییس سازمان انرژی اتمی 
گفت: اکنون چرخه سوخت و حوزه اتم جزو حوزه قدرت محسوب می شوند و در ۲۵ 
سال گذشته نیز رهبر معظم انقلاب بارها نسبت به این موضوع و توسعه فناوری هسته ای 
تاکیداتی داشته اند. وی ادامه داد: خوشبختانه در این سال ها و با لطف الهی، همکاری و 
تلاش همکاران و همچنین تاثیرات قانون اقدام راهبردی شاهد تقویت توازن و بازدارندگی 
در مذاکرات برجامی هستیم و بازگشت به تعهدات و لغو تحریم ها را مطالبه می کنیم. برای 
رسیدن به یک برنامه مسنجم، اقدام به تدوین و تصویب سند جامع راهبردی در سازمان 

انرژی اتمی ایران کردیم و در راه رسیدن به توسعه، گام های بلندی برداشته ایم.

 رئیس  جمهور گفت: هر گونه دست اندازی به منابع طبیعی، اراضی ملی 
و اراضی جنگلی کشور، خصوصا از سوی دستگاه ها و نهادها خط قرمز دولت 
مردمی است و وزارت جهادکشاروزی باید بدون تسامح و مماشات با متخلفان 

برخورد و از این ثروت ملی صیانت کند. 
فعالیت  بر  ستادی  نظارت  جلسه  دومین  در  رئیسی  ابراهیم  سید  آیت الله 
وزارتخانه ها، مهم ترین ماموریت وزارت جهاد کشاورزی را تامین امنیت غذایی 
پایدار برای کشور خواند و گفت: وزارت جهادکشاورزی باید زمینه تامین غذای 
سالم، با کیفیت، ارزان و با منشا داخلی، را در کشور فراهم کند، لذا نقش این 
وزارتخانه در خودکفایی و امنیت غذایی کشور راهبردی و بسیار تعیین کننده 
است. رئیس جمهور تکمیل زنجیره ارزش در حوزه محصولات کشاورزی را جزء 
مهم ترین وظایف وزارت جهادکشاورزی خواند و افزود: این وزارتخانه باید زنجیره 
ارزش کالاهای اساسی را با اولویت گندم و دانه های روغنی و با هماهنگی بین 
حلقه های مختلف این زنجیره توسعه داده و گامی راهبردی در راستای استقلال 
و امنیت غذایی کشور بردارد. فرآوری محصولات کشاورزی با هدف رونق صنایع 
تبدیلی و توسعه صادرات در این حوزه دیگر تاکید مهم آیت الله رئیسی به مدیران 
ارشد وزارت جهادکشاورزی بود. رئیسی با اشاره به ظرفیت عظیم باغداری و 
اراضی کشاورزی و نیز تنوع اقلیمی کشور خاطرنشان کرد: با این ظرفیت بالا، روا 
نیست که سهم کوچکی از بازار محصولات فرآوری شده دنیا در اختیار کشورمان 
باشد. توسعه صنایع تبدیلی و تکمیل زنجیره ارزش، مهم ترین پیش نیاز توسعه 
اقتصاد کشاورزی در کشور است که خود می تواند، موجب توسعه اشتغال و 

افزایش درآمد خصوصا در مناطق روستایی شود.
دولت به دنبال اصلاح الگوی کشاورزی و دامپروری 

منطبق با اقلیم کشوراست 
رئیس جمهور همچنین وجود نعمت ۵0 میلیون هکتاری مراتع را فرصتی 
مناسب برای تولید علوفه دام و توسعه دامپروری ارزیابی کرد و گفت: اصلاح 
الگوی کشاورزی و دامپروری منطبق بر تناسب نژادهای گیاهی و دامی با اقلیم 
کشورمان از سیاست های دولت است. رئیسی خودکفایی در تولید بذر و اصلاح 

الگوی مصرف آب را دو اولویت راهبردی دیگر در حوزه کشاورزی خواند و افزود: 
امنیت غذایی پایدار در کشور در گرو خودکفایی در تولید بذر کشاورزی است و 
وزارت جهادکشاورزی باید به این مسئله اهتمام داشته باشد ضمن آنکه اصلاح 
الگوی مصرف آب، با رایگان کردن آن برای کشاورزانی که از روش های نوین آبیاری 

از جمله آبیاری زیرسطحی استفاده می کنند، باید در دستور کار قرار گیرد.
رئیس جمهور ایجاد شهرک های گلخانه ای، توجه به تأمین دانه های روغنی در 
داخل و استفاده بهینه از ظرفیت بزرگ کشور در پنبه کاری را مورد تأکید قرار داد 
و خاطرنشان کرد: کشاورزی اساساً صنعتی اشتغالزا است و می تواند برای تحقق 
شعار سال به شکل دانش بنیان توسعه پیدا کند. اگر کشاورزی فعال شود، اقتصاد 
روستایی رشد می کند و با افزایش درآمد در روستا، مهاجرت روستاییان به شهرها 
متوقف می شود. رئیسی با بیان اینکه دولت به دنبال افزایش صرفه اقتصادی 
کشاورزی برای روستاییان است، افزود: خرید تضمینی ۷ میلیون تن گندم بعنوان 
محصول استراتژیک در سال جاری نشانه اعتماد متقابل میان دولت و کشاورزان 
است و انشاالله این اعتماد با پرداخت به موقع مطالبات کشاورزان بیش از گذشته 

تقویت خواهد شد.
حفظ سلامت محصولات زراعی از اصول اغماض ناپذیر دولت است 

رئیس جمهور در ادامه ضرورت صیانت از منابع طبیعی، مراتع و جنگل ها 
را مورد اشاره قرار داد و با یادآوری مسئولیت  مهم وزارت جهادکشاورزی در این 
حوزه، تصریح کرد: هر گونه دست اندازی به منابع طبیعی، اراضی ملی و اراضی 
جنگلی کشور، خصوصا از سوی دستگاه ها و نهادها خط قرمز دولت مردمی است 
و وزارت جهادکشاروزی باید بدون تسامح و مماشات با متخلفان برخورد و از این 
ثروت ملی صیانت کند.  رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود مسئولیت های 
وزارت جهادکشاورزی در حوزه حفظ سلامت و بهداشت محصولات کشاورزی را 
به مدیران ارشد این وزارتخانه گوشزد کرد و با اشاره به گزارش ارائه شده مبنی بر 
استقرار واحد کنترل کیفیت در همه گلخانه های بزرگ کشور و کنترل سموم به 
صورت هفتگی، افزود: حفظ سلامتی و بهداشت محصولات باغی، گلخانه ای و 
کشاورزی برای مصرف داخلی و صادرات جزء اصولِ اغماض ناپذیر دولت مردمی 

است و وزارت جهادکشاورزی در این زمینه مسئولیت بزرگی به عهده دارد.
ضرورت تحول آفرینی در حوزه کشاورزی، مهم ترین محور بخش پایانی سخنان 
رئیس جمهور در جلسه با مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی بود. رئیسی با تاکید 
بر ضرورت تدوین برنامه تحولی برای توسعه تولید و ارتقای کیفیت محصولات 
کشاورزی، گفت: در تمام برنامه های تحولی، بعد از اراده و برنامه تحول، آنچه 
اهمیت دارد و به نوعی پیشران تحول محسوب می شود، نقش نیروی انسانی 
است. در توسعه کشاورزی باید نیروی انسانی تحول گرا، جوان، باانگیزه و متعهد 
مورد استفاده قرار گیرد تا ظرفیت های بزرگ کشور در حوزه کشاورزی فعلیت پیدا 
کند. رئیس جمهور مشارکت مردم در تحول صنعت کشاورزی در کشور را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: وزارت جهادکشاورزی از ظرفیت عظیم مردمی در پیشبرد 
موفق برنامه های خود استفاده کند. همچنین دانشکده های کشاورزی با ورود 
فعالانه به برنامه های تحولی در حوزه کشاورزی، زمینه های گذر کامل از کشاورزی 

سنتی به کشاورزی مدرن را تسریع کنند.

رئیس  جمهوردرجمع مدیران وزارت جهاد کشاورزی: 

بدون تسامح با دست اندازان به منابع طبیعی برخورد شود

 فرمانده کل ارتش گفت: عمده دلیل درگیری های مرزی 
با طالبان این است که طرف مقابل هنوز آن نظم و نسق 

مطلوب را پیدا نکرده است.
امیر سرلشکر »سید عبدالرحیم موسوی در گفت وگویی 
درباره شایعات منتشر شده از درگیری های مرزی اخیر بین 
جمهوری اسلامی ایران و نیرو های طالبان، اظهار داشت: 
اختلاف مرزی کوچکی در بخشی از مرز با افغانستان وجود 
دارد؛ به این دلیل که در کشور مقابل پس از تغییر حکومت، 
هنوز آن نظم و نسق لازم برقرار نشده، گاهی این سوتفاهم ها 
به  که  می دهد  رخ  کوچکی  درگیری های  و  می آید  پیش 
سرعت هم تمام می شود. امیدواریم هرچه زودتر مسئولان 

سیاسی این اختلافات را برطرف کنند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا شایعات درباره شهادت یک 
سرباز وظیفه در درگیری های مرزی اخیر با نیرو های طالبان 
جمهوری  ارتش  نیرو های  از  کرد:  اظهار  دارد؟،  صحت 
اسلامی ایران که در آن خط مستقر هستند، چنین موردی 
نداشتیم؛ درباره نیرو های فراجا نیز اطلاع دقیقی ندارم که 
درگیری ها منجربه شهادت شده است یا خیر، ولی گاهی 
اوقات در این درگیری های مرزی، تیراندازی پراکنده وجود 
دارد. امیر موسوی در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال 
دارد دسیسه و سوءنیت دشمنان برای تخریب روابط ایران 
باشد؟،  دخیل  شایعاتی  چنین  انتشار  در  افغانستان  و 

افزود: قطعا دشمنان ما دل شان نمی خواهد بین ۲ کشور 
همسایه، یک روابط عادی مبتنی بر استقلال و اقتدار هر ۲ 
طرف برقرار باشد؛ دشمنان ما نه با ملت ایران دوستی دارند 
و نه با ملت افغانستان، بنابراین دنبال مسائلی می گردند تا 
اختلافاتی بین ما ایجاد کنند که باید هوشیار باشیم. فرمانده 
کل ارتش با بیان اینکه این مشکلات مربوط به بحث های 
سیاسی است، تصریح کرد: باید طرفین باهم بنشینند و این 
مشکلات را برطرف کنند؛ عمده دلیل این درگیری ها این 
است که طرف مقابل هنوز آن نظم و نسق مطلوب را پیدا 
نکرده است. این درگیری ها باید از طریق دیپلماتیک حل 

شود و نیازی به دخالت نیرو های نظامی و انتظامی نیست.

فرمانده کل ارتش:

 درگیری های مرزی با طالبان باید دیپلماتیک حل شود

افزایش  خواستار  کشور  انتظامی  کل  فرمانده   
حمایت های قانونی از متولیان نظم و امنیت کشور شد و 
گفت: دستی که امنیت مردم را با سلاح سرد یا گرم به خطر 

می اندازد باید برای پاسداری از حقوق مردم قطع شود. 
امنیتی  معاونان  همایش  در  اشتری  حسین  سردار 
استانداری های سراسر کشور که در محل وزارت کشور 
برگزار شد، افزود: مأموران انتظامی باید کاری کنند که 

کسی جرأت به کار گیری سلاح سرد یا گرم نداشته باشد.
فرمانده کل انتظامی کشور تاکید کرد: کسانی که با 
سلاح گرم، جان، مال و ناموس مردم را تهدید می کنند 
بدانند مأموران فراجا با قاطعیت تمام برخورد می کنند 
و مجال و فرصت تعرض به حقوق مردم را از آنها سلب 
خواهند کرد. اشتری با تاکید بر اینکه ماموریت فراجا حفظ 
نظم و امنیت داخلی کشور است؛ گفت: تأمین امنیت 
و آرامش عمومی جامعه در گرو اقتدار و توان عملیاتی 

ماموران انتظامی است و باید از همه ظرفیت ها برای این 
مهم بهره گرفت. وی با تأکید بر آموزش مداوم ماموران 
وظیفه  انجام  هنگام  باشد  قرار  اگر  کرد:  اضافه  فراجا 
قانونی با مأموری برخورد نامتعارف شود و با فضاسازی و 
جنگ روانی بخواهند مأموران را از پیگیری رسالت قانونی 
شان منفعل سازند، آن وقت امنیت جامعه با خطر مواجه 
می شود. فرمانده کل انتظامی کشور اظهار کرد: نیروی 
امنیت  و  نظم  متولی  اساسی  قانون  براساس  انتظامی 
با تلاش های شبانه  داخلی کشور است و در این حوزه 
روزی و جهادی مأموران انتظامی، شاهد ثبات و آرامش 
در داخل کشور هستیم. اشتری با اشاره به اینکه تأمین 
امنیت و آرامش مردم، اولویت جدی و اساسی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران در همه برهه ها بوده است؛ گفت: 
نیروی انتظامی با شناسایی به موقع تهدیدها و خطرات، 
برای حراست از نعمت امنیت در کشور تلاش می کند. 

مقابله با جرائم عمومی از دیگر محورهای مورد اشاره سردار 
اشتری در نشست امروز بود که گفت: مجموعه فراجا در 
حفظ امنیت عمومی و مقابله با جرائمی که آسایش و روح 
و روان جامعه را نشانه می گیرد؛ جدی و هدفمند جلو می 
رود. وی درباره پدیده بی حجابی هم گفت: کشف حجاب 
جرم آشکار است و پلیس رسالت قانونی برای مقابله با آن 
دارد. اشتری  درباره ضرورت تکمیل طرح سرشماری اتباع 
و مهاجران خارجی اظهار داشت: طرح سرشماری اتباع 
خارجی، طرحی مترقی است و امروز همه دستگاه ها باید 
با آمادگی تمام در این طرح مهم مشارکت داشته باشند. 
وی با اشاره به مسأله معتادان متجاهر گفت: بیشتر این 
براساس  افراد در مناطق حاشیه نشین کشور هستند. 
آخرین گزارش ها حدود ۶0 الی ۷0 هزار معتاد متجاهر 
داریم که می توانیم با شناسایی کامل ظرفیت ها، این افراد 

را کنترل کنیم.

مراسم تکریم از منزلت  دکترحسین عبداللهی مدیرمسئول فقید روزنامه آرمان ملی و ایمان  
و مدیران مسئول فقید روزنامه های اطلاعات، اسرار، عصراقتصاد، پرسپولیس و هنرمند 
، به همت کمیته ارتباطات انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی  روز یکشنبه  برگزار شد. 
براساس این گزارش  ،در این مراسم برخی مدیران مسئول روزنامه های در حال انتشار کشور 
ضمن گفتگو درباره مسائل صنف روزنامه  نگاران برخی خصلت های نیکوی مدیران مسئول 
فقید را یادآوری کردند. در ادامه دکتر علیرضا بختیاری مدیر مسئول روزنامه دنیای اقتصاد و 
رئیس انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی طی سخنانی اظهار داشت: از مدتها قبل دنبال 
برگزاری این مراسم بودیم و امسال به مناسبت روز خبرنگار آن را برگزار کردیم. وی افزود: انجمن 
مدیران مسئول روزنامه های غیردولتی همه روزنامه های موثر کشور را با مرکزیت تهران شامل 
می شود. کار این انجمن صنفی است و وارد حوزه سیاست نمی شود. این انجمن محلی برای 
حل مسائل صنفی اعضا است و با بخش های سیاست گذاری ارتباط برقرار می کند ویژگی 
این انجمن غیردولتی بودن آن است. در ادامه دکتر سیدعباس صالحی مدیر مسئول روزنامه 
اطلاعات ضمن گرامیداشت یادبود مدیران مسئول فقید روزنامه ها  و تسلیت به خانواده های 
آنها اظهار کرد: مرحوم دعایی مکارم زیادی داشت. از جمله او تقریبا در همه محافل حاضر 
بود و دیگر اینکه تقریبا هیچ جا صحبت نمی کرد؛ من می خواستم از دومین ویژگی او حفاظت 
کنم و جایی صحبت نکنم و خصلت کریمه او را که بیشتر مستمع بود تا متکلم حفظ کنم. 
در ادامه این مراسم ایمان شمسایی مدیرکل مطبوعات داخلی با گرامیداشت روز خبرنگار 
و یاد و خاطره مدیران مسئول فقید روزنامه ها به برخی سوالات حاضران پاسخ گفت. شایان 

ذکر است دکتر مصطفی کواکبیان مدیرمسئول روزنامه مردم سالاری و رئیس کمیته ارتباطات 
انجمن با بیان خاطراتی از شش مدیرمسئول فقید بر شیوه جذب حداکثری و دفع حداقلی 
مرحوم دعایی تاکید کرد و اظهار داشت: بدون شک گرامیداشت روز خبرنگار بدون تجلیل از 
مدیران مسئول فقید و همچنین حدود 80 خبرنگاری که در این مدت در سطح کشور از دست 
رفته اند بی مفهوم است و ای کاش همانگونه که برای کادر سلامت در طول مدت کرونا احترام 
و منزلت قائل بودیم برای این عزیزان عرصه اطلاع رسانی نیز حساب ویژه ای قائل می شدیم. 
کواکبیان در بخش دیگری از سخنانش فقدان نظام جامع صنفی در عرصه مطبوعات را 
بزرگترین ضعف میدان اطلاع رسانی دانست که عده ای در این فضا به دنبال تک صدایی 
کردن فضای جامعه هستند و علی رغم وعد ه های رئیس جمهور و وزیر ارشاد، برخی مدیران 

میانی از خبرنگاران و مدیران مسئول شکایت کرده و آنها را به دادگاه می کشانند.

 فرمانده کل انتظامی کشور:

 دستی که امنیت مردم را به خطر می اندازد باید قطع شود

از سوی انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی صورت گرفت؛

تجلیل ازمدیرمسئول فقید روزنامه آرمان ملی و ایمان 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

وزارت اطلاعات با اشراف، تهدیدات مختلفی را خنثی کرده است 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از حضور وزیر اطلاعات 

در این کمیسیون خبر داد.
ابوالفضل عموئی، با اشاره به نشست روز دوشنبه ۲4 مرداد کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس گفت: امروز حجت الاسلام و المسلمین خطیب، وزیر 
اطلاعات در کمیسیون حاضر شد. وی تاکید کرد: معاونان وزیر در حوزه امنیت و 
ضدجاسوسی او را همراهی و در کمیسیون امنیت ملی مجلس حضور پیدا کردند. این 
نماینده مجلس بیان کرد: در این جلسه، وزیر اطلاعات گزارش مفصلی از اقدامات این 
دستگاه در یک ساله گذشته در مواجهه با تهدیدات و توسعه امنیت کشور ارائه کرد. 
سخنگوی کمیسیون امنتی ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: بر اساس گزارش 

ارایه شده، در این دوره رویکرد وزارت اطلاعات افزایش هماهنگی جامعه اطلاعاتی 
بوده و با اشراف وزارت اطلاعات ضربات دقیقی به جریانات ضد انقلاب و وابسته به رژیم 
صهیونیستی وارد شده است. وی افزود: در مواجهه با تهدیدات تروریسم تکفیری هم 
اقدامات موثری صورت گرفته است. علیرغم برخی تلاش های تکفیری ها برای اخلال 
امنیتی در ایام عزاداری محرم، اشراف وزارت اطلاعات، منجر به برگزاری مراسم های 
محرم، در کمال امنیت و آرامش شد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس گفت: وزارت اطلاعات با اشراف تهدیدات مختلفی از جانب جریانات 
ضدانقلاب و رژیم صهیونیستی را خنثی کرده است. تامین امنیت اقتصادی هم از 

اولویت های کاری وزارت اطلاعات در دوره جاری بوده است.

مرتضی نجفی قدسی*
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فواید قارچ و آنچه خوب است درباره آن بدانید

ویتامین E حامی سیستم ایمنی، عملکرد سلول و سلامت پوست است. 
این ویتامین خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و می تواند با رادیکال های آزاد تولید 

شده توسط متابولیسم غذا و سموم موجود در محیط به خوبی مبارزه کند.
ویتامین E یک ماده مغذی محلول در چربی و دارای خاصیت ضدالتهابی 
است. ویتامین E حامی سیستم ایمنی، عملکرد سلول و سلامت پوست 
است. این ویتامین خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و می تواند با رادیکال های 
آزاد تولید شده توسط متابولیسم غذا و سموم موجود در محیط به خوبی 
مبارزه کند. ویتامین E در کاهش علائم درماتیت آتوپیک و بیماری کبد چرب 

موثر بوده و روند پیشرفت آلزایمر را نیز کُند می کند.
از ویتامین E برای باز کرن رگ ها و کاهش ریسک لخته شدن خون نیز 
استفاده می شود. پرتوهای UV و قرار گرفتن در معرض نورخورشید، سطح 
ویتامین E پوست را کاهش می دهد. سطح این ویتامین با بالارفتن سن نیز 
کاهش می یابد. اما ویتامین E در بسیاری از غذاها، به صورت مکمل و در 

خیلی از محصولات موضعی پوست وجود دارد.
ویتامین E موضعی

ویتامین E به صورت کرم و روغن های موضعی هم وجود دارد و آن را به 
خیلی از محصولات آرایشی، از جمله کرم های ضدچروک، سرُم های چشم 

و ضدآفتاب ها نیز اضافه می کنند.
 E به راحتی جذب پوست می شود. استفاده موضعی از ویتامین E ویتامین

می تواند میزان ذخیره ی این ویتامین را در غدد چربی پوست افزایش دهد.

دنیای امروز طی سال های اخیر تغییرات زیادی کرده و افراد هزینه و تلاش 
بیشتری صرف ظاهر و احساس خود می کنند. یکی از این کارها استفاده 
از مکمل هاست. مثلا کپسول مکمل ویتامین E دارای فواید زیادی است. 
ویتامین E می تواند نقش مهمی در سلامت و زیبایی پوست و موی شما 

داشته باشد.
کمک به رشد ناخن ها

ما با دست هایمان در طول روز خیلی کارها انجام می دهیم. خصوصا برای 
یک خانم، فعالیت های روزانه خانه باعث می شود دست ها در معرض انواع 
شوینده ها و مواد گوناگون باشند. چه آشپزی، چه شستن ظروف و میوه 
و سبزی و لباس، هر یک از این کارها می  تواند ناخن ها را شکننده کرده و 
به آن ها آسیب بزند. یک کپسول ویتامین E را باز کنید و با آن ناخن ها، 
کوتیکول ها و پوست اطراف ناخن را ماساژ دهید. بهتر است این کار را شب 
 ،E قبل از خواب انجام دهید تا دیگر از دست هایتان کار نکشید. ویتامین

ناخن ها را تغذیه می کند.
رفع هایپرپیگمنتیشن یا لکه های پوستی

هایپرپیگمنتیشن عارضه ای است که در آن، در قسمت هایی از پوست 
تمرکز ملانین  بیشتر از دیگر قسمت هاست. این حالت باعث می شود رنگ 
پوست یکدست نباشد. ویتامین E می تواند خاصیت آنتی اکسیدانی داشته 
باشد و این لکه ها را از بین ببرد. هایپرپیگمنتیشن در عمیق ترین لایه های 

پوستی رخ می دهد.

محتوای کپسول ویتامین E را روی قسمت مورد نظر بزنید و با حرکات 
دورانی به آرامی ماساژ بدهید. ویتامین E را می توانید به ماسک صورتتان 

اضافه کنید.
ویتامین E برای موها

جنبه ی آنتی اکسیدانی ویتامین E برای موهایتان نیز مفید است، خصوصا 
برای کسانی که دچار ریزش مو یا کم پشتی مو هستند.

می توانید کپسول ویتامین E را همراه با شامپو یا نرم کننده ی سرتان استفاده 
کنید. همچنین می توانید آن را به ماسک مو اضافه کنید. ساده ترین راه این 
است که محتوای کپسول را خالی کرده و آن را با یک روغن حامل مثلا روغن 
نارگیل یا روغن زیتون ترکیب کنید. موها و پوست سر را خوب ماساژ دهید و 
بگذارید ۲ تا ۳ دقیقه بماند، سپس موها را بشویید. سعی کنید هفته ای دو بار 

این کار را انجام دهید تا نتیجه بگیرید.
کاهش چین و چروک ها

روغن ویتامین E را می توانید به عنوان یک کرم ضدچین وچروک استفاده 
کرده و خطوط ریز پوست را محو کنید. خاصیت ضدالتهابی طبیعی روغن 
ویتامین E برای پوست عالیست. ضمنا ویتامین E حتی می تواند رطوبت 

پوست را حفظ کرده و آن را هیدراته نگاه دارد.
محتوای کپسول ویتامین E را با حرکات دورانی روی پوست ماساژ دهید. 
روزی یک بار و ترجیحا قبل از خواب این کار را بکنید. بعضی از کارشناسان 
می گویند استفاده از روغن ویتامین E مستقیما روی پوست ممکن است 
سبب واکنش آلرژیک شود، بنابراین همیشه اول روی قسمت کوچکی از 

پوستتان آن را امتحان کنید.
محافظت در برابر آفتاب سوختگی

آفتاب سوختگی است؟ روغن ویتامین E دارای  آیا پوستتان در معرض 
 E خاصیت محافظت کنندگی در برابر پرتوهای خورشید است. ضمنا ویتامین
درمان مناسبی برای آفتاب سوختگی است و می تواند خشکی و پوسته پوسته 
شدن پوست را برطرف کند. البته این را بدانید که این ویتامین جایگزین 

کرم های ضدآفتاب نیست.
کاهش تیرگی پای چشم

روغن ویتامین E را از کپسول خارج کرده و اطراف چشم ها بمالید. به آرامی 
ماساژ دهید و بگذارید طی شب بماند. این کار را به مدت ۲ تا ۳ هفته هر شب 
انجام دهید تا تفاوت را ببینید. روغن ویتامین E می تواند پف پای چشم ها 
را نیز کاهش دهد. در مورد مصرف ویتامین E به صورت خالص با پزشکتان 

مشورت کنید.
تسکین خارش پوست

نارگیل ترکیب کرده و روی  با روغن  محتوای یک کپسول ویتامین E را 
قسمت مورد نظر ماساژ دهید. این کار را هر روز انجام دهید. روغن نارگیل 
و مرطوب  تغذیه  را  زیرا پوست  کمک می کند خارش پوست کمتر شود، 

می کند. ویتامین E پوست را ترمیم کرده و التهاب را کاهش می دهد.
چه کسانی نباید از کپسول ویتامین E استفاده کنند؟

. اگر اگزما دارید از کپسول ویتامین E به صورت موضعی استفاده نکنید. 
ولی مصرف خوراکی آن تحت نظر پزشک مفید خواهد بود.

. اگر اختلال خونریزی دارید از کپسول ویتامین E استفاده نکنید.
. اگر به روغن ویتامین E حساسیت دارید از کپسول این ویتامین استفاده 

نکنید.

روغن ویتامین ای و سلامت پوست؛

شاخص ترین علامت های پرفشاری خون؛کاربردهای جالب کپسول ویتامین E برای پوست و مو

 دلیل فشار خون پایین چیست؟

متخصص قلب و عروق گفت: سرگیجه، احساس خستگی، سبکی سر، رطوبت 
و سردی دست ها، تهوع و استفراغ از شایع ترین علائم فشار خون پایین است که 

سرگیجه در همه آنها شایع تر است.
محمدرضا محمدحسنی با اشاره به اینکه مشکل جامعه ما فشار خون بالا 
است نه فشار خون پایین؛ گفـت: فشار خون بالا علامت ندارد  فشار خون بالا 
قاتل خاموش است و نیمی از بیماران از فشار بالای خون خود بی اطلاع هستند. 
خوشبختانه فشار خون پایین در بیشتر مواقع همراه با علائم است. خون رسانی 
به مغز را کاهش داده و موجب احساس ضعف و خستگی و سرگیجه در بیمار 

می شود.
وی درباره علائم فشار خون پایین اظهار داشت: سرگیجه، احساس خستگی، 
سبکی سر، رطوبت و سردی دست ها، تهوع و استفراغ از شایع ترین علائم فشار 

خون پایین است که سرگیجه در همه آنها شایع تر است.
این متخصص قلب و عروق درباره علل بروز فشار پایین خون گفت: کم آبی و قرار 
گرفتن در معرض گرما به ویژه در افراد مسن، مصرف برخی داروها و بیماری های 

غدد پاراتیروئیدی و فوق کلیوی از علت های بروز فشار خون پایین هستند.
وی با تاکید بر اینکه اول باید دلیل فشار خون پایین را تشخیص داد، افزود: 
اگر فرد در شرایط اورژانس است ابتدا باید پای او را بالاتر از سرش قرار دهند و 
در صورتیکه بتواند مایعات مصرف کند و مشکل هوشیاری ندارد باید به او مایعات 
بدهند. بیمار حتما باید به پزشک مراجعه کند. برخلاف فشار خون بالا که در 90 
درصد موارد علت مشخصی ندارد، دلیل فشار خون پایین مشخص خواهد شد که 
می تواند کم آبی ، خونریزی یا بیماری زمینه ای مثل نارسایی قلبی هم می تواند 

یکی از دلایل بروز فشار خون پایین باشد.
محمدحسنی در پاسخ به اینکه آیا مواردی هست که بیمار با فشار خون پایین 
دائمی درگیر باشد؟ گفت: افرادی که نارسایی قلبی دارند و پمپاژ خون به خوبی 
صورت نمی گیرد معمولا با فشار خون پایین درگیر هستند . این افراد باید درمان 
شوند و سبک زندگی خود را تغییر دهند. فشار خون پایین به خودی خود خوب 
است و باعث عمر طولانی می شود اما از آن جایی برای فرد مشکل ایجاد می کند 
که علامت دار می شود. اگر فردی فشار خون پایین دارد اما با مشکلی مواجه نشده 

هیچ نکرانی نداشته باشد.
وی درباره فشار خون استاندارد گفت: فشار خون استاندارد نباید از 9 روی ۶ 
کمتر باشد. اگر از این عدد پایین تر باشد و شخص علامت دار باشد باید به پزشک 
مراجعه کند. توصیه می شود افراد سالمند برای پایین آمدن از تخت چند دقیقه ای 

بنشینند و بعد بلند شوند تا دچار سرگیجه نشوند.

محققان می گویند؛

مصرف روزانه انگور به افزایش طول عمر 
کمک می کند

مطالعات اخیر منتشر شده نشان می دهد که مصرف انگور ممکن است تاثیر 
مثبتی بر سلامت و طول عمر داشته باشد.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث لاین، افزودن انگور بیشتر به یک رژیم 
غذایی غربی پرچرب می تواند خطر ابتلاء به بیماری کبد چرب را کاهش داده و 

طول عمر را افزایش دهد.
شواهد رو به رشد از اثرات مثبت پیروی از رژیم غذایی مشتق از منابع غذایی 
حمایت  غیرفرآوری شده  و سایر غذاهای  میوه ها، سبزیجات  جمله  از  کامل، 

می کند.
مجموعه ای از مطالعات جدید نشان می دهد که مصرف انگور ممکن است تأثیر 
قابل توجهی بر سلامت و مرگ و میر داشته باشد، به ویژه زمانی که به رژیم غذایی 

غربی پرچرب اضافه شود.
این تحقیق نشان می دهد که افزودن حدود ۲ فنجان انگور در روز به رژیم غذایی 
غربی پرچرب منجر به کاهش بیماری کبد چرب و طول عمر بیشتر در موش ها 

می شود.
بیماری کبد چرب می تواند منجر به سیروز کبدی و در نهایت سرطان کبد شود. با 
توجه به یافته های مطالعه، انگور در سفره ممکن است نقش مهمی در کاهش بروز 

بیماری کبد چرب و عوارض کُشنده آن داشته باشد.
»جان پزوتو«، رئیس و استاد داروسازی کالج داروسازی و علوم بهداشتی دانشگاه 
نیوانگلند غربی، گفت: »تحقیقات نشان می دهد که چگونه خوردن انگور می تواند 

به جبران برخی از اثرات رژیم غذایی غربی پرچرب کمک کند.«
پزوتو در ادامه افزود: »اول اینکه، طول عمر افزایش می یابد، که نشان دهنده یک 
پاسخ کلی در سراسر بدن است. در مرحله بعد، سیستم دفاعی آنتی اکسیدانی 
بدن تقویت می شود. علاوه بر این، از کبد چرب که طبق برآوردها ۲۵ درصد از 
جمعیت را تحت تأثیر قرار می دهد و منجر به پیامدهای بد سلامتی می شود، 

پیشگیری شده یا به تأخیر می اندازد.«
وی گفت: »مکانیسم هایی که نشان داده ایم با واسطه انگور انجام می شوند، 

می توانند برای ارتقای سلامتی، صرف نظر از رژیم غذایی، تعمیم داده شوند.«
 

محققان استرالیایی می گویند؛

کمبود ویتامین D علت بروز التهاب مزمن
تحقیقات ژنتیکی ارتباط مستقیمی بین سطوح پایین ویتامین D و سطوح بالای 

التهاب را نشان می دهد.
به گزارش مهر به نقل از ساینس دیلی، التهاب بخش مهمی از روند بهبودی 
بدن است. اما هنگامی که ادامه یابد، می تواند به طیف گسترده ای از بیماری های 
پیچیده از جمله دیابت نوع ۲، بیماری قلبی و بیماری های خودایمنی منجر شود.
از  استفاده  با  شرکت کننده   ۲94,9۷0 ژنتیکی  داده های  مطالعه،  این  در 
تصادفی سازی مندلیفی برای نشان دادن ارتباط بین سطوح ویتامین D و پروتئین 

واکنش گر C، که یک شاخص التهاب است، مورد بررسی قرار گرفت.
دکتر »آنگ ژو«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه استرالیای جنوبی، می گوید: 
»یافته ها نشان می دهد که افزایش ویتامین D در افراد مبتلا به کمبود ممکن است 

التهاب مزمن را کاهش دهد.«
دکتر ژو می گوید: »التهاب روشی است که بدن شما برای محافظت از بافت های 

شما در صورت آسیب دیدگی یا عفونت، بروز می دهد.«
وی می افزاید: »سطوح بالای پروتئین واکنشی C توسط کبد در پاسخ به التهاب 
تولید می شود، بنابراین زمانی که بدن شما التهاب مزمن را تجربه می کند، سطوح 

بالاتری از پروتئین واکنشی C را نیز نشان می دهد.«
این مطالعه پروتئین های واکنش گر ویتامین D و C را مورد بررسی قرار داد و یک 
 ،C و سطوح بالای پروتئین واکنش گر D رابطه یک طرفه بین سطوح پایین ویتامین

که در هنگام التهاب متجلی می شود، یافت.
به گفته ژو، »تقویت ویتامین D در افراد مبتلا به کمبود ممکن است التهاب مزمن 
را کاهش دهد و به آنها کمک کند تا از تعدادی از بیماری های مرتبط جلوگیری 

نمایند.«
این مطالعه این احتمال را نیز افزایش می دهد که داشتن غلظت کافی ویتامین 
D ممکن است عوارض ناشی از چاقی را کاهش دهد و خطر یا شدت بیماری های 
مزمن ناشی از التهاب را مانند بیماری های قلبی عروقی، دیابت و بیماری های 

خودایمنی کاهش دهد.

سلامت

یک متخصص پوست وزیبایی  مطرح کرد:

خطرات تزریق بوتاکس در طولانی مدت
درمان  برای  بوتاکس  تزریق  گفت:  وزیبایی  پوست  متخصص  یک 
بیماری هایی مانند تعریق زیاد دست و بدن، مثانه بیش فعال، اسپاسم 

گردن، تنبلی چشم مورد استفاده قرار می گیرد.
رضا میکائیلی، اظهار کرد: بوتاکس اولین دارویی بود که از سم بوتولینوم 
استخراج شد و توانست به جلوگیری از سردردهای مزمن میگرنی کمک 
کند، با این وجود تزریق آن در درجه اول جهت کاهش چین و چروک ظاهری 

صورت کاربرد دارد.
 A وی با اشاره به این که بوتاکس از سمی به نام نوروتیروکسین بوتولینوم
استخراج می شود تا به طور موقت از حرکت عضله جلوگیری کند، افزود: 
این سم توسط میکروبی تولید می شود که باعث بیماری بوتولیسم، نوعی 

مسمومیت غذایی در انسان، می شود.
و  توسط سازمان غذا  دارو چند سال پیش  این  میکائیلی عنوان کرد: 
ارسال  تأیید قرار گرفت، که  به منظور استفاده درمانی مورد  آمریکا  دارو 
سیگنال های انقباض شونده اعصاب به عضلات را مسدود می کند که سبب 

جلوگیری از انقباض عضلات به طور هدفمند می شود.
این متخصص پوست وزیبایی ادامه داد: همچنین از تزریق بوتاکس برای 
درمان بیماری هایی که بر عملکرد انقباضی بدن تأثیر می گذارند، مانند 

اسپاسم گردن، واژینیسموس، میگرن و ... استفاده می شود.
کلی  حالت  در  کرد:  عنوان  صورت،  بوتاکس  عوارض  به  اشاره  با  وی 
گزارشات مبتنی بر عوارض خطرناک بوتاکس بسیار کم است و در کل ایمن 
در نظر گرفته می شود، اما این نکته را باید مدنظر قرار داد که برای تزریق 
بوتاکس، همیشه باید به یک پزشک آموزش دیده، با تجربه و دارای مجوز 
مراجعه کرد. میکائیلی ادامه داد: اگر تزریق این دارو مطابق با استانداردهای 
FDA انجام نشود یا توسط پزشک بی تجربه تزریق شود، احتمالًا خطرات 
بوتاکس و عوارض جانبی آن در کمین شماست، عوارض جانبی، جزئی 
و شایع تزریق بوتاکس شامل درد، تورم یا کبودی خفیف و موقت در محل 

تزریق، سردرد، تب و لرز می شود.
این متخصص پوست و زیبایی با اشاره به عوارض خطرناک بوتاکس، بیان 
کرد: معمولًا خطرات بوتاکس کسانی را تهدید می کند که به مراکز غیر معتبر 
و پزشکانی با تجربه کم یا متوسط مراجعه کنند، برخی از عوارض جانبی نیز 

به ناحیه ای که تزریق در آن انجام می شود بستگی دارد.
وی تصریح کرد: دسته ای از این عوارض موقتی هستند و بعد از مدتی 
از بین می روند، با این حال برخی دیگر از عوارض، خطرناک هستند و 

می توانند سلامتی فرد را تهدید کنند.
میکائیلی ادامه داد: اگر بوتاکس در ناحیه چشم تزریق انجام شود، ممکن 
است مواردی مانند افتادگی پلک ها، ناهموار شدن ابروها، خشکی چشم، 
پارگی پوست اطراف چشم به دلیل تزریق زیاد بوتاکس را در پی داشته باشد.
این متخصص پوست و زیبایی افزود: تزریق در اطراف دهان ممکن است 
منجر به کج شدن لبخند شود که این عارضه معمولًا موقتی است و باید طی 
چند روز کم شود، با این حال عدم تقارن ناشی از اثرات غیرعمدی سم بر روی 

عضلات است و بهبود آن ممکن است چندین هفته طول بکشد.
وی تأکید کرد: در موارد نادر، ممکن است علائمی شبیه بوتولیسم ایجاد 

شود.
میکائیلی ادامه داد: برخی از علائم مانند مشکل در صحبت کردن و 
بلعیدن، تنفس دشوار، مشکلات بینایی، از دست دادن کنترل مثانه و ضعف 
عمومی باید جدی گرفته شده و به محض بروز آن ها به پزشک مراجعه شود.

این متخصص پوست و زیبایی با اشاره به عوارض ناشی از تزریق بوتاکس 
برای درمان بلفارواسپاسم چشم، عنوان کرد: ازجمله این عوارض می توان 
به افتادگی پلک، التهاب قرنیه، خشکی و خارش چشم، دوبینی، تحریک 
چشم، پارگی مویرگ، افزایش حساسیت به نور، کاهش پلک زدن و تورم یا 

کبودی پلک اشاره کرد.
از  بوتاکس صورت در دراز مدت، تصریح کرد:  به عوارض  اشاره  با  وی 
آنجایی که اثرات تزریق بوتاکس موقتی بوده بیشتر افراد با گذشت زمان 
می توانند آن را دوباره تکرار کنند، با این حال، تحقیقات در مورد اثربخشی 

و ایمنی طولانی مدت آن محدود است.
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکید کرد: 

ضرورت آشنایی دستگاه های اجرایی با الزامات 
تجاری سازی فناوری و ظرفیت های فن بازار

رئیس شورای هماهنگی فن بازار استان قم با تاکید براینکه فن بازار را نمی توان با 
تکلیف و بخشنامه معرفی و حمایت کرد گفت: لازم است متولیان امر خدمات و ارزش 

های فن بازار را فرهنگ سازی کنند.
محسن امیدیان در نشست شورای هماهنگی فن بازار استان قم در سالن جلسات 
پارک علم و فناوری استان قم ضمن تبریک انتصاب دکتر رهسپارفرد به عنوان رئیس 
پارک گفت: دکتر اخوان علوی سرمایه مغتنمی برای زیست بوم فناوری است و در دوران 

خدمت خود در پارک لحظه ای از مسئولیتی که برعهده داشت کوتاه نیامد.
پارک علم و فناوری خوشنام و موثر عمل کرده است

وی با بیان اینکه رئیس جدید پارک علم و فناوری انسانی کوشا و فرهیخته و فرد 
برجسته ای در حوزه فناوری اطلاعات است گفت: خوشبختانه پارک علم و فناوری 

استان قم در طول فعالیت 10 ساله خود خوشنام، مهم و تاثیرگذار عمل کرده است.
معاون استاندار قم با اشاره به اینکه  نکته متمایز و برجسته فن بازار فناوری است گفت: 
ضروری است بعد فناوری و نیروی های فکری فن بازار تقویت شود چون سبب ایجاد 

ارزش افزوده مضاعف شده و به مرجعیت این حوزه کمک شایانی خواهد کرد.
امیدیان با تاکید براینکه طرح های سرمایه گذاری فناورانه باید براساس ظرفیت و مزیت 
های استان باشد گفت: قم به دلیل که موقعیت های استراتژیک جغرافیایی و مذهبی که 
دارد مورد توجه سرمایه گذاران است ولی واقعیت این است که بسته حمایتی وجود ندارد 

که پاسخگوی نیازها و درخواست های سرمایه گذاران باشد.
وی از متولیان فن بازار درخواست کرد که تعامل خود را با سازمان های دولتی و 
صاحبان صنایع تقویت کنند و افزود: دستگاه های اجرایی باید ارزش ها و فواید فن 
بازار را شناخته و باور کنند و تنها با دستورالعمل های بالادستی نمی توان فن بازار را 

توسعه داد.
هم افزایی با سازمان های دولتی و بخش خصوصی در اولویت پارک است

در بخش دیگری از این نشست، رئیس پارک علم و فناوری استان قم با تاکید براینکه 
آمادگی استفاده از تجارب و نظرات تمام دستگاه ای اجرایی استان در حوزه فناوری را 
داریم گفت: همه باید برای تحقق شعار سال مقام معظم رهبری همکاری و هم افزایی 

کنیم.
خیرالله رهسپار فرد گفت: توسعه ارتباط سازنده میان ارکان فن بازار استان یکی از 

اهداف مهم پارک است.
در این نشست دکتر مرادی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان بهین فناوری مهراد پژوه 
کارگزارفن بازار و آقای مهندس سالاری دبیر فن بازار استان گزارشی از عملکرد یک ساله 

این مجموعه را ارایه کردند.
گفتنی است، فن بازار یکی از کنش گران زیست بوم نوآوری و فناوری است که وظیفه 
آنتوسعه بازار فناوری از طریق تجاری سازی نوآوری ها در کشور و رفع نیازهای اطلاعاتی 
در زمینه تجاری سازی دانش فنی و مبادله آن است.  فن بازار منطقه ای استان قم در 
اسفندماه سال 1۳99 بازگشایی و مدیریت آن  برعهده پارک علم و فناوری و ریاست 

شورای هماهنگی آن بر عهده معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قرار گرفت.
 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم :

مشکلات نبود کتابخانه در پردیسان قم 
برطرف می شود

در  کتابخانه  ایجاد  گفت:  قم  استان  عمومی  های  کتابخانه  کل  اداره  سرپرست 
پردیسان، مدت ها است که یکی از مطالبات مردم و مجموعه مدیریت شهری و استانی 

تبدیل شده و مشکلات موجود در این زمینه برطرف می شود.
براساس این گزارش،با توجه به فقدان کتابخانه عمومی در شهرک پردیسان و با هدف 
توسعه فرهنگ کتاب و کتابخوانی، مهدی توکلیان، سرپرست اداره کل کتابخانه های 
عمومی استان قم عصر امروز به همراه جمعی از کارشناسان، ضمن بازدید از ساختمان 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در پردیسان، با محمد غفاری، سرپرست کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان دیدار و گفت وگو کرد.
 توکلیان در جریان این بازدید گفت: ایجاد کتابخانه در پردیسان، مدت ها است که 
یکی از مطالبات مردم و مجموعه مدیریت شهری و استانی است و با توجه به طولانی 
بودن زمان ساخت کتابخانه، راه حل کوتاه مدت، ایجاد یک پایگاه اصلی در پردیسان و 

استفاده از کتابخانه سیار و پیک کتاب برای استفاده مردم این منطقه است.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم افزود: همچنین در این زمینه 
می توان از ظرفیت نیرو های بسیج استان در جهت تسهیل دسترسی مردم به کتاب 

استفاده کرد.
وی بیان کرد: خوشبختانه با همکاری کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان 
و مدیر دغدغه مند و اهل فرهنگ این مجموعه، قرار بر این شد که پس از بازدید های 
کارشناسی، بخشی از ساختمان این مجموعه به عنوان کتابخانه عمومی و محلی برای 

ارائه خدمات به مردم پردیسان مورد استفاده قرار گیرد.
همچنین محمد غفاری، سرپرست کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان نیز با ابراز 
خرسندی از همکاری مشترک دو نهاد، خاطرنشان کرد: فعالیت های کانون سال هاست 
که کتاب محور بوده و هم راستایی فعالیت های ما و نهاد کتابخانه ها می تواند زمینه ساز 

هم افزایی و فعالیت های مشترک فرهنگی موثری در منطقه پردیسان باشد.

 
 معاون اقتصادی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری مطرح کرد:

نمایشگاه »مسجد جامعه پرداز« گامی به 
سوی تحقق تمدن نوین اسلامی

معاون اقتصادی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری نمایشگاه »مسجد 
جامعه پرداز« را گامی به سوی تحقق تمدن نوین اسلامی دانست و گفت: در این 
نمایشگاه شاهد استفاده از خلاقیت و نوآوری برای تصویرسازی حوادث از صدر اسلام تا 

دوران پیش و پس از انقلاب هستیم.
سید مهدی زریباف سرپرست معاونت اقتصادی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری، در حاشیه بازدید از سومین نمایشگاه مسجد جامعه پرداز که در شبستان بقیع 
مسجد مقدس جمکران برپا شده است، اظهار کرد: زحمات بسیاری در راستای برپایی 
این نمایشگاه کشیده شده است و نسل جوانی که نسبت به گذشته انقلاب اسلامی 
آگاهی کم تری دارند با حضور در این نمایشگاه می توانند از اثرات و نتایج آن بهره مند 

شوند.
وی ادامه داد: در این نمایشگاه شاهد استفاده از خلاقیت و نوآوری در رابطه با بیان 
حوادث از صدر اسلام تا دوران پیش و پس از انقلاب هستیم هر چند هنوز جای کار 

باقیمانده است.
سرپرست معاونت اقتصادی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با اشاره به 
اینکه می توان از روش ها و شاخص های مختلف در بیان مطالب استفاده کرد، عنوان 
کرد: در این نمایشگاه ریشه های تاریخی، سیاسی و تمدنی کشور به نحو مطلوبی تشریح 

شده است.
زریباف بیان کرد: از تمامی افرادی که در راستای برپایی این نمایشگاه تلاش کرده اند 

کمال تشکر و قدردانی دارم.
وی در پایان با بیان اینکه نمایشگاه مسجد جامعه پرداز، یک حرکت و اقدام عالی و 
شجاعانه بوده است، تصریح کرد: حرکتی که بنیاد هدایت در این مسیر آغاز کرده است 

یک حرکت جذاب، مفید و تمدن ساز است.
 

فرماندار قم :

پردیسان ظرفیت داشتن یک کتابخانه 
برای هر مجتمع را دارد

فرماندار قم ضمن تاکید بر استفاده از ظرفیت سفرهای استانی رئیس جمهور در 
راستای حل مشکلات کتابخانه های عمومی استان گفت: پردیسان با ظرفیت های 

فرهنگی و جمعیتی، ظرفیت داشتن یک کتابخانه برای هر مجتمع را دارد.
مهدی توکلیان سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم با عباس ذاکریان 

فرماندار قم دیدار و گفتگو کرد.
فرماندار قم در این دیدار ضمن تاکید بر استفاده از ظرفیت سفرهای استانی رئیس 
جمهور در راستای حل مشکلات کتابخانه های عمومی استان گفت: پروژه کتابخانه 
مرکزی قم و حل مشکل فقدان کتابخانه در پردیسان باید با استفاده از ظرفیت های 
و  فرهنگی  ظرفیت های  با  پردیسان  شهرک  افزود:  ذاکریان  برسند.  ثمر  به  استانی 

جمعیتی، ظرفیت داشتن یک کتابخانه برای هر مجتمع را دارد.
در این دیدار همچنین مهدی توکلیان، سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی 
استان، ضمن ارائه گزارشی از وضعیت و چالش های کتابخانه های عمومی استان و 
دعوت از فرماندار قم برای بازدید از کتابخانه مرکزی گفت: کتابخانه های عمومی قم با 
توجه به پراکندگی و ارائه خدمات در مناطق کم برخوردار، می توانند به پر کردن خلا های 

فرهنگی استان کمک کنند.

در اجلاسیه مدیران حوزه های علمیه مطرح شد:

مدیر تراز در حوزه از نگاه آیت الله اعرافی
آیت الله اعرافی تمهید اجرای برنامه های مستقیم آموزشی در حوزه های مختلف دانشی 
را نخستین رسالت آموزش در حوزه برشمرد و ابراز داشت: آموزش باید راهگشا و زمینه ساز 
ایفای دیگر نقش های حوزوی بوده، رسالت های حوزه در درون کار آموزش جریان پیدا 

کند.
آیت الله اعرافی صبح روزدوشنبه در اجلاسیه مدیران حوزه های علمیه استانها و معاونان 
و مدیران ستادی که از امروز به مدت دور روز در شهر مقدس قم آغاز شد، به نقش مدیران 
در هدایت تحصیلی طلاب اشاره کرد و ابراز داشت: مدیران، معاونان و کادر و دستگاه 
اداری حوزه علمیه، در سطح کلان، در استان ها و در رتبه بعد در مدارس و شهرها نقش 
بارز و برجسته ای دارند؛ مدیر در حوزه باید مدیر در تزار حوزه به معنای جامع و کامل 

آن باشد.
وی با بیان این که ضعف و نقص در مدیران، خلأهایی را در بدنه و استاد حوزه ایجاد 
خواهد کرد، اظهار داشت: بخواهیم و نخواهیم ویژگی های روحی، اخلاقی، نگرشی و 
دانشی اساتید در طراحی برنامه ریزی ها و در نهایت در آیینه استاد و طلبه ظهور و بروز 

پیدا می کند.
آیت الله اعرافی افزود: همه کسانی که مسئولیت ساماندهی و اداره حوزه ها و مدارس 
علمیه را بر عهده دارند، بدانند که وضع بینشی، دانشی، اخلاقی و روحی و نگاه و رویکرد 

ما خواسته و ناخواسته و آشکار و نهان در آیینه حوزه نمود پیدا خواهد نمود.
وی به نقش مدیران و مسئولان در اداره و ساماندهی حوزه های علمیه اشاره و با بیان 
این که برنامه های پنج ساله و نظامات و طراحی ها، متأثر از بعد کاری بدنه حوزه هستند، 
خاطرنشان کرد: بعد معرفتی، اخلاقی، روحی، معنوی و جهان بینی ما رفته رفته در دیگر 
عرصه ها تأثیر گذاشته، در عین تأثیرگذاری آرام، اثرات عمیق و پایداری ایجاد خواهد 

نمود.
مدیر حوزه های علمیه ضمن اشاره به ویژگی های عظمت حوزه علمیه قم، با اشاره 
به این که عمق اخلاق، معرفت، منش و روحیات ما امروز و فردای حوزه های علمیه را 
می سازد، خاطرنشان کرد: ما مستقیماً با بدنه حوزه مواجه بوده، این جهان درون ما، در 

پیرامون ما جلوه گر می گردد.
آیت الله اعرافی با بیان این که نقش استاد حوزه بسیار بالا بوده، استاد خوب 
نقص طرح ها را می تواند برطرف سازد، اظهار داشت: مدیر حوزه، مسئول منابع 
انسانی و مدیری که جامعه را اداره می کند، تأثیرات شگرف و عظیمی بر ابعاد 

مختلف دارد.
وی به تأثیرات چندوجهی مدیران مدارس و مدیران استانی حوزه های علمیه اشاره کرد 
و ابراز داشت: عظمت روحی و شخصیت بالای معنوی، معرفتی و اخلاقی مدیر می تواند 

بسیاری از کاستی های مدیریتی مدیران حوزه را جبران نماید.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: مدیر تراز در حوزه کسی است که به 
همه ابعاد آموزشی، پژوهشی، اخلاقی، تبلیغی، سیاسی، مهارت و به همه زوایای کار را 

هم آهنگ، دقیق و درست و به صورت جامع و فراگیر توجه داشته باشد.
وی در ادامه ضمن تقدیر از تلاش تمام مدیران استانی و مدارس علمیه، بحث آموزش 
در حوزه های علمیه را موردتوجه قرارداد و بیان داشت: آموزش ریلی است که باید راه را 
برای بقیه مأموریت ها و رسالت های حوزه باز کند؛ وظیفه آموزش فقط انتقال مفاهیم یا 

تعریف خاص و اخص آن نیست.
آیت الله اعرافی تمهید اجرای برنامه های مستقیم آموزشی در حوزه های مختلف دانشی 
را نخستین رسالت آموزش در حوزه برشمرد و ابراز داشت: آموزش باید راهگشا و زمینه ساز 
ایفای دیگر نقش های حوزوی بوده، رسالت های حوزه در درون کار آموزش جریان پیدا 

کند.
مسئولیت های  آموزش  این که  بر  تأکید  با  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 
مستقیم ذاتی انتقال معلومات و علوم حوزوی و بهینه سازی آن را بر عهده داشته، مجری 
برنامه های آموزشی است، یادآور شد: آموزش در حوزه باید پژوهش محور، تربیت مدار 
و اخلاق مدار، بصیرت آفرین و مهارت افزا بوده، زمینه های ایفای نقش را برای تمام 

حوزویان فراهم سازد.
مدیر حوزه های علمیه افزود: نیاز است تا روح نظام آموزشی در ترکیب اتحادی تمام 
بخش ها و در قلب آموزش نقش آفرینی کند؛ باید نگاه فرا بخشی را در خود تقویت نموده 

راه را برای انجام مأموریت سایر بخش ها در درون نظام آموزشی باز نماییم.
و  پنج ساله  برنامه  در  این که  بیان  با  پایانی سخنان خود  بخش  در  اعرافی  آیت الله 
اسناد، محورهای جدی مدنظر قرار گرفته که وظیفه مدیران استانی و مدیران مدارس 
را سنگین تر می سازد، اظهار داشت: گسترش چند برابری طرح هجرت و طرح امین، 
هدفمندسازی خدمات، افزایش تنوع رشته ای، تقویت اساتید، تحول در گروه های علمی 

و... تنها بخشی از تحولات پیش روست.

 
مشاور عالی وزیر آموزش وپرورش:

طرح نامه های برنامه پنج ساله همکاری ها 
تدوین و آماده ابلاغ است

مشاور عالی وزیر آموزش و پرورش و دبیرستاد همکاری ها از آماده ابلاغ طرح نامه های 
برنامه پنج ساله همکاری های حوزه و آموزش وپرورش خبر داد.

حجت الاسلام حمید نیکزاد روزدوشنبه  در نشست شورای معاونین ستاد همکاریهای 
حوزه علمیه و آموزش و پرورش در سالن جلسات دفتر قم اظهار کرد: خوشبختانه نگاه 
خوب وزیر آموزش و پرورش به استفاده از ظرفیت بی بدیل حوزه و روحانیت باعث شده 
است برنامه های ستاد با نگاه تحولی بازنگری شود و این مهم با طرح های قابل اجرا بر 

اساس برنامه پنج ساله همکاریها در آستانه ابلاغ به صف و ستاد می باشد.
وی با بیان این که شناسنامه طرح ها و نیز پیوست شیوه اجرای آن تدوین و آماده اجرا 
می باشد، افزود: تلاش کرده ایم در بازبینی برنامه پنج ساله هیچ برنامه ای را حذف نکرده 

بلکه با نگاه ارتقایی برخی از طرحها در قالب برنامه به آن اضافه نماییم.
وی با انتقاد از برخی سوء برداشت ها در قبولی های برتر کنکور تصریح کرد: متأسفانه 
برخی غرض ورزانه با موج آفرینی رسانه ای و بی انصافی تمام، مدارس تیزهوشان را از 
مدارس دولتی جدا دانستند در صورتیکه این نوع از مدارس تماما دولتی است که تحت 
عنوان سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان نظارت و مدیریت می شوند و جزو 

بهترین مدارس کشور می باشند.
مشاور عالی وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: این مدارس با آزمون ورودی و با ایجاد یک 
فضای رقابتی مناسب سطح علمی دانش آموزان را بالا می برند و طبیعی است دانش 

آموزان آن در کنکور، رقابت جدی تری داشته و رتبه های بهتری را کسب کنند.
حجت الاسلام درودی افزود: برای تأثیر گذاری هرچه بهتر طرح طلاب معلم وظیفه 
نیازمند برگزاری دوره های آموزشی در هر استان هستیم که این مهم از طریق استانها در 

حال پیگیری و اجرا می باشد.
  

رئیس اداره کتابخانه حرم حضرت معصومه )س(:

ثبت نام اینترنتی کتابخانه حرم مطهر
 تا تکمیل ظرفیت ادامه دارد

رئیس اداره کتابخانه حرم حضرت معصومه )س( با بیان اینکه هم اکنون ثبت نام برای 
عضویت در کتابخانه به صورت اینترنتی در حال انجام است، گفت: ظرفیت ثبت نام 
دانش آموزان کنکوری در واحد خواهران و برادران و بخش دانشجویی خواهران تکمیل 
شده اما ظرفیت سایر بخش های کتابخانه پر نشده است و تا زمان تکمیل ظرفیت، ثبت 

نام ادامه خواهد داشت.
محمد عباسی یزدی اظهار کرد: واحد خواهران کتابخانه فاطمی همه روزه از ساعت ۸ 
صبح تا ۸ شب و واحد برادران این کتابخانه همه روزه از ساعت ۸ صبح تا ۸:4۵ شب به 

صورت یکسره برای استفاده اعضای محترم باز است.
وی با بیان اینکه هم اکنون ثبت نام برای عضویت در کتابخانه بصورت اینترنتی در حال 
انجام است، گفت: ظرفیت ثبت نام دانش آموزان کنکوری در واحد خواهران و برادران و 
بخش دانشجویی خواهران تکمیل شده اما ظرفیت سایر بخش های کتابخانه پر نشده 

است و تا زمان تکمیل ظرفیت ثبت نام ادامه خواهد داشت.
رئیس اداره کتابخانه حرم حضرت معصومه سلام الله علیها افزود: برای خدمت رسانی 
بهتر به اعضای کتابخانه فاطمی در سال جاری بوفه کتابخانه نیز راه اندازی، تمامی فرش 
ها و موکت های کتابخانه شست و شو و چینش کتب قفسه باز در هر دو قسمت خواهران 

و برادران اصلاح شده است.
وی ادامه داد: اعضای محترم کتابخانه فاطمی علاوه بر استفاده از منابع بصورت 
قفسه باز می توانند از هفت گنجینه دیگر کتابخانه که عبارتند از “گنجینه حضرت فاطمه 
معصومه سلام الله علیها، گنجینه نسخ خطی، گنجینه نفایس، گنجینه منابع چاپ 
سنگی سربی، گنجینه منابع ویژه، گنجینه پیایندها و گنجینه قرآن های چاپی بهره 

ببرند.

در نظر نگرفتن سن کودک در تماشای فیلم ها چه تاثیراتی دارد؟

فیلترینگ در خانه

گروه زندگی/ هدی سادات پاک نهاد

است.  کرده  تغییر  امروز  تا  گذشته  از  خانه داری  تعریف   
بود  به خانه داری محدود به شستن و پختن  درگذشته نگاه 
اما این روزها خانه داری بسیار تغییر کرده است. قدیمی ها به 
دلیل تعداد فرزندان زیاد وقت کمتری را صرف تربیت و بازی با 
کودکانشان می کردند و تعداد خواهر و برادرها انقدر زیاد بود که 
بچه ها خودشان را با همدیگر سرگرم می کردند؛ وقتی هم که 
بچه ها بزرگ می شدند کارهای خانه تقسیم می شد و بار بزرگی 
از روی دوش مادر خانه برداشته می شد اما امروزه نظافت و تهیه 
غذا بخشی جزئی از وظایف یک زن خانه دار است؛ تربیت و 
رسیدگی به کودکان، خرید مایحتاج خانه، رسیدگی به همسر 
و گاهی کار بیرون از خانه بخشی دیگر از وظایف زنان خانه دار 

است که گاهی فشار مضاعفی را به آن ها وارد می کند.
کاری بدون حتی یک روز مرخصی

زن خانه دار یک وظیفه معین ندارد بلکه مجموعه ای وظایف 
از مدیریت امور داخلی خانه تا برنامه ریزی های خانواده را بر 
اما  دارند  کاری مشخصی  دارد. همه مشاغل ساعت  عهده 
آن ها  هستند.  خانه  کارهای  مشغول  تمام روز  خانه دار  زنان 
اغلب گلایه می کنند که:" هیچ زمانی برای یک روز استراحت 
کامل را نداریم"، "هیچ وقت نشده بتوانیم یک سریال را بدون 
دست  از  را  فیلم ها  آخر  همیشه  کنید-  نگاه  آخر  تا  دغدغه 
می دهیم"، "هرروز باید به این فکر کنیم که برای ناهار و شام 
چی درست کنیم که همه دوست داشته باشند"، "هیچ زمان 
آزادی برای ورزش یا کتاب خواندن نداریم"، "ما از وقتی که از 
خواب بیدار می شویم تا آخر شب که چراغ ها را خاموش کنیم 
خانه داری،  سختی های  باوجود  هستیم".  فعالیت  حال  در 
تصور کنید یک زن شاغل هم باشد، در این صورت می توان 
گفت که سخت ترین شغل جهان، شاغل بودن در کنار مادری 

و خانه داری است.

کار خانه نوعی ورزش کردن است
اگرچه انجام کارهای خانه خسته کننده و کسل کننده است 
اما مطالعات بسیاری نشان می دهد که انجام کارهای خانه 
می تواند اثری مشابه دویدن، پیاده روی و شنا داشته و  طول 
عمر را افزایش دهد. بر اساس پژوهش های انجام شده، انجام 
کارهای خانه می تواند سبب حفظ سلامت بدن شود. علاوه 
بر این، انجام کارهای خانه در سوزاندن کالری مفید است؛ 
کالری   1۳0 جاروکشیدن  دقیقه   ۳0 حدود  با  به طوری که 

سوزانده می شود.
کار زیاد خطرناک است

انجام کارهای خانه باوجود مزایایی که برای سلامتی دارد 
اما به همان اندازه فعالیت بیش ازاندازه در خانه می تواند برای 
سلامت قلب خطرناک باشد. مطالعه دانشمندان دانشکده 
که  داد  نشان  ایالات متحده  در  پیتسبرگ  دانشگاه  پزشکی 
کارهای خانه مانند پخت وپز، تمیز کردن و خرید مایحتاج خانه 

می تواند استرس زاتر از حضور در محل کار باشد.
در این مطالعه، دانشمندان بیش از 100 مرد و زن شاغل 
را مورد آزمایش قراردادند و دریافتند زنان که بیشتر مسئولیت 
به طور  مردان،  به  نسبت  می گیرند  عهده  بر  را  خانه  اداره 

قابل توجهی فشارخون بالاتری داشتند.
از  بیش  کار  که  داد  نشان  جدید  گزارش  یک  همچنین 
اما  است  مرتبط  مرگ  خطر  افزایش  با  هفته  در  ساعت   ۵۵
کارشناسان می گویند که این ساعت کارِ مشخص همیشه به 
این معنی نیست که فردی بیش ازحد کار کرده است؛ آن ها 
می گویند باید به دنبال نشانه هایی باشید که نشان می دهد کار 

شما را خسته می کند و بر سلامت شما تأثیر می گذارد.
به گزارش سازمان جهانی بهداشت، کار بیش ازحد منجر به 
مرگ ۷4۵000 نفر براثر سکته مغزی و بیماری قلبی در سال 
۲01۶ شد. بنابراین، محافظت از خود در برابر کار بیش ازحد 
وزندگی  مرگ  موضوع  یک  کلمه  واقعی  معنای  به  می تواند 

باشد اما این مسئله برای زنان خانه دار و به ویژه زنان شاغلی که 
مسئولیت کار خانه را نیز بر عهده دارند یک مشکل جدی است.

راه های تشخیص علائم تأثیرگذار کار خانه بر سلامتی
سازمان جهانی بهداشت در گزارش خود، کار بیش ازحد در 
خانه و خارج از خانه را بیش از ۵۵ ساعت در هفته تعریف کرده 
است. این مطالعه نشان داد که ۵۵ ساعت یا بیشتر کار کردن 
در هفته، در مقایسه با ۳۵ تا 40 ساعت کار در هفته، ۳۵ درصد 
بیشتر خطر سکته مغزی و 1۷ درصد بیشتر خطر مرگ ناشی از 

بیماری ایسکمیک قلبی را افزایش می دهد.
ممکن است به این تعریف نگاه کنید و بگویید که در حال 
کار بیش ازحد هستید اما چگونه می توانید علائمی را که بر 

سلامتی شما تأثیر می گذارد، تشخیص دهید؟
دکتر مارشا براون، روانشناس بالینی و کارشناس بهداشت 
از  بیرون  یا  باشید  خانه دار  نمی کند  »فرقی  می گوید:  روان 
خانه اشتغال داشته باشید، به طورکلی کار بیش ازحد بر ما 
تأثیر فیزیکی نمی گذارد، بلکه به طرق مختلف ظاهر می شود. 

برخی از علائمی که باید مراقب آن ها باشید، عبارت اند از:
روان شناختی: احساس ناراحتی، مشکل در حل مشکلات، 

بدخلقی یا تحمل کمتر نسبت به مسائل کار وزندگی.
یا  تنش  احساس  سردرد،  خستگی،  احساس  جسمانی: 

آرامش نداشتن، احساس تهوع یا معده درد.
عاطفی: همیشه مضطرب یا نگران بودن، احساس ترس و 

درماندگی.
بین فردی: درگیری بیشتر با عزیزان در خانه.

کمتر  و  خوابیدن  کمتر  کردن،  اشتباه  بیشتر  رفتاری: 
استراحت داشتن.«

چگونه از سلامت خود در برابر فشار کار خانه محافظت کنیم؟
خود،  خانه ی  کار  مسئولیت  بر  علاوه  زنان  برخی  گاهی 
مسئولیت مراقبت و نگهداری از والدینشان را نیز بر عهده دارند و 
برخی دیگر نیز درکنار خانه داری بیرون از خانه شاغل هستند؛ 
در چنین شرایطی فشار کاری مضاعفی بر روی این زنان وارد 
می شود و ازآنجایی که امکان ترک کار و شانه خالی کردن از 
مسئولیت های زندگی وجود ندارد، لازم است این دسته از زنان 

با انجام راهکارهایی از سلامت جسم و روانشان مراقبت کنند:
-برای مقابله با فشار کار، زمانی را برای ورزش، پیاده روی یا 
حتی مدیتیشن اختصاص دهید. این گام های به ظاهر کوچک 
نه تنها به کاهش استرس شما کمک می کند بلکه بهره وری شما 
را در بلندمدت افزایش می دهد و با انجام این کارها احساس 

مفید بودن خواهید کرد.
-برای انجام کارهای خانه حدومرز قائل شوید و برخی از 
مسئولیت ها مثل خرید و شستن ظرف ها را با اعضای خانواده 

تقسیم کنید.
-لزومی ندارد برای اینکه همه کارها را در یک روز تمام کنید، 
به خودتان فشار وارد کنید. برای انجام کارهای خانه برنامه ریزی 
کنید و در هفته یک روز را به طور کامل به خودتان استراحت 

دهید.

چگونه از سلامت خود در برابر فشار کار خانه محافظت کنیم؟

آشنایی با خطرات یک شغل ۲۴ ساعته بدون مرخصی!

معمولا ذهن کودکان را به یک زمین آماده کشت تشبیه می کنند. زمینی که ما 
قرار است در آن بذری بکاریم و برداشت کنیم. حالا در این زمین چه می کاریم؟ 
ذهن کودکان دقیقا به اندازه همین زمین بدون محصول، قابلیت کاشتن دارد و 
هر آن چیزی که در روزها و ماه ها و سال های اول زندگی اش با آن مواجه می شود، 
حکم همان بذری را دارد که در سال های نوجوانی و جوانی، برداشت می کند. این 
همه آن چیزی است که درباره مراقبت از ورودی های ذهن کودکان و فرزندانمان 
باید بدانیم؛ آن وقت است که شاید پایمان را فراتر از محدودیت معمول و مرسوم 
محتواهای کاملا نامناسب برای بچه ها بگذاریم و بر برخی مفاهیم عادی اما خارج 
از دنیای کودکی فرزندمان بیشتر دقت می کنیم. این را دکتر مهری موسوی، 
روانشناس و مشاور خانواده می گوید که معتقد است بسیاری از فیلم ها، سریال ها 
و یا حتی کارتون هایی که از تلویزیون پخش می شود، مناسب درک و فهم کودکان 
نیست؛ آنقدر که بهتر است یک فیلتر دستمان بگیریم و با سختگیری فراوان، 

اجازه ورود تصاویر و اطلاعات دنیای بیرون را به ذهن سفید فرزندمان بدهیم.
برای اولین سوال، می خواهیم درباره اهمیت رسانه تصویری در تاثیرگذاری 
بر ذهن مخاطب به خصوص کودکان بدانیم؛ چرا ابزارهای تصویری مانند 
تلویزیون، نسبت به دیگر ابزارها تاثیرگذاری بیشتری بر مخاطب کم سن و 

سال خودشان دارند؟
واقعیت این است که تلویزیون، نمایشگری است که اطلاعات صادر می کند و 
فرصت پردازش و تحلیلی به مخاطب خردسال و کودک خود نمی دهد. در واقع 
همه بیننده ها تلویزیون، صرفا گیرنده هستند و اطلعات صادرشده را دریافت 
می کنند و دیگر نقشی ندارند. اتفاقی که در کودکان نسبت به بزرگسالان بیشتر 
است و آن ها بعد از دریافت اطلاعاتی که از برنامه های تلویزیونی گرفته اند، قدرتی 

برای تجزیه و تحلیل آن ندارند.
یعنی به نظر شما ممکن است کتاب این خاصیت را نداشته باشد؟

در کتاب خواندن، تنها چشم ما است که درگیر آن می شود  و بعد از خواندن، 
و  و گوش  تلویزیون، چشم  در  اما  داریم  آنچه خواندیم  استنباط  برای  فرصت 
حافظه به صورت همزمان فعالیت می کند و می شود گفت همه را با هم قفل و 
زنجیر می کند؛ آن وقت است که این حال درون کودک رخ می دهند که هرچه من 
می گویم، تو بپذیر. این اتفاق به طور ویژه در کودکان صورت می گیرد که قدرت 
تحلیلگری ندارند. در واقع بزرگسالان انتخابگر هستند اما قشر کودک، این توانایی 
را ندارد. در واقع از زمانی که ارتباط کودک از پایان بیست و چهار ماهگی با دنیای 

بیرون برقرار می شود، هرچیزی که ببینند و برایشان ملموس باشد را می پذیرند.

این پذیرش شامل حال نوجوان ها هم می شود؟
کمتر! چرا که در سن نوجوانی تفکر انتزاعی شکل می گیرد اما کودک شامل 

این قضیه نمی شود.
می توانید برای روشن تر شدن این مفهوم مصداقی بیاورید؟

بله؛ بگذارید برایتان یک مثال ساده بزنم. گاهی تماشای کارتون بزبز قندی 
هم می تواند دلهره ای ناخواسته برای کودک به همراه داشته باشد؛ چرا که یک 
کودک چهار پنج ساله ممکن است این همانند سازی را در ذهنش شکل بدهد و 
خودش را جای شنگول و منگول بگذارد و فکر ند که هر بار که مادر در خانه نیست، 
ممکن است گرگ بیاید و من را بخورد. در واقع آن ها این درک را ندارند که در لزوما 
تنهایی بد نیست و قرار نیست خطری من را تهدید کند. حالا این برقراری ارتباط با 
شخصیت های این قصه را به هر فیلم و سریال و برنامه تلویزیونی و تصویری دیگری 

ربط بدهید! چه تصوری از نتیجه آن دارید؟
یعنی می گویید گاهی ترس از تنهایی در کودکان، می تواند نتیجه یک 

برنامه تلویزیونی باشد؟
در  ناهنجار  مسائل  از  قبح زدایی  تنهایی،  از  ترس  است!  همین طور  دقیقا 
برنامه ای  تماشای  نتایج  از  ... همه  و  کودکان  خواب  ریختن  به هم  خانواده، 
نامناسب سن آن ها است. اما به نظر می رسد که بسیاری از والدین تنها مراقب 
این هستند که کودکانشان برنامه ای با محتوای نامناسب جنسی و یا موضوعاتی 

شبیه به این نبینند.
یا حتی  و  فیلم ها، سریال ها  از  بسیاری  اینکه  کار همین است.  ایراد  دقیقا 
نیستیم،  نگران  ما  و  را می بیند  آن  آزادانه  به صورت  ما  فرزند  کارتون هایی که 
می تواند سلامت روحی و ذهنی کودک مان را به خطر بیندازد. شما کودک پنج 
شش ساله ای را تصور کنید که به همراه پدر و مادرش، تماشاگر فیلمی از تلویزیون 
است که شخصیت های اصلی، زن و مرد و بزرگسال و نوجوان، به طور مداوم و 
بی محابا سیگار می کشند. آن وقت ما انتظار داریم که بعد از تماشای این فیلم که 
ظاهرا محتوای نامناسبی ندارد، قبح سیگار کشیدن برای فرزندمان نریخته باشد 

و آن را عملی عادی نداند؟
خب  پس با این اوصاف، خیلی از برنامه ها و فیلم های از نظر ما معمولی، 

نباید در معرض دید کودکان قرار بگیرد!
طبیعتا همین طور است. بهترین روش این است که پیش از در دسترش تماشا 
بودن هر محتواهایی، والدین آن را ببینند و نسبت به محتوایش کاملا نظارت 
داشته باشند. آن وقت است که با توجه به فرهنگ خانوادگی و از آن مهمتر، با توجه 
به شناختی که از فرزندشان دارند، می توانند اجازه تماشای آن را به کودک بدهند. 
در واقع پدر و مادر در چنین سنینی، باید به عنوان فیلتر عمل کنند و اجازه خروج 

هر برنامه  و سریال و فیلمی را از این فیلتر ندهند.
طبیعتا  می شوند،  پخش  تلویزوین  از  که  سریال هایی  از  بسیاری  اما 
موضوعات مختلفی مانند اعتیاد، طلاق، دعوا و ... را شامل می شوند. چه 

باید کرد؟
بله این موضوعات دائما در فیلم ها و سریال ها تکرار می شوند.باید توجه داشت 
بسیاری از آن ها مناسب سن کودک نیستند.یکی  از موضوعاتی که امنیت 
روانی کودک را بر هم می زند، در معرض قرار گرفتنش در چالش ها و دعواهای 
زن و شوهر است که می تواند آن را به پدر و مادر خودش هم نسبت بدهد. نکند 
دعوایشان شود؟ نکند سر هم داد بزنند؟ فراموش نکنیم که مغز کودکان مدام در 
حال اسکن کردن از اطلاعات دریافتی است و چه بهتر که همه خوبی های دنیا را 

به او انتقال بدهیم.
کودک،  ورود  از  بعد  که  بپذیرند  باید  مادرها  و  پدر  که  می کنم  فکر  شخصا 
زندگی شان دچار تغییر شده است و باید برای سبک زندگی شان، محدودیت هایی 
جدید مطابق با سن فرزندشان اعمال کنند. آن ها دیگر نباید بی محابا در هر 
ساعتی از شبانه روز، تلویزیون را روشن کنند و برنامه مورد علاقه شان حتی اخبار 

ببیند.
این موضوع در رابطه با پخش اخبار در فضای خانه نیز صدق می کند؟

اخبار قرار است چه چیزی به ما بدهد جز حجم زیادی از وقایع  سخت، جدی 
و گاهی ناخوشایندی که در سراسر دنیا رخ داده است؟ شنیدن همه این اتفاقات 
می تواند آسیب های روانی و روحی کاملا جدی بر کودکان مان وارد کند. امید به 
آینده را در سن نوجوانی و جوانی از آن ها بگیرد و نسبت به دنیا بدبین شوند؛ در 
صورتی که دنیا پر است از قشنگی هایی که می توانیم آن ها را به فرزندمان نشان 
بدهیم. برای همین است که به طور جدی معتقدم که بهتر است والدین فیلترینگ 
زمانی برای تماشای تلویزیون، فیلم و یا حتی کار با تلفن همراه شان داشته باشند.
اما این روزها، اگر تلویزیونی هم روشن نباشد، بچه ها به راحتی به ابزارهایی 

مانند تلفن همراه و تبلت دسترسی دارند!
متاسفانه این واقعیت جامعه ما است که ابزارها زودتر از فرهنگ استفاده از آن 
به دست ما می رسند. مثلا فرهنگ استفاده از تلفن همراه و تبلت ها برای کودکان 
کاملا متفاوت از آن چیزی است که امروز با آن روبرو هستیم. چه بسیار مراجعانی 
داشته ام که تلفن همراه شان به راحتی در اختیار کودک شان بوده است و کودک به 
واسطه اینترنت روشن، با تصاویر و کلیپ های یکی دو دقیقه ای مواجه شده است 
که درباره آن از پدر و مادرش سوال پرسیده است اما با این وجود باز هم اثرات 
عمیقی بر روح او داشته است.والدین باید در این زمینه دقت نظر بیشتری داشته 
باشند و در باره مسائلی که مناسب سن کودک نیستند با آن ها صحبت کنند و در 
این شرایط سعی شود سرگرمی های مناسب در اختیار کودک قرار بگیرد تا او به 

طور خواسته و داوطلبانه دیگر خواهان محتوای نامناسب برای سن خود نباشد.
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 عضو اتاق بازرگانی تهران:

تداوم ارز ترجیحی، تورم بیشتری
 به اقتصاد ایران تحمیل می کرد

عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه از بین بردن بستر رانت و فساد مهم ترین 
مزیت حذف ارز ترجیحی است، گفت: تداوم ارز 4۲00 تومانی، به دلیل کسری 
بودجه ارزی کشور، قطعاً تورم بیشتری به اقتصاد متحمل می شد و تورم ناشی از 

حذف ارز ترجیحی را می توان باانضباط پولی و مالی سامان داد.
براساس این گزارش سیاست ارز ترجیحی 4 قلم کالای اساسی در اردیبهشت ماه 
سال جاری اصلاح شد و در خردادماه رشد شدیدی را تجربه کردیم اما از شدت 
تورم در تیرماه کاسته شد. آمارهای منتشر شد نشان از کاهش ۷.۶ واحد درصدی 

تورم ماهانه در تیر ماه نسبت به خردادماه داشتند.
احمدرضا فرشچیان، عضو اتاق بازرگانی صنایع و معادن و کشاورزی تهران در 
گفت وگو با ایرنا در مورد اینکه آیا کاهش تورم تیرماه نسبت به خردادماه تأییدی 
بر پیش بینی کارشناسان مبنی بر موقتی بودن اثرات تورمی حذف ارز ترجیحی 
هست یا خیر، اظهار کرد: حذف ارز ترجیحی خواسته تمامی فعالان بخش 
خصوصی و افراد صحیح العمل بود و طی چهار سال گذشته اعضای اتاق بازرگانی 
و تشکل های مختلف به دولت اعتراض داشتند و خواستار حذف این سیاست 

مشکل آفرین بودند.
حذف بستر رانت و فساد مهم ترین مزیت اصلاح سیاست ارز ترجیحی

وی افزود: همه اظهار می کردند که این ارز رانتی است و باید حذف شود اما دولت 
قبل تمایل داشت این سیاست غلط را ادامه دهد.

به گفته این عضو اتاق بازرگانی تهران، حذف ارز ترجیحی یک ضرورت بود. 
متاسفانه این سیاست اشتباه از سال 9۷ تا الآن به دلایل مختلف ادامه یافت و 

کشور را مبتلابه مشکلات عدیده ای کرد.
فرشچیان خاطرنشان کرد: از بین بردن بستر رانت و فساد مهم ترین مزیت حذف 
ارز ترجیحی و سیاست جدید هدفمندی یارانه ها به شمار می رود. اگر کمک 
هزینه های زندگی به صورت نقدی به اقشار ضعیف جامعه پرداخت شود، می تواند 
باعث افزایش قدرت خرید مردم شود و مشکلاتی را که ارز ترجیحی برای آنان به 

وجود آورده بود، حل کند.
منفعت ارز ۴۲۰۰ تومانی فقط برای عده خاصی بود

وی ادامه داد: سیاست ارز ترجیحی 4۲00 تومانی متاسفانه ضربات شدیدی 
به اقتصاد کشور زد، واردات صحیح را خدشه دارد کرد و به تولید داخلی آسیب 
زد. منفعت ارز ترجیحی فقط برای عده خاصی بود که از این رانت بهره می بردند 
ترجیحی  ارز  این  از  افراد سودجو  و  پر می کردند. شرکت ها  را  و جیب هایشان 

سوءاستفاده کردند و منابع ارزی کشور به تاراج رفت.
عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره به این موضوع که تورم ناشی از حذف ارز 
اقتصاد  در  اصلاحی  به  دست  ما  کرد:  تصریح  بود،  ناپذیر  اجتناب  ترجیحی 
کشورمان زده ایم و ارز ترجیحی را حذف کرده ایم، بنابراین باید تورم پس از آن 
را بپذیریم. باید ببینیم که آیا ضرر این تورم بیشتر است یا فسادی که ارز 4۲00 
تومانی در کشور به وجود آورد. قطعاً ارز 4۲00 تومانی و تداوم آن بسیار بیشتر 

کشور را متضرر می کرد.
خسارات ناشی از ارز ترجیحی بی شمار بود

فرشچیان گفت: بالا رفتن قیمت ها را می توان با پرداخت یارانه به دهک های 
مختلف جامعه جبران کرد؛ اما خسارات ناشی از ارز ترجیحی بی شمار بود و 
امکان ادامه آن سیاست اشتباه وجود نداشت. وی تاکید کرد: حذف ارز ترجیحی 
به طور کلی نسبت به ادامه ی آن مزایای بیشتری دارد و به نفع جامعه است. با ارز 
4۲00 تومانی، به دلیل کسری بودجه ارزی کشور، قطعاً تورم بیشتری به اقتصاد 
متحمل می شد. تورم ناشی از حذف ارز ترجیحی را می توان باانضباط پولی و مالی 
سامان داد. عضو اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: بعد از حذف ارز ترجیحی یک 
سری فاکتورهای روانی و اقتصادی باعث افزایش قیمت ها شد. به همین دلیل در 
خردادماه تورم بالایی را تجربه کردیم؛ اما در تیرماه تا حدی از شدت عوامل روانی 
افزایش قیمت ها کاسته شد و تورم کنترل شد. فرشچیان بیان کرد: نمی توان با 
قطعیت گفت که اگر ارز ترجیحی را حذف نمی کردیم، تورمی در کشور نداشتیم. 
ارز  در صورت عدم حذف  بود  و ممکن  موثر هستند  تورم  بر  عوامل مختلفی 
ترجیحی باز هم تورم داشته باشیم. در آن صورت هم ارز ترجیحی را حذف نکرده 

بودیم و از مشکلاتش رنج می بردیم و هم تورم داشتیم.
 

توسط سازمان اداری و استخدامی کشو اعلام شد :

جزئیات پیشنهاد دولت برای افزایش 
حقوق کارمندان و بازنشستگان 

سازمان اداری و استخدامی کشور با اشاره به ارائه پیشنهاد افزایش حقوق و 
مستمری کارمندان و بازنشستگان در قالب یک الگوی جدید به هیات دولت، 
اعلام کرد: این پیشنهاد با هدف بهبود و کمک به معیشت کارمندان، بازنشستگان 

کشوری، لشگری و ارتقای قدرت خرید، ارائه شده است.
و  حقوق  افزایش  پیشنهاد  کرد:  اعلام  کشور  استخدامی  و  اداری  سازمان 
مستمری کارمندان و بازنشستگان، توسط این سازمان مشترک با سازمان برنامه 
و بودجه کشور به دولت ارائه شده است و در روزهای آینده روال قانونی تأیید آن 
طی خواهد شد. عادلانه سازی پرداخت ها، افزایش قدرت خرید و همچنین 
کمک به حفظ بنیان خانواده در راستای قانون جوانی جمعیت کشور، از اهداف 
این پیشنهاد عنوان شده است. الگوی جدید پیشنهادی، این گونه است که معادل 
ریالی امتیازاتی که برای کارمندان مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری و 
قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان دولت با عنوان متناسب سازی حقوق به 
صورت ثابت در احکام کارگزینی در نظر گرفته می شود، به حقوق افزوده خواهد 
شد. بازنشستگان، وظیفه بگیران و مشترکان صندوق های بازنشستگی کشوری و 
لشکری و سایر صندوق های بازنشستگی وابسته به دستگاه های اجرایی مطابق با 
جزء ۲ بند الف تبصره 1۲ قانون بودجه سال 1401 کشور، مشمول این افزایش 
حقوق خواهند بود. همچنین در راستای اجرای ماده 1۶ قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت، مطابق این پیشنهاد کمک هزینه اولاد و حق عائله مندی 
تمامی گروه های مختلف حقوق بگیر در دستگاه هایی که در ماده ۲9 قانون برنامه 
پنج ساله ششم توسعه مطرح شده و همچنین نیروهای مسلح، وزارت اطلاعات، 
سازمان انرژی اتمی )به استثنای مشمولان قانون کار( از قبیل کارکنان کشوری و 
لشکری، اعضای هیات علمی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهشی و 

قضات افزایش خواهد یافت.

دبیر کل اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی:

حذف دلار از مبادلات تاثیری بر انزوای 
اقتصادی کشور ندارد

دبیر کل اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: باید 
علاوه بر پول کالا هزینه تبدیل دلار را به سایر ارزها را هم بپردازیم و این تبدیل کردن 

برای کشور و تاجر ایرانی هزینه بالایی دارد.
سیدحمید حسینی در گفت وگو با ایلنا، درباره حذف دلار از مبادلات تجاری 
اظهار داشت: حذف دلار از مبادلات چند معنا دارد، زمانی کالاهایی را بر مبنای 
دلار خرید و فروش می کنیم و در زمان پرداخت تبدیل به یورو و یا ارز دیگر کرده 
و تسویه می کنیم این روش به معنای حذف دلار از مبادلات نیست بلکه به دلیل 

محدودیت ها موقع پرداخت معادل را پرداخت کردیم. 
دلار  مبنای  بر  عمدتا  غذایی  و  نفتی  مبادلات  دنیا  در  کرد:  تصریح  وی 
قیمت گذاری می شود و هنوز ۶0 درصد سبد ارزی دنیا بر مبنای دلار است و اگر 
قرار باشد دلار از مبادلات اقتصادی دنیا حذف شود باید آنقدر ارزها قدرت بگیرند تا 
در قیمت گذاری جایگزین دلار شوند، مثلا روزانه ۵0 میلیون بشکه یعنی ۵ میلیارد 
دلار معاملات فیزیکی نفتی صورت می گیرد که مبنای قیمت گذاری و مبادلات 
همه این میزان نفت؛ دلار است و یا در معاملات کالاهای اولیه همه چیز بر مبنای 
دلار است مگر اینکه ارزهای دیگر آنقدر قدرت بگیرند که جایگزین دلار شوند و 
پلتفرم قیمت گذاری بر پایه دیگر ارزها باشد، مثل راه آهن از قبل بر مبنای کرون 

سوئد بوده است.

 معاون سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: به صراحت اعلام می کنم که پس 
از یک سال که برای صنوف برگه تشخیص مالیات صادر شد، متوجه خواهند 
شد که واریز وجه از طریق دستگاه های پوز یا از طریق کارت به کارت تفاوتی در 
میزان مالیات آنها نخواهد داشت و رویه خود را اصلاح می کنند و دستگاه های 

پوز را از کشوی خود بیرون می آورند.
و  مالیاتی  تراکنش های حساب های  از  مالیات  توتونچی درباره اخذ  سعید 
کارت به کارت ها تاکید کرد: نکته بسیار مهم این است که تراکنش حساب های 
مالی و کارت به کارت کردن مردم عادی )افرادی که فعالیت تجاری و اقتصادی 

ندارند( مشمول اخذ مالیات نمی شود.
وی درباره شناسایی حساب های بانکی و تراکنش های تجاری از حساب های  
غیر تجاری اظهار داشت: در راستای اجرای تکالیف قانون بودجه سال 1400 
و 1401 و سایر قوانین مانند پایانه فروشگاهی و سامانه مودیان به طور قطع باید 
حساب های شخصی و حساب های تجاری، حساب های مربوط به فعالیت های 

اقتصادی اعم از فعالیت  اشخاص حقیقی و حقوقی از هم تفکیک شوند.
فعالیت های  حساب های  تفکیک  داد:  ادامه  مالیاتی  امور  سازمان  معاون 
و صاحبان  افراد  از طریق خوداظهاری خود  و حساب های شخصی  تجاری 
حساب انجام می شود و مبنای تفکیک قوانین مصوب شده  است و بانک مرکزی 

هم در حال انجام این تکلیف قانون بودجه است.
توتونچی افزود: نحوه خوداظهاری به این گونه است که پیامکی از سوی بانک 
مرکزی به افراد برای تعیین حساب شخصی و تجاری ارسال می شود و افراد باید 
مشخص کنند که کدام یک از حساب هایشان برای مقاصد تجاری یا غیرتجاری 

مورد استفاده قرار می گیرد و به بانک مرکزی اعلام کنند.

حساب های غیرتجاری و تجاری افراد با الگورتیم های هوشمند بانک مرکزی 
قابل تفکیک است 

و  بر اساس فعل  بانک مرکزی  افراد گفت:  وی درباره صحت خوداظهاری 
انفعالات و تراکنش ها، این حساب ها و ادعای افراد را راست آزمایی می کند. 
باید توجه داشت که حساب شخصی یک آستانه مشخصی دارد و نمی تواند 
تراکنش ها و واریز و برداشت آن از یک رقمی بیشتر باشد و فراتر برود و اگر 
افرادی مدعی باشند که تمام حساب های آنها شخصی است، بانک مرکزی 
با الگوریتم های طراحی شده و هوشمند، تشخیص می دهد که این حساب 
نمی تواند شخصی باشد. معاون سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه دوره انکار به 
سر آمده   است، اظهار داشت: حساب یک کارمند مشخص است و یک ورودی و 
خروجی مشخصی دارد حال اینکه ممکن است در هر چند ماه یا چند سال یک 
بار ورود و خروج پول قابل توجهی برای خرید مسکن، خودرو و... داشته باشد و 

به طور کامل این تراکنش ها و موارد قابل شناسایی هستند.
با  افراد  تجاری  و  غیرتجاری  حساب های  اینکه  بر  تاکید  با  توتونچی 
اساسا  داد:  ادامه  تفکیک است،  قابل  بانک مرکزی  الگورتیم های هوشمند 
تفکیک حساب های شخصی و تجاری مبنای قانونی دارد و تکلیف بانک مرکزی 

است.
هیچ قصدی برای اخذ مالیات از تراکنش های حساب های بانکی مردم نداریم 
وی با بیان اینکه مردم نگران مشمول شدن تراکنش ها و کارت به کارت  ها به 
اخذ مالیات نباشند، گفت: تاکید می کنم که سازمان امور مالیاتی هیچ قصدی 
برای اخذ مالیات از تراکنش های حساب های بانکی مردم ندارد و اساسا اخذ 
مالیات از تراکنش های مردم مبنای قانونی ندارد و طبق اصل ۵1 قانون سازمان 

امورمالیاتی، امکان اخذ مالیات در کارت به کارت و تراکنش ها وجود ندارد.
این مقام مسئول در سازمان امور مالیاتی گفت: تنها کاربرد این حساب ها به 
عنوان قرینه ای برای بررسی میزان و حجم معاملات و مبادلات فعالان اقتصادی 

است.
وی ادامه داد: همچنین میزان مالیات برای فعالان اقتصادی هم متفاوت 
است و مالیات فردی با حسابی که تجاری اعلام کرده و ۲ میلیارد تومان کار 
کرده با حساب تجاری فردی که ۲0 میلیارد تومان کار کرده، قطعا متفاوت 

است.
معاون سازمان امور مالیاتی با اشاره به اقدام برخی از صنوف برای جمع آوری 
دستگاه های پوز و دریافت وجه از طریق کارت به کارت گفت: متاسفانه برخی 
از صنوف دستگاه های پوز خود را از میز برداشته اند و از مردم می خواهند که 
وجه را به صورت کارت به کارت پرداخت کنند اما این اصناف باید بدانند که به 
هر حال آن کارت بانکی هم به یک حساب بانکی متصل است و فرقی ندارد که 
پول از چه طریقی ) چه پوز و چه کارت به کارت( وارد آن حساب بانکی می شود. 

به هر حال گردش آن حساب بانکی مورد ملاک قرار گرفته می شود.
توتونچی درباره انتقال وجه به کارت هایی که به نام افرادی دیگر و غیر از 
صاحب آن کسب و کار است، اظهار داشت: کارت به نام هر فردی که باشد آن 
فرد هم عضو حقیقی یا حقوقی این جامعه است و به نام آن در نظام بانکی کشور 
حسابی باز شده  که باید در قبال تراکنش ها و حجم مبادلات پاسخگو باشد. باید 
مشخص کند این حساب تجاری است یا شخصی و غیرتجاری و با الگوریتم های 
هوشمند بانک مرکزی تراکنش های بالا به راحتی قابل شناسایی و رصد است و 

ازاین رو امکان دور زدن قوانین مالیاتی در اینباره وجود ندارد.
معاون سازمان امور مالیاتی گفت: برای حساب های تجاری هم تعداد دفعات 
تراکنش ها و میزان مبالغ مورد ملاک قرار می گیرد و اگر این دفعات و حجم 
تراکنش ها از حدی فراتر برود، بانک مرکزی آن را حساب تجاری می داند. از این 
رو هر صنفی اگر کارت با نام افراد دیگری را برای واریز وجه معرفی کند، آن فرد 

مشمول مالیات می شود.  
مالیات کارت به کارت مشمول مردم عادی نمی شود

ناراضی  کارت  به  کارت  از طریق  وجه  پرداخت  از  مردم  اینکه  بیان  با  وی   
هستند، گفت: با اجرای قوانین و مقررات جدید، صاحبان صنوف و کسب و کار 
تا چه زمانی می توانند دستگاه های پوز را در کشوی میز خود قرار دهند یا شماره 

کارت منشی و افراد دیگر را برای واریز وجه معرفی کنند؟
توتونچی تاکید کرد: متاسفانه شاهد آن هستیم که برخی از فعالان اقتصادی 
و صنوف اظهارات نادرستی درباره اخذ مالیات از تراکنش های بانکی مطرح و 
رسانه ای می کنند. به هیچ وجه قرار بر این نیست که تمام تراکنش ها و کارت 
به کارت ها مشمول مالیات شود بلکه تنها سود افراد مشمول مالیات خواهد 
شد و تفکیک حساب و رصد تراکنش ها قرینه ای است برای شناخت مختصات 
دقیق فعالان اقتصادی و وسیله ای برای تشخیص مالیات عادلانه و منصفانه 

محسوب می شود.
معاون سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه با این تمهیدات واریز وجه از طریق 
کارت به کارت عبث و بیهوده است، گفت: این مطالبات برای پرداخت وجه تنها 
زحمت مردم را افزایش می دهد و به عنوان کارشناس امور مالیات به صراحت 
اعلام می کنم که پس از یک سال که برای صنوف برگه تشخیص مالیات صادر 
شد، متوجه خواهند شد که واریز وجه از طریق دستگاه های پوز یا از طریق 
کارت به کارت تفاوتی در میزان مالیات آنها نخواهد داشت و رویه خود را اصلاح 

می کنند و دستگاه های پوز را از کشوی خود بیرون می آورند.  

معاون سازمان امور مالیاتی کشور:

میزان مالیات کارت به کارت با دستگاه پوز تفاوتی ندارد

یک حقوقدان بازار سرمایه :

چرا کار بازار سرمایه به اینجا رسید!؟
یک حقوقدان بازار سرمایه با اشاره به نقض صلاحیت های 
انحصاری قانون بازار اوراق بهادار هشدار داد که استقلال بازار 

سرمایه در خطر است.
حمید اسدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نامه اخیر 
اطلاعات  افشای  خصوص  در  خصوصی سازی  سازمان 
قراردادهای باشگاه های فوتبالی غیر از پرسپولیس و استقلال 
از طریق سامانه کدال، اظهار کرد: نخستین نکته در مورد این 
نامه این است که اگر افشای قراردادهای باشگاه های ورزشی 
باشگاه های  برای همه  باید  آوری  الزام  این  آور است،  الزام 
ناشران  شرکت های  به  که  باشگاه هایی  چه  باشد،  ورزشی 
فولاد  مبارکه،  فولاد  مانند  سرمایه  بازار  در  شده  پذیرفته 
خوزستان، ذوب آهن و... مرتبط هستند و چه باشگاه هایی 
که هیچ ارتباطی با شرکت های پذیرفته شده در بورس ندارند.
وی ادامه داد: استدلال سازمان خصوصی سازی این است 
که با توجه به تقویت فرایند عادلانه افشای اطلاعات در بازار 
و پرسپولیس صورت های  آنجایی که استقلال  از  سرمایه، 
این  باید  نیز  باشگاه ها  سایر  می کنند،  افشا  را  خود  مالی 
اقدام را انجام دهند. نکته  حقوقی که وجود دارد این است 
که شرکت استقلال و پرسپولیس هم در بازار سرمایه پذیرفته 
یعنی شرکت فرهنگی_ورزشی  باشگاه استقلال  شده اند. 
استقلال و باشگاه پرسپولیس یعنی شرکت فرهنگی_ورزشی 

پرسپولیس که هر دو در بازار فرابورس پذیرفته شده اند.
این حقوقدان بازار سرمایه ادامه داد: به عبارت دیگر اگر 

این دو باشگاه بخواهند قراردادهای خود را افشا کنند، راسا 
یک شرکت هستند اما باشگاه سپاهان یا ذوب آهن اصفهان 
راسا یک شرکت نیستند. اگر هم باشند فعلا در بازار سرمایه 
پذیرفته نشده اند. بنابراین افشای اطلاعات این تیم ها در 
کدالی که اطلاعات مرتبط با وضعیت شرکت  و سهامداری در 

آن منتشر می شود جایگاهی ندارد.
اسدی با تاکید بر اینکه سامانه کدال تحت نظارت سازمان 
بورس و اوراق بهادار است و تمامی افشای اطلاعات طبق 
قانون بازار اوراق بهادار باید با رگولاتوری این سازمان صورت 

بگیرد، گفت: این اقدام به نوعی نقض صلاحیت رگولاتوری 
در بازار سرمایه است. ماده ۲ قانون بازار اوراق بهادار به مطلب 
با صراحت اشاره می کند که در راستای حمایت از حقوق 
بازار  توسعه  و  با هدف ساماندهی، حفظ  و  سرمایه گذاران 
شفاف منصفانه و کارا و به منظور نظارت بر حسن اجرای این 
قانون، شورای عالی بورس و سازمان بورس تشکیل می شوند. 
یعنی به منظور حفظ شفافیت در بازار سرمایه، شورای عالی 
و سازمان بورس تشکیل شده اند. پس صلاحیت شفافیت 
در بازار سرمایه در حوزه شورای عالی بورس و سازمان بورس 

است نه در حوزه هیچ نهاد دیگری.
وی افزود: از طرف دیگر حتی اگر این نامه در قالب یک 
ابلاغیه هم منتشر شده باشد که چنین نیست، فقط یک 
همکاری  جهت  خصوصی سازی  سازمان  طرف  از  اعلام 
شرکت ها است. اگر در قالب بخشنامه هم بود الزامی برای 
شرکت ها ایجاد نمی کرد زیرا شرکت های پذیرفته شده در بازار 
سرمایه تحت نظارت رگولاتور هستند. اینکه چرا بازار سرمایه 
به اینجا رسیده است که نهادهای دیگر انقدر راحت در حوزه 
رگولاتوری و مقررات گذاری و نظارت در بازار سرمایه دخالت 
می کنند یک سوال بسیار مهم است. اقدامات این چنینی 
نه تنها استقلال بازار سرمایه را مخدوش می کنند، بلکه بی 

نظمی هایی را هم ایجاد می کنند.
این حقوقدان بازار سرمایه با تاکید بر اینکه اصل افشای 
اطلاعات اقدام بسیار خوبی است، عنوان کرد: اما باید به 
این سوال پاسخ داد که ابلاغ به ناشران بازار سرمایه از سوی 
نهادهای غیر ذی صلاح صحیح است یا خیر؟ رگولاتوری 
نهادها در حوزه خودشان قابل پذیرش است و الزام قانونی هم 
دارد، اما گاهی نهادهای غیر ذی صلاح به صورت مستقیم 
با ناشران ارتباط می گیرند که خطرناک است. اگر این روند 
ادامه پیدا کند به زودی شاهد این موضوع خواهیم بود که 
به کارگزاری ها،  بازار سرمایه حتی  با  نهادهای غیر مرتبط 
سبدگردان ها، تامین سرمایه ها هم ابلاغ و مکاتبه کنند و این 
نقض صلاحیت های انحصاری قانون بازار اوراق بهادار است.

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به کوچک شدن بازار کالاهای اساسی، گفت: دولت به جای اعطای یارانه باید ثروت آفرینی 
کند.

ناصر پاشا پور نیکو، کارشناس اقتصادی و تحلیل گر بازار کالاهای اساسی در نشستی خبری با اشاره با اشاره به اینکه ما در سال 
حدود ۶0 قلم کالای اساسی را در گروه های مختلف مورد رصد و پایش قرار می دهیم، گفت: این اقلام شامل کالاهایی که در 

سوپرمارکت ها، کیوسک ها و داروخانه ها به فروش می رسد.
وی با اشاره به اینکه سایز بازار کالاهای اساسی نسبت به سال گذشته کوچک تر شده است، گفت: حاشیه سود شرکت های 
تولید کننده نیز به شدت کاهش یافته و همین یکی از دلایلی است که بین دولت و شرکت های بخش خصوصی بر سر قیمت 
کالاها، مناقشه در می گیرد. این تحلیلگر بازار کالاهای اساسی با اشاره به افزایش قیمت کالاها بعد از اصلاح نظام یارانه ای و 
همچنین افزایش شدید هزینه های تولید، اضافه کرد: در واکنش به این مسأله، سازمان های مانند صدا و سیما اعلام کردند که 
وام بدون بهره به تولیدکنندگان می دهند، به عبارتی این سازمان ها با شرکت های تولیدی قرارداد ۵ ساله امضا کردند که شرکت 
تولیدی بتواند تبلیغات خود را انجام دهد و هزینه آن را در طول ۵ سال با شیب به سال پنجم پرداخت کند. پاشاپور اضافه کرد: این 
اقدام بسیار خوبی در جهت حمایت از شرکت های تولیدی بود چرا که اگر اتفاقی نمی افتاد آنها قادر به سرمایه گذاری برای تبلیغات 
نبودند. وی با اشاره به افزایش ۵00 برابری هزینه تبلیغات، اضافه کرد: این مسأله نشان می دهد که تقاضا برای کالاها کاهش 
یافته که شرکتها ناچار به هزینه بیشتر برای تبلیغات شده اند. این کارشناس اقتصادی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه در حال 
حاضر میان دولت و بخش خصوصی بر سر تعیین قیمت محصولاتی مانند رب گوجه فرنگی و تن ماهی بحث زیادی در گرفته، این 
درحالی است که بخش خصوصی با افزایش هزینه های تمام شده تولید مواجه است و از طرف دیگر اگر قیمت محصولی مانند تن 
ماهی به بیش از ارقام فعلی برسد، مردم قادر به خرید آن نخواهند بود، گفت: این کالاها برای تولید نهایی فقط به گوجه فرنگی و 
ماهی نیاز ندارند بلکه نیازمند اقلام دیگری از جمله قوطی هستند که فقط قیمت قوطی نسبت به پارسال ٣ تا 4 برابر شده است. 
پاشا پور اضافه کرد: از طرفی هزینه های حمل و نقل، انرژی، دستمزد و … نیز افزایش چشمگیری داشته است به طوری که برای 
بسیاری از شرکت ها تولید این محصولات با حاشیه سود صفر و یا حتی زیان همراه است. وی با بیان اینکه ممکن است برخی 
شرکت های بزرگ بتوانند تولید خود را به نحوی حفظ کنند، افزود: اما شرکت های کوچک تر در شرایط فعلی از بازار حذف خواهند 
شد و دولت باید در بحث قیمت گذاری دستوری این مسائل را لحاظ کنند. این تحلیلگر بازار با اشاره به اینکه وقتی دولت ثروت 
آفرینی نمی کند و فقط می خواهد با کنترل بازار را مدیریت کند مسئله برای همیشه حل نشده باقی می ماند، گفت: در ماه حدود 
۲4 هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت می شود اما به دلیل اینکه ثروت آفرینی نمی کند واشتغال زا نیست نمی تواند مؤثر واقع شود.

یک کارشناس اقتصادی  گفت :رفتار مردم در بازار نشان می دهد در خرداد ماه سال جاری خرید روغن از سوی مردم به شدت 
افزایش یافته که این نشان می دهد مردم به سمت انبارکردن روغن رفته اند و خرید بسته های بزرگ روغن افزایش یافت.

ناصر پاشاپور نیکو با اشاره به کاهش فروش کالاهای اساسی پس از حذف ارز 4۲00 تومانی اظهار داشت: آمارها و تحقیقات بازار 
نشان می دهد، با وجود تزریق ۲4هزار میلیارد تومان یارانه نقدی اندازه بازار کالاها و محصولات اساسی در کشور کوچک تر شده و 

حاشیه سود شرکت های تولیدی هم کاهش یافته و گرایش مردم به بسته های اکونومی افزایش یافته است.
وی با اشاره به وضعیت روغن در بازار گفت: تورم نقطه به نقطه روغن نشان می دهد این کالا در فروردین سال 1401 نسبت به 
فروردین سال 1400 بیش از ۲90 درصد افزایش قیمت در هر کیلوگرم )فارغ از روغن مایع یا جامد( را تجربه کرده است. در عین حال 

شرکت های تولیدکننده بودجه تبلیغاتی خود را ۲۵۲ درصد افزایش دادند تا سهم بازار را از دست ندهند.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: گزارش ها حاکی از آن است که از آنجایی که نرخ روغن جامد کمتر از روغن مایع بوده، تقاضا 
برای روغن جامد افزایش یافته و بسته های کوچک روغن مایع کمتر به فروش رفته است چراکه قیمت هر 1.۵ لیتر روغن از 10 هزار 
تومان به طور متوسط تا ۲۵ هزار تومان افزایش پیدا کرده  است و در بسته های کوچک روغن رشد قیمت ۳9۷ درصدی را تجربه 

کردیم.  
وی  تاکید کرد: نکته مهم این است که رفتار مردم در بازار نشان می دهد در خرداد ماه سال جاری خرید روغن از سوی مردم به 

شدت افزایش یافته که این نشان می دهد مردم به سمت انبارکردن روغن رفته اند و خرید بسته های بزرگ روغن افزایش یافت.  
پاشاپورنیکو درباره وضعیت فروش نان صنعتی خرده فروشی گفت: قیمت این نوع نان در خرداد 1401 نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 90 درصد افزایش پیدا کرده است و میزان مصرف نان صنعتی خرده فروشی تا ۲1 درصد در این مدت زمان کوتاه 

کاهش یافت.
وی با اشاره به قیمت پنیر در بازار پس از حذف ارز ترجیحی گفت: در خردادماه سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
قیمت پنیر تا 1۲۳ درصد افزایش یافت و شرکت های تولید کننده پنیر هم بودجه تبلیغاتی خود را تا ۵00 درصد افزایش دادند که 
سهم فروش شان در بازار تغییری نکند و در این مدت بجز یک نوع پنیر از یک برند مابقی انواع محصولات با کاهش فروش مواجه 

شدند به طوریکه میزان پرفروش ترین برند بازار در این شرایط تا ۵0 درصد کاهش پیدا کرد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به افزایش قیمت ماکارونی ادامه داد: قیمت ماکارونی در فروردین، اردیبهشت و خرداد ماه سال 
جاری نسبت به سال گذشته به ترتیب ۵9 درصد، 1۳۳ درصد و 1۵۳ درصد افزایش یافت و در این کالا هم شاهد کاهش مصرف 

هستیم. نکته مهم این است که افزایش قیمت این کالا که مواد پایه آن آرد است از قیمت نان صنعتی بیشتر بوده است.  

یک فعال اقتصادی مطرح کرد؛

دولت به جای اعطای یارانه، ثروت آفرینی کند
یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

کاهش مصرف انواع کالاهای اساسی پس از حذف ارز ترجیحی 
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برای حضور در لیگ برتر بدمینتون؛

شروع تمرینات تیم بدمینتون
 باشگاه انقلاب  قم 

تیم بدمینتون باشگاه انقلاب قم برای حضور در لیگ برتربدمینتون کشور تمرینات 
خود را آغاز کرد. 

براساس این گزارش،نماینده بدمینتون استان قم در لیگ برتر که در دو دوره قبلی 
لیگ برتر بدمینتون با نام رعدپدافندهوایی حضور داشت و موفق به کسب یک عنوان 
قهرمانی و یک عنوان نایب قهرمانی شده بود امسال با نام باشگاه انقلاب قم در لیگ 

برتر شرکت خواهدکرد.
تیم بدمینتون باشگاه  انقلاب  قم از روز یکشنبه تمرینات خود را در محل باشگاه آغاز 

کرده تا باقدرت در این فصل لیگ برتربدمینتون کشور حضور پیداکند.
این باشگاه که برای اولین بار است در لیگ برتر تیمداری می کند به اولین باشگاه 

خصوصی تبدیل شده که در بدمینتون استان قم سرمایه گذاری خواهدکرد.
نماینده استان قم که در دو فصل گذشته از حضور ستاره های غیر بومی و ملی پوش 
بهره می برد امسال با رویکردی تازه به فکر احیای بازیکنان بومی و ستاره سازی بومی 

است.
تیم انقلاب قم با ترکیبی از بازیکنان بومی و غیربومی تشکیل شده که حضور 
بازیکنان بومی در تمرینات و بازی  در کنار ملی پوشان انگیزه مضاعفی به آن ها داده 

است.
مهدی فرجی به عنوان مدیرعامل باشگاه، سیدمهدی برقعی سرپرست باشگاه و 

حامدشبانیان به عنوان سرمربی تیم معرفی شده اند.
امیرحسین نورعلیان،  سعیدبابیانی،  از  متشکل  تیم  ترکیب  همچنین 
علیرضاقاسمی، سجادترابی، محمدمعین کشاورز، مجتبی زارع، شادمهرحیدری، 

رضاجانقربان، علی حیاتی و محمدمعین خاکی می باشد.
طبق برنامه ریزی فدراسیون بدمینتون فصل جدید لیگ برتر بدمینتون  کشور از سوم 
شهریور ماه آغاز می شود و ۷ تیم به صورت دوره ای و رفت و برگشت به مصاف یکدیگر 

خواهندرفت.

حسین مرادمند:

 کار سختی برای قهرمانی داریم
مدافع تیم فوتبال استقلال پس از بازگشت به جمع آبی پوشان گفت: امسال کار 
سختی برای قهرمانی داریم. تیم های رقیب ما خیلی بهتر شده اند و به طور حتم 

مسیرمان دشوارتر از قبل است.
محمدحسین مرادمند پس از حضور مجددش در استقلال و تمدید قرارداد با 
آبی پوشان، اظهار داشت: خیلی خوشحالم که قراردادم را با تیم محبوبم تمدید کردم. 
بعد از اتفاقاتی که برای من افتاد، تمدید قرارداد با استقلال برایم خیلی اتفاق خوبی 
بود. از هواداران خیلی تشکر می کنم که در این مدت با انرژی های خود به من، 
خیلی چیزها را فهماندند. در این مدت اتفاقات خوبی برایم رخ نداد ولی همه آنها را 

فراموش کردم و ان شاءالله با تمام توان و تلاش بتوانیم قهرمان شویم.
او درباره اهدافش با استقلال در فصل جاری نیز گفت: امیدوارم که امسال بتوانیم 
به قهرمانی دست پیدا کنیم هر چند کارمان خیلی سخت تر است. سال قبل 
توانستیم به عنوان قهرمانی برسیم اما امسال تیم های رقیب ما خیلی قدرتمند تر 

شدند و این کار ما را خیلی سخت می کند.
وی اضافه کرد: تلاش می کنیم و هواداران این را بدانند که با تمام توان تلاش 

می کنیم تا امسال نیز به مقام قهرمانی برسیم.
وی ادامه داد: امسال کار سختی برای قهرمانی داریم. تیم های رقیب ما خیلی بهتر 
شدند و کارمان سخت شده است. تلاش می کنیم و تا آخرین قطره خون زحمت 
می کشیم تا موفق شویم. در مدتی که با ساپینتو کار کردم خیلی چیزها از او فهمیدم. 
مهمترین چیزی که ساپینتو می تواند به ما یاد دهد این است که فکر بزرگی برای 
اهدافمان داشته باشیم. می توانم بگویم که تمرین های ساپینتو خیلی سخت است 

و به قول او باید هر روز باید سخت کار کنیم.

مهدی قایدی: 

هدفم موفقیت استقلال و حضور
 در جام جهانی است

بازیکن تیم فوتبال استقلال گفت: اهداف خیلی زیادی دارم؛ یکی موفقیت 
استقلال و دیگری پوشیدن پیراهن مقدس تیم ملی و حضور در به جام جهانی 

است.
مهدی قایدی  روز دوشنبه پس از بازگشت به استقلال و عقد قرارداد با این تیم اظهار 
داشت: حس خیلی خوبی است. پس از یک سال دوباره به خانه خودم برگشتم. 
امیدوارم مثل سال گذشته که بازیکنان تمام وجودشان را گذاشتند و توانستند تیم 
را قهرمان کنند، ما هم امسال بتوانیم با تمام وجود افتخار دیگری را کسب و دل 

هواداران را شاد کنیم.
قایدی در خصوص کار با ریکاردو ساپینتو عنوان کرد: آنطور که بچه ها می گفتند 
او مربی سرسخت، باهوش و خیلی خوبی است. هنوز با او صحبت و کار نکرده ام. 
ان شاالله به زودی یکدیگر را می بینیم. او مربی بزرگی است و می تواند کارهای بزرگی 

انجام بدهد.
وی در مورد واکنش هواداران به بازگشتش به استقلال نیز اضافه کرد: آن ها به 
من خیلی لطف دارند. در این یکسال پیام هایشان محبت آمیز بود. الان برگشته ام و 

امیدوارم بتوانم این محبت را جبران کنم.
 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

شهر قنوات صاحب زمین چمن می شود 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم از تامین اعتبار برای احداث زمین چمن فوتبال 

شهر قنوات خبر داد. 
ابراهیم سانی خانی در حاشیه سفر به بخش مرکزی قم در خصوص مصوبات سفر 
استاندار به بخش مرکزی به منظور تعین تکلیف زمین خاکی ورزشی بلا استفاده شهر 
قنوات، برای احیا و احداث زمین چمن فوتبال شهر قنوات و تامین اعتبار آن قول 

مساعد داد.
وی افزود: مقرر شده است  باتوجه به اهدای زمینی به متراژ ۲ هزار متر و ساخت 
مجموعه ورزشی چندمنظوره توسط خیر محترم اداره کل ورزش نسبت به اختصاص 

تجهیزات و تامین مربی اقدام کند.
سانی خانی تصریح کرد:تامین هزینه ورودی تیم های بخش مرکزی به مسابقات 
داخل استان از طرف اداره کل ورزش و جوانان به هیئت های ورزشی دیگر تصمیم 

اتخاذ شده در این زمینه است.
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم خاطر نشان کرد:احداث خانه جوان، تاسیس 
نمایندگی ورزش و جوانان در شهر قنوات، مشکلات سالن فوتسال شهر قنوات از 

دیگر مواردی است موردبحث و  بررسی قرار گرفته است.
 

با کسب دومدال نقره وبرنز رقم خورد؛

درخشش بانوان قمی در مسابقات 
هان مادانگ کشور 

نمایندگان تکواندو قم در رقابت های آزاد هان مادانگ قهرمانی کشور صاحب دو 
نشان  نقره و برنز شدند.

براساس این گزارش،در پیکار های آزاد هان مادانگ قهرمانی کشور و در بخش 
پومسه استاندارد، استاد کبری سخائی وطن در رده سنی 41 تا ۵0 سال با قرار گرفتن 

در جایگاه دوم صاحب نشان نقره شد.
فاطمه محمدی در گروه  سنی 1۶ تا 19 سال نیز بر سکوی سومی این رقابت ها 

ایستاد و نشان برنز را از آن خود کرد.
پانزدهمین دوره مسابقات آزاد قهرمانی هان مادانگ کشور در گروه زنان، در سالن 

فدراسیون تکواندو برگزار شد.

حواشی  به  توجه  با  است  معتقد  کشورمان  فوتبال  کارشناس  و  مربی 
پیرامون تیم ملی و برنامه  نداشتن فدراسیون، برای موفقیت در جام جهانی، 

باید تنها دلخوش به یک حادثه یا اتفاق باشیم.
به گزارش ایرنا، در حالی کمتر از 4 ماه تا آغاز رقابت های جام جهانی 
قطر باقی مانده، حواشی شکل گرفته در اطراف تیم ملی که باعث آشکار 
شدن اختلاف بازیکنان و سرمربی شده، در کنار عدم هماهنگی بازی های 
تدارکاتی مناسب جهت حضور در قطر، سبب نگرانی های زیادی شده 
است. در این رابطه با مجید جلالی مربی و کارشناس برجسته فوتبال 

کشورمان گفت وگو کرده ایم.
در فاصله کوتاهی که تا جام جهانی باقی مانده است، تیم ملی فوتبال 
و  دارد  وجود  تیم  اطراف  زیادی  حواشی  ندارد،  امیدوارکننده ای  شرایط 
اسکوچیچ در حالی پس از حرف و حدیث های زیاد ابقا شد که با توجه به 
آشکارشدن اختلاف برخی بازیکنان تاثیرگذار تیم ملی با این مربی، چشم 
انداز روشنی پیش روی تیم ملی نیست. می خواهیم در ابتدا صحبت هایتان 

را از وضعیتی که تیم ملی دارد، شروع کنید.
بچه  هر  الان  و  ندارد  کارشناسی  و  ارزیابی  به  نیاز  ملی  تیم  وضعیت 
مدرسه ای می داند که شرایط خوبی نداریم و دغدغه اصلی باید این باشد که 
در فاصله ای که تا جام جهانی باقی مانده است چطور می توان  این شرایط 
را ترمیم کرد و  موضوع اصلی اقداماتی است که باید انجام شود. یک سری 
اقدامات حمایتی است که از بیرون فوتبال و توسط دولت، حاکمیت، مردم و 
رسانه ها باید انجام شود. یک سری حمایت های درونی است که باید توسط 

فدراسیون و افرادی که در کنار تیم ملی هستند، صورت بگیرد.
اما یک ماه تا انتخابات فوتبال بیشتر نمانده و به نظر می رسد اولویت اصلی 
مسئولان به جای تیم ملی، انتخابات است و ماجرای جام جهانی به حاشیه 

رفته است.
قطعا همین طور است. متاسفانه کسانی که تاریخ انتخابات را ۸ شهریور 
تعیین کرده اند یا باید این انتخابات را خیلی زودتر برگزار یا آن را به بعد از 
جام جهانی موکول می کردند. الان فضای فوتبال انتخاباتی شده است و 
همه در فکر این هستند که چطور رقابت کنند و پیروز شوند و فعلا تیم ملی 
در برنامه فدراسیون جایی ندارد و این نگران کننده است.البته موضوعات 

نگران کننده کم نداریم و همه برداشت شان این است که با توجه به اینکه 
جام جهانی میدان بزرگی است، وقتی این مسابقات نزدیک شود، همه 

متحد می شوند.
ولی این خیلی دیر است و ما زمان آماده سازی را از دست داده ایم!

بله، خیلی ساده انگارانه است، اگر اینطور بود همه دنیا تیم هایشان را 
رها می کردند و در فاصله کوتاه تا مسابقات برای حضور در جام جهانی 

برنامه ریزی می کردند و موفق هم می شدند.
وجود  به  نیست،  فدراسیون  اولویت  ملی  تیم  گویا  اینکه  بر  علاوه 
آمدن اختلاف و دودستگی بین بازیکنان بر سر ماجرای ماندن یا رفتن 
اسکوچیچ، نگرانی ها را بیشتر هم کرده است. ریشه این حواشی را در کجا 

می بینید؟
این اختلافات به طور آشکار از مشکلات مدیریتی سرچشمه می گیرد. 
به عنوان نمونه در یک باشگاه، وقتی بین مدیر و سرمربی و اعضای هئیت 
مدیره اختلاف باشد، بازیکنان هم خودشان را وارد این اختلافات می کنند. 
در تیم ملی هم کار به درستی مدیریت نشده و بازیکنان احساس می کنند 
که باید وارد مسائلی شوند که در حوزه وظایف شان نیست. این دخالت 
اصلا نباید صورت می گرفت و بازیکنان کار اشتباهی کردند و باید تمرکزشان 
روی کار خودشان باشد و از این ماجراها و اختلافاتی که وجود دارد، کنار 
بکشند. اگر انتخاب مربی دست بازیکنان باشد، شما نمی توانید به آنها یک 

تیم مقتدر بگوئید.
علاوه بر بحث مدیریتی که اشاره کردید به نظر می رسد، نمی توان از نقش 
اسکوچیچ هم گذشت که نتوانسته کاریزمای لازم را برای نشستن روی 

نیمکت تیم ملی فوتبال در جام جهانی داشته باشد.
بله، انتخاب آقای اسکوچیچ، اقبال عمومی نداشت. حتی اگر شما به 
عنوان سرمربی به یک باشگاه بروید که اقبال هواداران را نداشته باشید، تا 
جایی کارتان پیش می رود که پیروز می شوید. اقبال عمومی یعنی عموم شما 
را قبول دارند یا نه؛ وقتی شما را قبول نداشته باشند تا موقعی که می برید، 
همه چیز آرام است و با اولین باخت حمله ها شروع می شود و می تواند همه 
چیز را زیر و رو کند. در ماجرای آقای اسکوچیچ هم همین اتفاق افتاد و پیامد 

تصمیم اولیه  فدراسیون در انتخاب این مربی بود.

با توجه به فقدان اقبال عمومی، شرایط اسکوچیچ سخت و پیچیده 
صحبت  بیشتر  اسکوچیچ  روی  پیش  چالش های  درباره  شده، 

می کنید؟
در این شرایط کار آقای اسکوچیچ را می توان از سه جهت بررسی کرد؛ 
در درجه اول از نظر من او به لحاظ فنی توانست خودش را اثبات کند که 
می تواند در این پست باشد و از نظر فنی توجیهی نداشت که بخواهند 
اسکوچیچ را عوض کنند. بخش دوم از نظر مدیریتی است؛ شما می خواهید 
در یک میدان بزرگ مانند جام جهانی حضور پیدا کنید و آنجا باید از نظر 
اتحاد، همدلی و دوستی، واقعا یک تیم منحصربه فرد باشید. تمام تیم هایی 
که در جام جهانی موفق می شوند، تیم هایی هستند که برای این بخش 
برنامه ریزی می کنند. به عنوان مثال برزیلی ها وقتی وارد زمین می شوند 
برای اینکه اتحادشان را نشان دهند دست  همدیگر را می گیرند یا کشورهای 
دیگر هم به هر طریق به دنیا ثابت  می کنند که چقدر با هم متحد هستند. در 
به وجود آوردن این اتحاد، مدیریت مربی نقش مهمی دارد، البته درباره این 
مسئله با توجه به اینکه ما از فضای تیم دور هستیم نمی توانیم قضاوت کنیم 
و کسانی که به تیم نزدیک هستند باید در این رابطه اظهارنظر کنند. بخش 
سوم اقبال عمومی است که آقای اسکوچیچ از اول این ویژگی را نداشت و 
همواره با این موضوع درگیر بوده است. همین الان هم، تیم ملی در یک 

بازی تدارکاتی ببازد، باز هم چالش هایش شروع می شود.
با توجه به همین چالش ها نگرانی ها درباره نتایج تیم ملی در قطر بیشتر 
شده است، به خصوص که دو بازی با آمریکا و انگلیس حساسیت های 
بیشتری هم دارد. با توجه به همین نگرانی ها برخی اعتقاد داشتند که 
برای اینکه امیدواری بیشتری در جام جهانی داشته باشیم، باید به جای 

اسکوچیچ یک سرمربی بزرگ روی نیمکت ایران در جام جهانی بنشیند.
آقای  درباره  البته  بگیرد؛  صورت  نباید  بحث هایی  چنین  اصلا  الان 
اسکوچیچ، اعضای کمیته فنی که فقط نگاه فوتبالی دارند، از اول یک 
موضع را اعلام کردند و الان هم سر حرف شان هستند و چیزی که فکر 
می کردند از نظر فوتبالی درست است را انجام دادند. آدم های فوتبالی 
همین طور هستند اما در بین مسئولان فدراسیون چنین رویه ای را شاهد 
نیستیم و در چند وقت اخیر از زبان اعضای هئیت رئیسه و سایر مدیران 
بود  مسائل  این  شنیده اید،  زیادی  نقیض  و  ضد  حرف های  فدراسیون، 
که مشکل ایجاد کرد. اگر یک روز فوتبال دست فوتبالی ها بیفتد، چنین 

اتفاقاتی را شاهد نخواهیم بود.
با این تفاسیر شما موافق ابقای اسکوچیچ بودید؟

اگر سمتی داشتم و می خواستم برای تیم ملی سرمربی انتخاب کنم، 
مربی  مانند اسکوچیچ انتخاب نمی کردم اما الان از نظر فنی تغییر سرمربی 

توجیهی ندارد.
با توجه به این حواشی، در فاصله 4 تا ۵ ماه تا جام جهانی، اگر بخواهیم 
همین طور پیش برویم و اتفاقی نیفتد، باید منتظر کسب چه نتایجی باشیم؟
برای کسب نتیجه خوب در جام جهانی، باید منتظر رخ دادن یک اتفاق یا 
حادثه باشیم. برای عملکرد قابل قبول در جام جهانی، برنامه ای نداشته ایم 
و بنابراین نباید انتظاری برای موفقیت تیم در قطر داشته باشیم، مگر اینکه 
حادثه یا اتفاق یا خلاقیت و غیرت بازیکنان سبب شود نتیجه خوبی بگیریم. 
در فوتبال اگر می خواهید متوسط پاس هایتان را ۵0درصد بالا ببرید، باید 
100 ساعت روی آن کار کنید و راه پیشرفت و موفقیت در فوتبال کاملا 
مشخص است. اگر در جام جهانی می خواهید جلوی انگلیس و ولز و آمریکا 
بازی موفقی داشته باشید، باید در تمامی زمینه ها برنامه ریزی داشته باشید. 
اما چنین کاری انجام نشده است، پس احتمال شکست خیلی بیشتر است. 
البته فوتبال اینطور نیست که قطعا بگوئیم می بازیم و ما هم پارامترهایی 
داریم که می توانیم به آن امیدوار باشیم. تیم خوبی داریم و بازیکنان ما از 
نظر تجربه بین المللی در سطح خوبی هستند. بازی ها در قطر و نزدیک به ما 
برگزار می شود و شرایط آب و هوایی برای ما نسبت به بقیه تیم  ها بهتر است و 

همه اینها امتیازاتی است که ما را به تیم ملی امیدوار نگه می دارد. 

مجید جلالی: 

انتخاب اسکوچیچ از اول  اشتباه بود
برای موفقیت در جام جهانی باید به حادثه دل ببندیم 

از خط و نشان زردها تا شکست تازه واردها؛

سایه روشن های هفته اول لیگ برتر
هفته اول لیگ برتر در حالی شنبه شب به پایان رسید که سپاهان با پیروزی 
در بازی بزرگ هفته، برای سایر مدعیان خط و نشان کشید و مس و ملوان در 

بازگشت دوباره کارشان را با باخت شروع کردند.
براساس این گزارش ، بیست و دومین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
و جمعه  پنجشنبه  روزهای  برگزاری دیدارهای هفته نخست در  با  کشور 
گذشته آغاز شد تا بار دیگر تنور فوتبال ایران داغ شود. هفته ای که ۵ بازی آن 
برنده داشت و سه مسابقه با تساوی به پایان رسید و به ثمر رسیدن 14 گل در 
۸ بازی که میانگین نزدیک به ۲ گل در هر مسابقه را نشان می دهد، حاکی از 
شروع خوب فوتبال باشگاهی در سالی است که جام جهانی را پیش رو داریم. 

در گزارشی فراز و فرودهای هفته اول را بررسی کرده ایم.
 خط و نشان از همین هفته اول

برنده بزرگ هفته اول سپاهان بود؛ تیمی که به دنبال شکستن طلسم ۷ 
ساله قهرمانی در لیگ برتر است، آنها در بازی اول فصل جدید توانستند یکی 
از مدعیان و یکی از رقبای اصلی شان در راه قهرمانی یعنی استقلال را با ۲ 
گل در ورزشگاه آزادی شکست دهند و از همین شروع کار برای بقیه تیم ها 
خط و نشان بکشند. سپاهان که آخرین بار در سال 94 توانست قهرمان 
شود، برای فصل جدید با جذب ژوزه مورایس سرمربی سرشناس پرتغالی که 
سابقه دستیاری خوزه مورینیو را در کارنامه دارد، به همراه جذب بازیکنان 
سرشناسی مانند مانوئل فرناندز ملی پوش سابق تیم ملی پرتغال، گویا تنها 
برای بازگشت دوباره جایگاه اول فوتبال باشگاهی ایران دور خیز کرده است. 
آنها در قدم اول هم موفق ظاهر شدند و باید دید تیم مواریس می تواند این 

روند را ادامه دهد یا نه؟
شوک اولیه به مدافع عنوان قهرمانی

مدافع عنوان قهرمانی، لیگ بیست و دوم را با شکست آغاز کرد تا از همین 
ابتدا، ریکاردو ساپینتوی پرتغالی به سختی کارش روی نیمکت استقلال 
پی ببرد. باخت استقلال پس از مدت ها نشان داد که آبی ها کار آسانی 

برای دفاع از عنوان قهرمانی  ندارند. این در حالی است که آنها با بازگشت 
مهدی قایدی، کاوه رضایی، سجاد شهباززاده و محمد حسین مرادمند در 
کنار جذب بازیکنانی مانند محمد محبی و حذف اسکلت اصلی تیم قهرمان 
فصل گذشته به دنبال تکرار قهرمانی این بار یک سرمربی پرتغالی هستند. با 
این حال آبی پوشان در بازی اول اگر چه اعتراض هایی به داوری داشتند اما 
با یک نمایش نه چندان قابل قبول مغلوب شدند تا از همین شروع زنگ خطر 

برایشان به صدا در بیاید.
موتورشان هنوز گرم نشده است

پرسپولیس هم مانند استقلال نتوانست شروع قدرتمندانه ای در لیگ 
بیست و دوم داشته باشد. آنها چند ساعت پس از اینکه اعلام شد بالاخره 
طلسم جذب مهاجم خارجی شان شکسته شده و مهاجم سابق آیندهوون 

و برایتون و بوخوم به جمع شان اضافه شده است، در فولاد شهر مقابل تیم 
10 نفره ذوب آهن کاری از پیش نبردند و با تساوی به کارشان پایان دادند. به 
نظر می رسد پرسپولیس که برخلاف استقلال، تغییرات بیشتری در ترکیبش 
داشته است، برای هماهنگی به هفته های بیشتری احتیاج دارد. اگر چه 
قرمزها که پس از یک سال دور از جام، دوباره برای قهرمانی نقشه کشیده اند، 

مدعیان جدی را در مقابل شان می بینند.
شروع تازه واردها با باخت

هفته اول لیگ برتر برای ۲ تیم تازه راه یافته با خاطره خوبی همراه نبود. 
هم ملوان و هم مس کرمان پس از بازگشت دوباره به لیگ برتر، کارشان را با 
باخت آغاز کردند. ملوان یک بر صفر به پیکان باخت و مس هم در یک بازی 
پرگل ۳ بر ۲ به نفت مسجد سلیمان نتیجه را واگذار کرد. اگر چه نمی توان 
برتر در فصل  لیگ  تیم جدید  درباره عملکرد ۲  با همین یک شکست، 
جدید اظهارنظر کرد اما به نظر می رسد روزهای سختی در انتظار مازیار زاع 
و فرزاد حسین خانی در لیگ بیست و دوم خواهد بود، دو مربی جوانی که 
می خواهند موفقیت های فصل گذشته شان در دسته اول را در لیگ برتر هم 

ادامه دهند.
عادت به باخت

انگار فرقی نمی کند چه کسی مربی تراکتور باشد، جان توشاک معروف 
باشد یا مانند امروز که قربان بردیف سرمربی کهنه کار روی نیمکت این 
تیم بنشیند، آنها گویا به باخت عادت کرده اند و در شروع فصل جدید هم 
ترک عادت نکردند. تراکتور در بازی اول لیگ با بردیف که سرمربی سردار 
آزمون در روستوف بوده است، ۲ بر یک به گل گهر باخت تا همچنان روی 
نوار ناکامی باشد. تبریزی ها فصل گذشته را با قرار گرفتن در رده سیزدهم به 
پایان رساندند، در فصل جدید هم شروع ناامیدکننده ای داشتند و باید دید 
در ادامه لیگ، این تیم می تواند به روزهای اوج برگردد یا مانند چند فصل 

گذشته، یک تیم معمولی و بی خطر خواهد بود.

به مناسبت اولین سالگرد آسمانی شدن پدر فوتسال قم؛

»حاج ناصرشریفی« درقلبها جا داشت
 ایمان / رضا ملکی

جنگ تحمیلی و رشادتهای دلاور مردان غیور ایران اسلامی 
در برگهای زرین حافظه تاریخی ملت ایران تا ابد ماندگار خواهد 
ماند  وبعد از گذشت بیش از ۳۳ سال از پایان جنگ تحمیلی 

خاطرات باشکوه آنان همواره بازگومی شود.
یکی از این دلاوران وسربازان شجاع میهن اسلامی که از خاک 
مقدس قم سالها در جبهه های نبرد حق علیه باطل حضوری 
پرافتخار داشت سردارحاج ناصر شریفی بود که درکنار جنگ 
پوست وگوشت وخون اش با ورزش خصوصا احیاء فوتسال قم 

گره خورده بود.
پدری  وبعنوان  عاشقانه  که  او  وسازنده  دریغ  بی  تلاشهای 

مهربان ورزشکاران این رشته را حمایت میکرد باعث شد تا در 
با افتخار قم- قطب فوتسال کشو درمحافل  گذر زمان لقب 

ورزشی جای ثابتی پیدا نماید.
تمام بازیکنان حاضر در لیگهای معتبر فوتسال ایران به نوعی 
دست پرورده آن مرد مهربان بودند.دست تقدیر وسرنوشت با 
حکم الهی در زمان کرونا برای سردار دلاور جنگ ولایت با پایانی 

غم انگیز همراه بود.
عروج ملکوتی او همه را در بهت و حیرت فرو برد ،او که در طول 
زمان جنک با صدمات بسیاری روبرو شده بود وبارها نفیر مرگ 
از کنارش عبور کرده بود این بار تسلیم این ویروس لعنتی شد تا 
به دیدار حضرت دوست رفته وزندگی شیرینی را در دنیای  باقی 

برای خود مهیا نماید.

برتر  لیگ  فوتسال  مسابقه  برگزاری  درهنگام  جمعه  عصر 
میان تیم فردوس و نماینده سیرجانی،مسئولان تیم فردوس 
باهمکاری هیات فوتبال با برگزاری مراسمی باشکوه یادوخاطره 

او که در قلبها جا داشت را گرامی داشتند.
برادر  شریفی  مهدی  حاج  به  شده  اهداء  گل  های  شاخه 
الله شریفی پسران  گرانقدر وجانباز وی،علی شریفی و روح 
معزز آن مرحوم بسوی تماشاگران فهیم قمی حاضر دراستادیوم 
شهید حیدریان تقدیم گردید تا نام ویاد او همیشه بر صفحات 

ورزش وفوتسال قم باقی بماند.  
عصر روز گذشته نیز مراسم بزرگداشت  اولین سالگرد آسمانی 
شدن آن مرحوم در حسینیه امام خامنه ای گلزار علی بن جعفر 
)ع( قم با حضوربا شکوه دوستان ، آشنایان و خانواده  آن عزیز 

سفر کرده برگزار شد و پس از پایان مراسم با حضور برسر مزارآن 
مرد شریف یاد و خاطره اش گرامی داشته شد.
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 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مشوررت ها در عالیترین سطوح در تهران 
انجام شد و در حال انجام است. ما به توافق نزدیک هستیم اما مشروط به اینکه 

خطوط قرمز ایران رعایت و منافع اصلی کشور تامین شود.
ناصر کنعانی در نشست خبری مشترک با خبرنگاران ضمن تسلیت ایام ماه 
محرم و همچنین تبریک روز خبرنگار گفت: روز 1۷ مرداد روز خبر و اطلاع رسانی 
نامگذاری شده است که روز تلخی بود و در تاریخ انقلاب اسلامی ما از این جهت 
که با کمال تاسف در روز 1۷ مرداد ۲4 سال پیش در بحبوبه تحولات ناگوار داخلی 
افغانستان و در پی ورود نیروهای طالبان به شهر مزارشریف متاسفانه بر خلاف 
همه تعهدات قانونی و اخلاقی و انسانی و کنوانسیون ها و معاهدات بین المللی 
نمایندگی جمهوری اسلامی در مزار شریف مورد حمله قرار گرفت و در این حمله 
ناجوانمردانه تعدادی از دیپلمات های جمهوری اسلامی ایران به همراه خبرنگار 
شهید ما شهید صارمی در خون خود غلتیدند و به رحمت ایزدی پیوستند که نام و 

یاد ایشان را گرامی می داریم.
وی در پاسخ به سوالی در مورد مذاکرات ایران و 1+4 و اینکه آیا قرار است توافقی 
صورت بگیرد، گفت: ما در روندی قرار داریم که گفت وگوهای تیم مذاکره کننده 
برای رفع تحریم های ایران است.ما در ادامه گفت وگوهایی که هم سابقا در وین 
و بعد در دوحه انجام شده بود نشست دیگری را در وین داشتیم که در استمرار 
گفت وگوهای گذشته و به ویژه گفت وگوهای دوحه بود.مطلع هستید که تیم 
مذاکره کننده برای رسیدن به توافقی پایدار و خوب شرکت کردند تا تحریم های 
ظالمانه علیه ایران لغو شود. گفت و گوهای سنگین و قابل پیشرفتی داشتیم و 

پیشرفت های نسبی داشتیم و حرکت رو به جلو بوده است.
کنعانی با بیان اینکه در برخی از موضوعات بخشی از انتظارات ما تامین شده 
است، گفت: پیشرفت های نسبی حاصل شده است اما این پیشرفت ها به صورت 
کامل تامین کننده مطالبات قانونی ایران نبوده است و انتظارات دیگری از طرف 
مقابل داریم و معتقد هستیم که باید تمام منافع ایران تامین شود. گفت وگوهای 
تکمیلی در پایتخت ها در حال انجام شدن است و قرار است نظرات تکمیلی به 

طرح نهایی بورل ارائه شود.
وی تاکید کرد: مشوررت ها در عالیترین سطوح در تهران انجام شد و در حال 
انجام است. ما به توافق نزدیک هستیم اما مشروط به اینکه خطوط قرمز ایران 

رعایت و منافع اصلی کشور تامین شود.
تشکیل دولت مردمی فراگیر راهکار بازگشت ثبات کامل به افغانستان 

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سؤالی درباره سالروز خروج نیروهای 
افغانستان  از  آمریکایی  نیروهای  خروج  افغانستان گفت: سالروز  از  آمریکایی 
ثمره ای جز اشغال غیرقانونی و نظامی گری نامشروع در افغانستان نداشته است 
که همراه با خرابی و  ویرانی بوده است و این وضعیت اسفباری است که این اقدام 

نامشروع دولت آمریکا در افغانستان به بار آورد. 
در  امنیت  و  آرامش  ثبات  بازگشت  به  می تواند  که  چیزی  آن  داد:  ادامه  وی 
افغانستان کمک کند، دولت متشکل از همه اقوام جریان های سیاسی حاضر 
در این کشور است که به نمایندگی ملت افغانستان و نمایندگی کمک می کند 
که ثبات و  پایداری در افغانستان ایجاد شود.  مهم ترین و اصلی ترین موضوع 
جمهوری اسلامی ایران از ابتدای خروج نیروهای اشغالگر آمریکا از افغانستان 
اتخاذ کرد و  معتقد است راه بازگشت ثابت کامل به افغانستان با تشکیل یک دولت 
مردمی فراگیر در این کشور است. ما در کنار ملت افغانستان ایستاده ایم و امنیت 
در افغانستان تامین کننده منافع ملت افغانستان و همسایگان از جمله منافع دولت 
و ملت های جمهوری اسلامی ایران است و از این حیث در کنار مردم افغانستان 
قرار دادیم. ایران با نگاه مسئولانه تعامل ایجاد و سازنده افغانستان برقرار کرده و 
گفت وگوهای مختلف با افغانستان ادامه دارد. این گفتگوها هم کمک برای ایجاد 
آرامش در افغانستان است و هم در مسیر توسعه مناسبات و همکاری های دو کشور 
در حوزه های مرزی امنیت مرزی مسائل آبی و تامین مایحتاج مردم افغانستان و 
گسترش مناسبات و همکاری های اقتصادی و در مجموع های مدنظر تلاش 
می کنیم که در کنار مردم افغانستان باشیم و همچنان نقش خود را برای تشکیل 

و در این کشور ایفا کنیم.
شاهد تحول جدی در ارتقای روابط با کویت هستیم 

وی در پاسخ به سوالی در مورد اعزام سفیر کویت به تهران گفت: ما شاهد یک 
تحول جدی در مسیر ارتقای مناسبات و همکاری های میان دو کشور هستیم و 
سطح روابط همانطور که اشاره کردید بعد از چند سال به سطح سفیر ارتقا پیدا کرده 
است و مناسبات و همکاری های ما با تقویت مناسبات دوستانه بوده توام با احترام 
متقابل بوده است. به طور طبیعی کشورهای منطقه به دلیل پیچیدگی هایی که 
در حوزه مشترک ما وجود دارد ممکن است در برخی موضوعات هم دچار سوء 
تفاهماتی بشوند یا اختلاف نظرهایی رخ بدهد چه رابطه با احترام متقابل بوده 
است و در شرایط جدید هم این انگیزه و اراده مشترک شکل گرفته است.البته 
سفیر ما در کویت حضور داشت و کویت سفیر جدید خود را به ایران اعزام کرد. 
کویت ناظر بر این بود که سفیر جدید خود را به تهران اعزام کند و این موضوع 
می تواند مقدمه ای باشد برای اینکه در حوزه منطقه هم شاهد ارتقای همکاری های 

مشترک ایران و کشورهای همسایه در منطقه مشترک خلیج فارس باشیم.
تحولات عراق را با دقت و حساسیت دنبال می کنیم 

وی در مورد تحولات اخیر عراق گفت: مسائل عراق برای ما بسیار مهم است 

و تحولات این کشور را با دقت و حساسیت دنبال می کنیم و هم در پرتو وجود 
ارتباطات مثبت و سازنده با برادران و دوستان جریان های مختلف سیاسی عراق در 
تلاش هستیم که کمک کنیم دیدگاه های اطراف سیاسی کشور به همدیگر نزدیک 
شود اما فارغ از اینکه اظهارنظر کنیم در موضوعات داخلی عراق توصیه می کنیم 
همه جریان های سیاسی عراق را به احترام به قانون اساسی این کشور به عنوان 
منشور ملی دعوت می کنیم و برای حل اختلافات همچنین پاسداشت نهادهای 
قانونی در این کشور و اینکه در این کشور تنها از طریق همکاری و همفکری و 
گفتگوهای داخلی جریانات داخلی عراق به دست می آید و این که منافع ملی بر 
منافع گروهی و جناحی غلبه و ارجحیت پیدا کند معتقد هستیم که لزوم منافع 
ملی می تواند کمک کند به اینکه ثبات و آرامش هر چه بیشتر به داخل کشور 

برگردد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: ارتباط ما با دوستان و برادران عراقی 
برقرار است و هیچگاه قطع نبوده است، در حال حاضر هم از طریق سفارت 
جمهوری اسلامی در بغداد و هم در سطوح دیگری تبادل و گفت وگوها انجام 

می شود.
کنعانی در مورد چاپ کاریکتاتوری از امام خمینی )ره( در رسانه های عربستان 
گفت: انتظار داریم برادران ما در عربستان سعودی منطبق با اراده سیاسی شکل 
گرفته است، بتوانیم مبتنی بر گفتگوهای مشترک و تمرکز رابطه رسمی خود را از 
سر بگیریم به مواردی این گفتگوها ملتزم باشند و از دست زدن به اقداماتی که 
به ویژه می تواند بیانگر حرکت در مسیری غیر از مسیر گفتگوهای اجتناب کنند 
اهانت به امام خمینی رحمة الله از نظر ما مرد و محکوم است و این را برنمی تابد  لذا 
این انتظار داریم که عربستان سعودی در این خصوص اهتمام خود را داشته باشد و 

تذکرات لازم را در خصوص عدم تکرار اینگونه موارد اعلام کردیم.
هیچ ارتباطی با ضارب سلمان رشدی نداشتیم/ ایران را متهم نکنید 

سخنگوی وزارت امور خارجه در حمله به سلمان رشدی گفت: ما هم این موضوع 
را در رسانه ها دنبال کردیم و شنیدیم اما آن چیزی که میتوانم در ارتباط با این 
موضوع مطرح کنم این است که در ماجرایی که  حمله به سلمان رشدی اتفاق 
افتاد هیچکس را غیر از حامیان او شایسته سرزنش و ملامت و حتی محکومیت 
نمی دانم. سلمان رشدی با اهانت به مقدسات اسلامی و با عبور از خطوط قرمز 
بیش از یک و نیم میلیارد مسلمان و همچنین خطوط قرمز همه پیروان ادیان الهی 
خود را در معرض خشم و غضب به مردمی قرار داد نه تنها مسلمان ها بلکه همه 
پیروان ادیان الهی از اینکه به مقدسات یک دین الهی و آسمانی رسول الهی و 

اهانت شده رنجور شده و رنجور هستند.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در مورد برخی از اخبار منتشر شده در مورد 
ارتباط فرد ضارب با ایران گفت: به صورت قطعی و رسمی چنین موضوعی را 

تکذیب می کنیم. کسی حق ندارد جمهوری اسلامی ایران را متهم کند.
دولت آرژانتین زمینه خروج اتباع ایرانی را فراهم کند

سخنگوی وزارت خارجه درباره هواپیمای توقیف شده در آرژانتین بیان کرد: 
هواپیمایی که توقیف است در مالکیت ونزوئلا است و از نظر مالکیت و تابعیت 
هیچ ارتباطی با ایران ندارد. این هواپیما به طرف ونزوئلایی فروخته شده و مدارک 
فروش و انتقال مالکیت براساس سازوکارها و قوانین بین المللی از جمله ایکائو به 
ثبت رسیده است و ادعای آمریکا مبنی بر غیرقانونی بودن این معامله ادعای بی 

ربطی است. 

کنعانی اظهار داشت: آنچه برای ما حائز اهمیت است وضعیت پنج خدمه ایرانی 
این هواپیماست که در چارچوب قرارداد بین شرکت هواپیمایی ایرانی و شرکت 
ونزوئلایی در ترکیب خدمه هواپیما حضور داشتند و بدون ارتکاب جرم اثبات شده 
حدودا ۸0 روز در آرژانتین توقیف هستند و اتباع ایرانی هیچ جرمی در هیچ جا 
مرتکب نشدند و دادگاه روند تحقیقات را چند بار تمدید کرده است. به عنوان 
وظیفه ذاتی خود اقدام کردیم و سفارت ما در آرژانتین از ابتدای این رخداد پیگیر 
است و تماس هایی با مقامات آرژانتین برقرار کرده و ارتباطاتی با ونزوئلا انجام شده 
است. در مرکز حوزه کنسولی و سیاسی وزارت خارجه پیگیر این موضوع هستند. 
انتظار ما از مقامات آرژانتین است که تسلیم هیچ فشاری از سوی آمریکا و رژیم 

صهیونیستی نشوند و هر چه سریع تر زمینه خروج اتباع ایرانی را فراهم کنند.
دولت کره جنوبی دارایی های ایران را بدون گره زدن به برجام آزاد کند

کنعانی درباره دارایی ها بلوکه شده ایران در کره جنوبی اظهار داشت: پیگیری ها 
با طرف کره ای ادامه دارد و جزو مطالبات ایران است که دارایی های ایران در آن 
کشور هیچ ارتباطی با برجام ندارد و دارایی های ملت ایران است و دولت کره ملزم 
است این دارایی ها را بدون گره زدن به هیچ موضوع دیگری به ایران در سریع ترین 
زمان ممکن برگرداند. اقدام توام با حسن نیت کره می تواند زمینه ای برای بازگشت 
روابط در حوزه طبیعی باشد. گفت وگوها در این زمینه ادامه دارد و آخرین گفت وگو 
بین باقری و همتای کره ای بود و ایران بر آزادی هر چه سریعتر دارایی ها ایران تاکید 
کرد. امیدواریم طرف کره منطبق با مصالح کشور و بدون ارتباط دادن این موضوع 

به هیچ موضوع ثانویه ای به تعهدات عمل کند و دارایی ها ایران را آزاد کند.
طبیعت مذاکرات اقتضا می کند جزئیات در حوزه رسانه مطرح نشود

وی درباره توافق برجام گفت: جمهوری اسلامی ایران بر مبنای توافق برجام 
معتقد است که تمامی منافع جمهوری اسلامی منطبق بر آن چیزی است که در 
توافق برجام در ۲01۵ امضا شده باید لحاظ شود و مورد تضمین قراربگیرد. توافق 
دوطرف دارد. این امکانپذیر نیست که یک طرف متعهد و ملتزم به توافق باشد و 

تعهدات خود اجرا کند و طرف دیگر از اجرای تعهدات خود سرپیچی کند.
کنعانی عنوان کرد: انتظارات و توقعات و خواسته های جمهوری اسلامی ایران 
کاملا مشخص است قانونی و در چارچوب برجام است طرف مقابل جزئیات را 
می داند و به طور طبیعی روند مذاکرات، محرمانه  است و طبیعت مذاکرات اقتضا 
می کند جزئیات در حوزه رسانه مطرح نشود و باید در مکانیزم مذاکراتی خود پیش 
برود. سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: اما نکته اساسی این است که 
جمهوری اسلامی ایران بر مبنای سیاست ملی و مرکزی آمادگی دارد در شرایطی 
که منافع جمهوری اسلامی ایران تضمین شود، نگرانی های جمهوری اسلامی 
ایران برطرف شود و تضمین شود که خروج یکجانبه و غیرمسئولانه از توافق مجددا 
رخ  نمی دهد، آمادگی دارد به توافق برگردد و در چارچوب منافع مشترک توافق را 

اجرا کند.
کنعانی درباره متن نهایی برجام گفت: از نظر ما متن نهایی زمانی نهایی است 
که منافع، مصالح و انتظارات قانونی و به حق جمهوری اسلامی ایران در آن رعایت 
شده باشد و خطوط قرمز ما تضمین شده باشد و مشخصا منافع اقتصادی ناشی از 

برجام برای دولت و ملت جمهوری اسلامی ایران تامین شود.
درباره اعلام بی خبری نمایندگان مجلس از جزییات مذاکرات گفت:  تعامل میان 
دولت و مجلس تعامل کاملا سازنده و مبتنی و ساز و کارهای داخلی و ملی است و 

خللی در این زمینه وجود ندارد.

لغو تحریم  ایران به نفع حوزه تامین انرژی کشورهای اروپایی است
وی درباره جایگزینی ایران در زمینه بحران انرژی در بازارهای اروپا بعد از جنگ 
اوکراین تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران این ظرفیت را دارد که در سایه بحران 
انرژی که در جهان شکل گرفته است ناشی از جنگ اوکراین بتواند بخشی از 
نیازهای حیاتی و اساسی جهان را در حوزه انرژی بر مبنای شرایط موجود و حتی 

در سایه تحریم  تامین کند.
سخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: همکاری ها و معاملات و نفتی ایران با طرف 
های مختلف در حوزه منطقه ای و بین المللی ادامه دارد. لغو تحریم های ظالمانه 
و یکجانبه می تواند کمک کند به اینکه جمهوری اسلامی ایران بیش از گذشته 
در تامین انرژی مایحتاج دنیا نقش جدی تر ایفا کند این بسته به همت و اراده 

طرف های گفت وگو در برجام و مشخصا دولت آمریکا است . 
کنعانی عنوان کرد: ما معتقدیم لغو تحریم های ظالمانه نه تنها به نفع دولت و ملت 
ایران بلکه به نفع منطقه و اقتصاد جهانی و در حوزه تامین انرژی در راستای منافع 

کشورهای اروپایی است امیدواریم این حکمت و درایت در طرف دیگر هم باشد.
وی در خصوص فروش دلاری بلیت هواپیما به اتباع خارجی، گفت: وزارت امور 
خارجه موضوع فروش بلیت ها را پیگیری کرد و هم توصیه های لازم را در این ارتباط 
ارائه کرد اما نتایج حاصله را الان می توانم بیان کنم باید سوال کنم دقیق اطلاع 

بدم.
کنعانی درباره سفر معاون وزیر خارجه به افغانستان گفت:  سفر معاون کنسولی 
وزارت امور خارجه به افغانستان و کابل با اهداف مختلفی صورت گرفته با توجه 
به مسئولیت ایشان مهمترین موضوع بازدید از نمایندگی های جمهوری اسلامی 
امور  و  اداری  امور  امور کنسولی،  به  و همچنین رسیدگی  افغانستان  در  ایران 
حفاظتی نمایندگی های ما است که در پرتوی شرایط داخلی افغانستان برای ما 

حائز اهمیت است.
وی ادامه داد: دیدار با مقامات مسئول و ذیربط افغانستان در حوزه امور کنسولی 
و هماهنگی بیشتر جهت نحوه ارائه خدمات کنسولی به شهروندان افغانستانی، 
تسهیل روند صدور روادید بر مبنای اینکه مانع ورود شهروندان افغانستانی به 

صورت غیرقانونی به داخل جمهوری اسلامی باشیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: همچنین رسیدگی به وضعیت خود اعضا 
و پرسنل نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در کابل و نمایندگی های کنسولی ما 
که در شرایط سخت افغانستان در سختترین شرایط در آنجا حضور داشتند و دارند 
که بتوانند خدمات لازم را به مردم افغانستان ارائه کنند.همچنین در جهت کمک به 

وضعیت ثبات و آرامش و امنیت در داخل افغانستان ایفای نقش کنند.
کمیته های مشترک مرزهای ایران و افغانستان تشکیل شده است

وی درخصوص مباحث مرزی گفت: کمیته های مشترک در این ارتباط داریم 
که گفت وگوها در آن چارچوب کمیته های مرزی و کمیته های حقوقی صورت 

می گیرد و آن ارتباطات ادامه دارد و خوشبختانه اخیرا شاهد اتفاق ناگواری نبودیم 
و امیدواریم در آینده در پرتو تاکید طرفین شاهد شرایط بهتری در مرزهای مشترک 

ایران و افغانستان باشیم.
انتقاد از سناریوسازی های آمریکا علیه ایران 

ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفت: مقامات قضائی 
آمریکا در تداوم اتهام زنی های بی پایان این کشور علیه جمهوری اسلامی ایران 
و تداوم سیاست شکست خورده ایران هراسانه، در یک داستان سرائی جدید، 

اتهاماتی را بدون ارائه مدارک معتبر و مستندات لازم مطرح نموده اند.
کنعانی افزود: اینگونه ادعاهای بی پایه و اساس با اهداف و انگیزه های سیاسی 
صورت گرفته و در حقیقت فرار به جلو، جوسازی تبلیغاتی و خصوصا فرار از 
مسئولیت پاسخگویی به جنایات متعدد تروریستی است که دولت آمریکا یا مانند 
ترور بزدلانه سردار شهید سلیمانی مستقیما در آن دست داشته و یا مانند جنایات 
تروریستی رژیم صهیونیستی و گروه های تروریستی مانند داعش با حمایت و 
پشتیبانی آمریکا اجراء شده اند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: بافتن 
این افسانه های نخ نما و بی اساس در حال تبدیل شدن به یک رویه تکراری در 
سیستم قضایی و تبلیغاتی آمریکا است و این بار، از سناریوسازی در ارتباط با عناصر 
ورشکسته سیاسی و بی ارزش مانند بولتون برای پیش بردن این روند استفاده شده 
است. جمهوری اسلامی ایران نسبت به هرگونه اقدام علیه اتباع ایرانی به بهانه 
این اتهامات مضحک قویا هشدار می دهد و تاکید می کند حق هرگونه اقدام در 
چارچوب مقررات حقوق بین الملل برای دفاع از حقوق دولت و اتباع جمهوری 

اسلامی ایران را برای خود محفوظ می داند.
نتایج مذاکرات ایران و عربستان رضایت بخش بوده است

کنعانی درباره آخرین اخبار از مذاکرات ایران و عربستان و برنامه های ایران برای 
دور جدید گفت وگوها گفت: نتایج مذاکرات گذشته به طور عام رضایتبخش بود 
و زمینه فراهم است که دور جدید گفت وگوها انجام شود، امیدوار هستیم در پرتو 
تداوم ارتباطات و تماس ها و همکاری های که برادران ما در عراق دارند بتوانیم در 

آینده نزدیک دور جدیدی از گفت وگوها را هم شاهد باشیم.
وی در خصوص تاکید رییس جمهور در سفر استانی به کرمان بر تشکیل سازمان 
مهاجرین گفت: تا جایی که اطلاع دارم تشکیل این سازمان جزو مسئولیت های 
وزارت کشور است ولی معمولا در اینگونه موضوعات که وجهه خارجی و بین المللی 

پیدا می کند وزارت امور خارجه نقش مکمل و همراه کننده هم دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح کرد:

به توافق نزدیک هستیم مشروط به رعایت خطوط قرمز ایران 

نصرت الله تاجیک :

اقدامی نکنیم که مخالفان ایران به اهداف خودشان برسند 

کارشناس مسائل دیپلماتیک گفت: دقت کنیم هدف مانور 
تبلیغاتی روی خبر طرح ترور بولتون و سلمان رشدی چیست و 
اقدامی نکنیم که باعث رسیدن دشمنان ایران به اهداف خودشان 
شود. زیرا هرگونه جهت دادن این موضوعات به سمت ایران از 
همان دسته خبرهایی است که علاقه دارند ایران را در انزوا نگه 
دارند و با بدنام کردن ما در دنیا اهداف خود را تامین کنند. حالا این 
موضوع می تواند از سوی رقبای منطقه ای و یا تیم ترامپ، پمپئو 
و جان بولتون باشد یا به این دلیل که ایران هراسی برای خیلی ها 
نفع دارد و این خیلی ها در داخل ایران، خارج از کشور و دشمنان 

ما هم هستند. 
نصرت الله تاجیک کارشناس مسائل بین المللی در گفت وگو 
با ایلنا، در پاسخ به این سوالی درخصوص ترور سلمان رشدی 
نویسنده مرتد و همزمان شدن آن با ادعاها پیرامون تلاش برای 
ترور بولتون و پمپئو و اینکه چقدر این احتمال وجود دارد که این 
شایعات تلاش مخالفان خارجی برجام برای برهم زدن مذاکرات 
باشد، گفت: وقوع پدیده ها یک بحث است. یعنی اتفاقی می تواند 
افتاده باشد یا نیفتاده باشد. اما همزمانی تعدادی از پدیده ها و 
مخصوصا مانورهای رسانه ای و جوسازی بحث دیگری است. البته 
اگر بخواهیم از تئوری توطئه فاصله بگیریم، یعنی هر اتفاقی که رخ 
می دهد را به دلایل نامعقولی جلوه دهیم، بعضی از این اتفاقات 
مانند بحث ترور بولتون قدیمی است و مطرح شدن کنونی آن، 

کمی معنادار است.

وی افزود: داستان ادعای ترور بولتون یک موضوع سابقه دار 
است و آنچه امروز مطرح می شود و به آن پر و بال رسانه ای داده 
شده معلوم است که اهداف خاصی پشت سرش قرار دارد. اما در 
موضوع حمله به سلمان رشدی که اتفاق جدیدی است و رسانه ها 
به آن پرداخته اند و ایران را هدف حمله قرار می دهند و در کنار 
موضوع بولتون به آن پرداخته می شود، آدم احساس می کند که 
قضیه بودار است. اما قبل از پرداختن به این بحث خوب است دو 
جنبه مشخص را از یکدیگر متمایز کنیم؛ اول اصل این اتفاقات 
است با فرض وقوع و اهدافی که عاملین در نظر داشتند. دوم 
این  حول  جوسازی  از  ایران  دشمنان  و  رقبا  که  است  اهدافی 
موضوعات در نظر دارند. در مورد اول به چند نکته اشاره می کنم. 
جان بولتون با اقداماتی که علیه ایران انجام داد خودش را بدنام 
کرد و در معرض آسیب قرار داده است. بولتون در زمان مسئولیت 
خود به دلیل کینه ای که از ایران داشت و از طرف مخالفان ایران 
هم تامین مالی می شد، خودش را در معرض آسیب پذیری قرار 
داده است. حالا اینکه طرح ترور واقعا اتفاق افتاده یا نه و اطلاعاتی 
است، مطلب  آمده هم کمی خنده  دار  بیرون  ماجرا  این  از  که 

دیگری است. 
این تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: نمی توانم نفی کنم که 
چنین فردی باعث کینه ایرانی ها هم شده باشد. چون اگر ترامپ 
در دوران خود به دنبال فروپاشی و تجزبه ایران بود به اقرار خود 
ترامپ یکی از مسببان آن شخص بولتون بود که وی را به جنگ 
با ایران ترغیب می کرد! متاسفانه سیاستمداران آمریکایی به جای 
انجام مسئولیت خود، خودشان را درون مسائلی می اندازند که 
در  آمریکائی ها  اقدامات  اگر  آنان می شود.  آسیب پذیری  باعث 
زمینه ترور افراد ملیت های دیگر بدون تشکیل دادگاه و به شهادت 
رساندن نظامیان ایرانی و عراقی از جمله سردار سلیمانی را هم 
در نظر بگیریم این خود یک انگیزه برای احقاق حق و در دایره 
دفاع مشروع و عرف دیپلماتیک مقابله به مثل است. یعنی اگر 
فردی برای انتقام گیری از جان بولتون به دلیل ضدیت با ایران تا 
حدی که تغییر رژیم را حتی به قیمت تجزیه ایران دنبال نموده 
است، درصدد ترور وی براید، در مقابل اقدامات هنجارشکنانه 

آمریکایی ها در دنیا که حتی بولتون چندی پیش در سنا شهادت 
داد که ترامپ درصدد کودتا در کشورهای دیگر هم بوده، یک امر 

اخلاقی و ملی تلقی می شود.
وی افزود: اما در مورد سلمان رشدی موضوع متفاوت است. 
ایران مطرح نیست و این موضوع  زیرا در این مورد فقط بحث 
مربوط به دنیای اسلام و مسلمانان است. اگر چه هنوز اطلاعات 
زیادی درباره این حادثه و انگیزه ضارب در دست نیست اما به 
آیات شیطانی وی را در  هر صورت اقدام وی در نوشتن کتاب 
شرایط آسیب پذیری قرار داد. این موضوع فارغ از داوری در زمینه 
محتوای نوشته وی اولا" باعث رنجش مسلمان شده و از آنجا که 
در غرب سال هاست روی پروژه اسلام هراسی کار می شود لذا یک 
امر مذهبی است که مسلمانان را وادار به عکس العملی کرده تا 
از خود و عقایدشان دفاع کنند. ثانیا" در حوزه نخبگی و محافل 
دانشگاهی و نیز تصمیم گیران دولتی قرار ندارد بلکه به تلقی و 
برداشت علمای مسلمان ایرانی و دیگر ملیت ها مربوط می شود 
و آنها به دلایل سیاسی، اجتماعی و تاریخی و برای جلوگیری 
به  شده اند.  عکس العمل  به  ناچار  خود  دین  حرمت  هتک  از 
گونه ای که حتی دولت های کشورهای اسلامی قدرت چندانی 
برای کنترل عواطف و احساسات مسلمانان از این هتک حرمت 
را ندارند. به همین دلیل هم بود که بعد از قصد ترور وی، ناچارا 
سلمان رشدی در سی و پنج سال گذشته زندگی مخفی داشته 

است.
تاجیک گفت: با این توضیحات حالا می شود عکس العمل مردم 
ایران و دنیای اسلام را در مورد این دو اتفاق درک کرد! شرط اول 
درک بهتر جدا کردن این دو جنبه است. یعنی اگرچه جان بولتون 
و سلمان رشدی خطاهایی را مرتکب شدند و مستوجب عقوبت 
این دو خبر  تبلیغاتی روی  اما دقت کنیم هدف مانور  هستند 
چیست و اقدامی نکنیم که باعث رسیدن آنها به اهداف خودشان 
شود. زیرا هرگونه جهت دادن این موضوعات به سمت ایران از 
همان دسته خبرهایی است که علاقه دارند ایران را در انزوا نگه 
دارند و با بدنام کردن ما در دنیا اهداف خود را تامین کنند. حالا این 
موضوع می تواند از سوی رقبای منطقه ای و یا تیم ترامپ، پمپئو 

و جان بولتون باشد یا به این دلیل که ایران هراسی برای خیلی ها 
نفع دارد و این خیلی ها در داخل ایران، خارج از کشور و دشمنان 

ما هم هستند.
امنیتی کردن اهداف و منافع تهران ، برای تداوم انزوا و 

پروژه ایران هراسی است 
به صورت  این حوادث  به  اگر بخواهیم  تاجیک تصریح کرد: 
ریشه ای و علمی نگاه کنیم، می توانم بگویم که مجرد این اتفاقات و 
جدای از کیفیت و زمان وقوع یک بحث است و زمان بندی مطرح 
شدن و زنده کردن موضوعات قدیمی و پردازش بین المللی آن و 
در نتیجه خط و نشان کشیدن برای ایران یک بحث دیگر است که 
ارتباط آن با یک موضوع دیگر مانند برجام مساله دیگر! بنابراین 
به نظر می رسد که زمان بندی و حتی پرداختن به این وقایع با 
عبور  آنها  از  اما  زیادی می افتد  اتفاقات  دنیا  در  اینکه  به  توجه 
می شود و این موارد زیاد تحت پوشش خبری قرار نمی گیرد و به 
آن پرداخته نمی شود، این را تداعی می کند که محافلی بدنبال 
بدنام و مشوه کردن چهره ایران هستند تا یا بازی را بهم بزنند و یا 
هزینه بین المللی را برای دو طرف ایران و آمریکا زیاد کنند. یعنی 
به نظر می رسد اگر اتفاقاتی مانند ادعای ترور بولتون و حادثه 
سلمان رشدی یک حرکت حتی سازمان یافته و سیاسی باشد، 
مخالفین ما در کنار اهداف امنیتی که دارند، می خواهند نشان 
دهند هر اقدامی که در جهان به صورت تخریبی انجام شود، به 
ایران متصل است تا در حقیقت سایه سنگین و سیاهی روی کشور 
باشد تا اهداف خودشان را مانند تداوم تحریم ها، منزوی کردن و 
ایران هراسی راحت تر دنبال کنند و این یعنی از نفس اندختن 
سیاست خارجی ایران و به شمارش انداختن نفس های مردم زیر 
فشار زندگی معیشتی و روزمره خود که تبعات سیاسی اجتماعی و 

امنیتی برای کشور دارد.
وی افزود: از این منظر اگر هر کدام از اتفاقات چند روز اخیر که 
توجه افکار عمومی را به خود جلب کرد و شاید اتفاق هم افتاده 
باشد، زمان توجه و پوشش این اتفاقات به دلایل و اهداف خاصی 
مرتبط است. حالا برای آنکه این اهداف را بشناسیم، باید دید 
ایران دارد صورت می گیرد. مهم ترین  اتفاقاتی حول محور  چه 

نکته حول محور ایران، مساله مذاکرات برجامی و نزدیک شدن 
ایران و آمریکا به تفاهم است. مسئله بعدی باید دید بازیگران این 
موضوع چه کسانی هستند. ترامپ و تیمش، نئومحافظه کاران در 
آمریکا و کسانی که در حزب جمهوری خواه که در آن توسط لابی 
صهیونیستی توجیه و هدایت می شوند. این افراد کسانی هستند 
که با برجام میانه خوبی نداشتند از جمله بولتون، ترامپ، پمپئو 
و غیره. از طرف دیگر این اتفاقات هم کنار هم رخ داده است. 
این سه نکته را سه راس مثلث بگذاریم، یعنی زمان بندی  اگر 
اتفاقات، مخالفت جمهوری خواهان و نئومحاحفظه کاران با برجام 
و راس دیگر آن نزدیکی تفاهم ایران و آمریکا است که امروز توسط 
دموکرات ها مدیریت می شود. این مقوله مفهوم پیدا می کند که 
پردازش بین المللی این اتفاقات برای اهداف خاصی است و آنکه 

گربه برای رضای خدا بخواهد موش بگیرد!
تاجیک تصریح کرد: اگر مساله ترور بولتون واقعی باشد، با توجه 
به جهت دادن به افکار عمومی، سناریو سازی  و سمت و سو دادن 
به آن، نشان از این دارد که تیم تخریب برجام در رسانه های بین 
المللی در آمریکا ، فعالیت خود را تشدید کرده و سیاستمداران ما 
باید دقت داشته باشند که در صورت رسیدن به تفاهم، شرایطی را 
به وجود نیاوریم که شکنندگی برجام باعث شود تا بار دیگر اقدامات 
ترامپ در چند سال گذشته تکرار شود و زیرساخت های برجام از 
بین برود. در مورد سلمان رشدی انگلیس ها انگیزه تخریبی دارند 
و باید به خط تبلیغی و فعالیت های سیاسی دیپلماتیک آنان دقت 
بولتون می تواند یک  ترور جان  اما در مورد موضوع طرح  کرد. 
درگیری در جناح های آمریکایی و یا ضدیت با بایدن و فشاری 
روی او مخصوصا در انتخابات آتی آمریکا باشد و قسمتی هم برای 
بدنام کردن ایران و تلاش برای اینکه همچنان پروژه ایران هراسی 
و انزوای بین المللی ایران و عدم بازگشت ما به جامعه بین المللی 
فعال باشد تا با تداوم تحریم ها ایران درگیر مشکلات و مسائل 
داخلی باشد تا نتواند یک بازیگر منطقه ای و بین المللی باشد که 
با مخالفت با برجام این موضوع را مدیریت می کنند و قسمت دیگر 
اهداف شخصی برای بولتون است که مورد توجه افکار عمومی 

قرار بگیرد.
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آیا دین، چیزی جز دوست داشتن و دشمن 
داشتن است؟! خداوند عز و جل می فرماید : 

»بگو : اگر خدا را دوست می دارید، پس، از من 
پیروی کنید تا خدا نیز شما را دوست بدارد«.

سه شنبه -25 مرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5559

المستدرك علی الصحیحین : ج 2 ص ٣19 ح ٣148

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته 4 فوتی ناشی از کرونا داشتیم و حال 
۲۷ بیمار دیگر وخیم است.مهدی مصری ، در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: 
در ۲4 ساعت منتهی بیست و چهارم مردادماه تعداد 40 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی 
شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۷۳ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: 
طی شبانه روز گذشته 4 فوتی ناشی از کرونا داشتیم و در مجموع تعداد 110 بیمار مشکوک به کرونا بستری 
هستند و حال ۲۷ بیمار نیز وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 190 تست 
انجام گرفته نتیجه ۸4 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و 914 هزار و 4۸9 دُز 

واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

سایه، صبح جمعه در رشت آرام می گیرد 
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان روزدوشنبه در نشست هماهنگی برگزاری مراسم خاکسپاری 
استاد هوشنگ ابتهاج گفت: این مراسم صبح جمعه با حضور جمعی ازمسولان کشور و استان، هنرمندان 
و هنردوستان در رشت برگزار می شود.رضا ثقتی با بیان اینکه پیکر استاد ابتهاج غروب چهارشنبه از آلمان 
به فرودگاه امام خمینی تهران منتقل می شود افزود: صبح پنجشنبه هم مراسم بزرگداشت استاد ابتهاج از 
سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در تالار وحدت تهران برگزار شده ونماز میت هم در همانجا برپیکر این 
هنرمند برجسته گیلانی اقامه خواهد شد.وی گفت: پیکر استاد ابتهاج پنج شنبه به گیلان منتقل شده و 
مراسم خاکسپاری هم صبح جمعه برگزار می شود.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه از برنامه ریزی ها 
برای برگزاری مراسمی در شان و منزلت استاد هوشنگ ابتهاج خبرداد و افزود: تلاش می شود این مراسم در 

شان این چهره فرهنگی برگزار شود.

هشدارعجیب یک نماینده مجلس به رئیسی
مرتضی محمودوند عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها خطاب به رئیس جمهور بیان کرد: 
استان ویژه لرستان کجا رفت و چه شد؟ از طلا بودن پشیمان گشته ایم، مرحمت فرموده ما را مس کنید و 
همان استان معمولی را برای ما محاسبه کنید. طبق آمار در مصوبات سفر شما به استان لرستان در قیاس 
با استان هایی که وسعت و جمعیت آن ها حتی از لرستان هم کمتر است ظلم شده، به خصوص در حوزه 
کشاورزی این مصوبات ظالمانه است و به داد مردم برسید. محمودوند خطاب به رئیس جمهور بیان کرد: 
آقای رئیسی متاسفانه با کسانی نشست و برخاست می کنید که محرم نظام نبودند و نیستند، از سر دلسوزی 
برای حفظ نظام اقدام کنید، این آخرین اخطار وکیل مردم لرستان است و دفعه بعد با اسنادی توضیح 

می دهم که هیچ کس پاسخگو نیست.

حامد کرزی: اجازه سفر به خارج از کشور را ندارم 
رئیس جمهوری سابق افغانستان درباره اینکه به نظر می رسد اجازه خروج از کشور را ندارد و زندانی طالبان 
است، گفت: نه، خب آن ها به من گفتند که امکان سفر به خارج از کشور را ندارم، اما در داخل کابل وقتی 
که اوضاع امنیتی خوب باشد و بخواهم جایی بروم ما به آن ها اطلاع می دهیم. و آن ها اسکورت برای من 
درنظر می گیرند. درباره سفر به مناطق مرزی نیز هنوز کاری نشده است. در واقع اطلاعی ندارم. من تا به 
حال در این باره به آن ها چیزی نگفتم. به نظرم هنوز زود است که چنین درخواستی داشته باشم شاید در 

پاییز مطرح کنم.

چمران: »زاکانی« از شهرداری نمی رود 
 مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه مطابق رای دیوان 
عدالت امکان خدافظی زاکانی از شهرداری تهران وجود دارد، گفت: رای دیوان عدالت اداری چیز دیگری 
است و ربطی به آقای زاکانی ندارد. گفتنی است بر اساس اعلام دیوان عدالت اداری، همه شهرداران 

شهر های بالای یک میلیون نفر جمعیت از جمله تهران باید دارای سوابق مرتبط شغلی باشند.

 تمدید 6 ماهه گذرنامه های فاقد اعتبار، برای اربعین
رئیس ستاد مرکزی اربعین گفت: بنا شد گذرنامه هایی که کم تر از شش ماه اعتبار دارند و یا حتی فاقد 
اعتبار هستند با تمهیدات اتخاذ شده توسط پلیس گذرنامه فراجا در مرز به مدت ۶ ماه تمدید شوند و زائران 
می توانند بدون نگرانی در مرز گذرنامه خود را تمدید کنند.مبلغ بیمه را نسبت به سال 9۸ ثابت نگاه داشتیم، 

اما خدمات را ۳4 تا 100 درصد افزایش دادیم.

بازداشت یک مدیر بانکی در ایلام 
 »عبدالوهاب بخشنده«، دادستان ایلام، اظهار کرد: یکی از مدیران بانک های استان ایلام به اتهام جعل 

در اسناد رسمی و استفاده از سند مجعول، ارتشا، اختلاس و جعل رایانه ای بازداشت شده است. 

زمان برگزاری دومرحله ای کنکور مشخص شد
براساس اعلام سازمان سنجش، نوبت اول کنکور سراسری ۲9 و ۳0 دی 1401 و نوبت دوم 14 و 1۵ تیر 

140۲ برگزار می  شود. کنکور ارشد هم 11 و 1۲ اسفند 1401 برگزار می شود.

ریاحی وکیل دادگستری درگذشت 
 غلامعلی ریاحی که به خاطر وکالت پرونده های سیاسی و مطبوعاتی و درعین حال قبول وکالت پروندۀ مه 

آفرید امیر خسروی شهرت رسانه ای هم داشت بعد از گذراندن یک دوره بیماری درگذشت.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری جاعلان سند نمره کار 
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری ۳ جاعل سند نمره کار خودرو و توقیف ۲ دستگاه خودرو بنز 

۲40 و یک دستگاه خودرو موهاوی در این رابطه خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با اقدامات اطلاعاتی مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان قم مشخص 
شد افرادی با خرید خودروهای گران قیمت مدل پایین در مزایده ها و اخذ گذر موقت جهت انتقال آن ها به 
کشورهای همسایه نسبت به سند نمره کردن این خودروها اقدام می کنند، بنابراین موضوع به صورت ویژه در 

دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی در ادامه با اشاره به تلاش های صورت گرفته، از دستگیری ۳ جاعل و کشف ۲دستگاه خودرو بنز۲40c و 
یک دستگاه خودرو موهاوی خبر داد و گفت: با بررسی کارشناس مشخص شد موتور و سیلندر خودروها کاملا 

تعویض و شماره اصلی بر روی آنها هک شده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش خودروهای توقیفی را در مجموع ۳۲میلیارد 
ریال اعلام کردند، تصریح کرد: از متهمان تحقیق و پرونده به سازمان تعزیرات به عنوان مرجع رسیدگی کننده 
ارسال شده است. سردار اسماعیلی، از شهروندان خواست در صورت اطلاع از نگهداری کالاهای قاچاق توسط 
افراد سودجو، موضوع را از طریق شماره تلفن 110 به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع داده تا در اسرع 

وقت نسبت به برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود. 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سرکرده باند کلاهبرداری ارسال پیامک جعلی ثنا
فرمانده انتظامی استان از دستگیری سرکرده باند کلاهبرداری از طریق ارسال پیامک جعلی ابلاغیه ثنا در 

قم خبر داد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی طرح شکایت های متعدد مردم مبنی بر اینکه شخص یا 
اشخاصی با ارسال پیامک جعلی ابلاغیه ثنا و فریب آن ها به روش نصب نرم افزارهای مخرب بر روی تلفن همراه 
، اطلاعات گوشی و اطلاعات کارت بانکی شان را هک کرده اند، شناسایی متهمان با هماهنگی مقام قضائی در 

دستور کار مأموران پلیس فتا استان قم قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با اقدامات گسترده کارشناسان پلیس فتا استان سرکرده باند در یکی از استان های غربی 
شناسایی، دستگیر و در مواجهه با شواهد موجود به بزه انتسابی و مشارکت با ۵ تن دیگر در استان های مختلف 
کشور اعتراف کرد. فرمانده انتظامی استان قم از تلاش برای دستگیری دیگر همدستان متهم این پرونده خبر 
داد و گفت: در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 
استان شد. سردار میرفیضی از مردم خواست، در صورت مواجهه با مصادیق اقدامات مجرمانه در فضای مجازی 
موضوع را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس www.Cyberpolice.ir و یا با شماره تماس 09۶۳۸0 به مرکز 

فوریت های سایبری پلیس فتا اطلاع دهند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف محموله لوازم برقی قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف 4 دستگاه خودرو پژو 40۵ و کشف 1۵1 دستگاه قهوه ساز و ۳۵ 

دستگاه گوشت کوب برقی قاچاق در این رابطه خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت اقتصادی با همکاری مأموران یگان تکاوری استان، 

4 دستگاه خودرو پژو 40۵ حامل بار قاچاق را در محور کمربندی امام علی )ع(، شناسایی و توقیف کردند.
وی افزود: در ادامه طی هماهنگی با مقام قضائی استان خودروها مورد بازرسی قرار گرفته و در مجموع 1۵1 

دستگاه قهوه ساز و ۳۵ دستگاه گوشت کوب برقی فاقد مجوز و قاچاق کشف و متهمان دستگیر شدند.

شهردارقم :

۶۷ درصد جمعیت قم مهاجر است 
شهردارقم بابیان اینکه ۶۷ درصدی جمعیت قم مهاجر است گفت: ماندگاری کنونی 
زائر در قم ۷ ساعت است و سودی برای شهر ندارد و باید با افزایش ماندگاری زائر، 

اقتصاد شهری توسعه یابد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت وگویی، بیان کرد: اقدامات و فعالیت های 
شهرداری در حوزه بهزیستی، فرهنگی و ورزشی بیشتر و پررنگ تر از برخی نهادهای 

تخصصی است.
شهردار قم بابیان اینکه بودجه امسال شهرداری قم حدود ۵ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده است، گفت: از این مبلغ ۲۵00 میلیارد تومان به صورت نقدی باید 

محقق شود.
سقائیان نژاد یادآور شد: برای تحقق بودجه نقدی ۲۵00 میلیارد تومانی شهرداری 

قم در سال جاری هرروز باید 1۶ میلیارد تومان درآمد وصول شود.
وی در ادامه با اشاره به حذف بند»ز« از قانون بودجه امسال دولت، یادآور شد: در 
قالب این بند بدهی بسیاری از دستگاه ها به شهرداری ها تسویه می شد که این بند از 

سال 1400 متوقف شده است و امکان تهاتر آن از بین رفته است.
بدهی های  از  تومان  میلیارد   ۶۳ پیش ازاین  کرد:  خاطرنشان  قم  شهردار 

آموزش وپرورش از محل این بند تسویه شده بود.
بیان داشت:  مهاجر است،  قم  اینکه ۶۷ درصدی جمعیت  بابیان  پایان  در  وی 
ماندگاری کنونی زائر در قم ۷ ساعت است و سودی برای شهر ندارد و باید با افزایش 

ماندگاری زائر، اقتصاد شهری توسعه یابد.
 

رئیس دانشگاه قم:

تفاوت فرهنگی میان دانشجویان 
مشکل ساز شده است 

رئیس دانشگاه قم با اشاره به افزایش تعداد دانشجویان اتباع در قم، گفت: باتوجه به 
تفاوت های فرهنگی که میان دانشجویان اتباع و بومی وجود دارد قانون به ما این اجازه 
را می دهد که نیمی از سال تحصیلی را حضوری و نیمی را به صورت غیر حضوری 

برگزار کنیم. 
آموزشی  مشکلات  بررسی  جلسه  در  شب  یکشنبه  دیرباز  عسگر  آیت الله 
دانشگاه ها که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره 
به اینکه دانشگاه مفید همراهی بسیار مطلوبی با دیگر دانشگاه ها دارد، اظهار 
افزایش  دنبال  به  همچنان  و  دارند  مطلوبی  ارتباط  دانشگاه ها  با  خیرین  کرد: 

مشارکت ها هستیم.
وی با بیان اینکه شهرداری و استانداری می توانند در راستای انتخاب زمین مناسب 
برای خوابگاه های دانشجویان همکاری داشته باشند، عنوان کرد: قطعا بحث موقعیت 

جغرافیایی خوابگاه اهمیت بسیاری دارد و باید مورد توجه قرار بگیرد.
رئیس دانشگاه قم با اشاره به افزایش تعداد دانشجویان اتباع در قم، مطرح کرد: 
باتوجه به تفاوت های فرهنگی که میان دانشجویان اتباع و بومی وجود دارد قانون به 
ما این اجازه را می دهد که نیمی از سال تحصیلی را حضوری و نیمی را به صورت غیر 

حضوری برگزار کنیم.
وی ادامه داد: پیشنهاد ما این است که از این قانون استفاده کنیم و کلاس های 
دانشجویان بومی و اتباع را به صورت دوره ای غیرحضوری و حضوری برگزار کنیم تا از 

مشکلات حضور همزمان این دانشجویان جلوگیری کنیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم تقویت ارائه خدمات به شهروندان 
در فضاهای خدماتی بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بر لزوم تقویت ارائه خدمات 
به زائرین شهروندان در فضاهای خدماتی بوستان ها ازجمله رستوران ها، غرفه ها و 

پارک های بازی تأکید کرد.
و  سرمایه گذاران  با  سازمان  مدیران  جلسه  برگزاری  به  اشاره  با  جوادیان  پیام 
زیرمجموعه های خدماتی رفاهی سازمان در خصوص تقویت ارائه خدمات به زائرین 
اظهار کرد: در این جلسه مطالبی ازجمله رعایت شئون شهر کریمه اهل بیت)س(، 
رعایت قیمت های مصوب، رعایت بهداشت و ارائه خدمات شایسته به زائرین مطرح 

شد.
وی با بیان اینکه بهره برداران نیز مسائل و مشکلات خود را در این جلسه مطرح 
کردند افزود: دستورات لازم در خصوص بررسی و رفع مشکلات ارائه شده تا بتوانیم 

خدمات رسانی بهتری به زائرین داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر ضرورت تداوم 
جلسات تصریح کرد: بنای سازمان بر ارائه خدمات مناسب به زائرین و همشهریان است 
و در همین راستا باید بتوانیم ضمن نظارت کافی بر بهره برداران، مسائل و مشکلات 

مربوط به ایشان را حل کنیم.
وی با اذعان به اینکه در ایام فصل های بهار و تابستان اقبال مردم به حضور در 
بوستان ها و فضاهای سبز شهر بیش ازپیش است خاطرنشان کرد: به همین خاطر 
فضاهایی چون رستوران ها، غرفه های خدماتی، پارک های بازی و… باید شرایط بهتری 

را برای بهره مندی شهروندان و زائرین فراهم کنند.

با اجرای طرح هشداری شیارهای لرزاننده ؛

ضریب ایمنی راه های استان قم 
افزایش یافت

رییس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: با اعتباری بالغ بر شش میلیارد ریال، طرح هشداری شیارهای لرزاننده) رامبل 
استریپس( به طول 14۷ کیلومتر در سطح محورهای آزادراه قم- تهران، قم- جعفریه، 

پردیسان- ورجان، قم- کاشان، قم- سلفچگان و لنگرود- کهک ، اجرا شد.
سید حسن خلیلی نیا اظهارداشت :درهمین راستا و به منظور هشیاری راننده 
وجلوگیری از انحراف خودرو از مسیر اصلی، نسبت به اجرای طرح هایی جهت آگاه 
سازی راننده، من جمله، شیارهای لرزاننده) رامبل استریپس( درانتهای عرضی راه) 

دردوطرف( و مقاطع حادثه خیز اقدام می شود.
خلیلی نیا افزود: درصورت انحراف خودرو ازمسیر اصلی حرکتی، شیارهای لرزاننده 
با تولید صدا و لرزش خودرو، راننده را هشیار و متوجه انحراف خودرو نموده و از ورود به 

لاین مقابل و یا خروج از سطح راه باز می دارد.
وی درخصوص اجرای این مرحله از طرح شیارهای لرزاننده درسطح راه های استان 
گفت: درقالب این طرح که عملیات اجرایی آن از ۲0 فروردین ماه سالجاری آغاز شده، 
افزون بر 14۷ کیلومتر شیار لرزاننده به صورت طولی و عرضی درسطح راه های استان 

اجرا شده است.
رییس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
درادامه به محورهایی که طی سال جاری، طرح شیارهای لرزاننده درآنها به اجرا درآمده 
اشاره و تصریح کرد: محورهای آزادراه قم- تهران، قم- جعفریه، پردیسان- ورجان، 
لنگرود- کهک، قم- کاشان، قم- سلفچگان، درزمره راه های برونشهری استان می 

باشند که طرح شیارهای لرزاننده درآنها به اجرا درآمده است.
وی درخاتمه از تمامی کاربران جاده ا  ی که از محل اجرای طرح های عمران جاده ای 
عبور می نمایند درخواست کرد ضمن رعایت کامل جوانب ایمنی، همکاری و تعامل 

لازم با مجریان را طرح داشته باشند.
 

 مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

روکش آسفالت بلوار غدیر
 بهسازی می شود

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از اجرای عملیات عمرانی روکش آسفالت بلوار 
مولوی در پردیسان به مساحت سه هزار مترمربعی خبر داد.

از  معابر عمومی  تسطیح  و  آماده سازی  اینکه  بیان  با  علی اکبری  محمدحسین 
اولویت های مدیریت شهری است اظهار داشت: در سال گذشته 1۶هزار تن آسفالت با 
هزینه ای بالغ بر ۲40میلیارد ریال در معابر منطقه اجرا شد و در سال جاری نیز آسفالت 

معابر به ترتیب اولویت در دستور کار قرار دارد.
وی از اجرای عملیات عمرانی روکش آسفالت بلوار مولوی خبر داد و گفت: این پروژه 

زیرساختی به مساحت سه هزار مترمربع به انجام رسیده است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم یادآور شد: در راستای تکمیل معابر موردنیاز به 

آسفالت در منطقه، روکش آسفالت قسمتی از بلوار غدیر نیز در دستور کار قرار دارد.

مسئول توسعه گلخانه سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت :شهرک 
گلخانه ای رزبند در ۵0 کیلومتری شهر قم در بخش خلجستان واقع شده 
است این شهرک سال 9۳ با 1۷ واحد تولیدی و اشتغال زایی برای ۳۵ نفر 

افتتاح شد.
صابری  با اشاره به اینکه این مجتمع گلخانه ای 4۸ واحد گلخانه ای 
دارد  اظهارداشت :در حال حاضر ۲00 نفر در مساحتی بالغ بر ۲۵ هکتار 
مشغول به کار هستند. صابری افزود: عمده محصول این مجتمع گلخانه 

فلفل ،گوجه گیلاسی و خیار است و محصولات این مجتمع علاوه بر بازار 
قم به استان های همجوار به خصوص پایتخت فرستاده می شود. صابری 
گفت:با وجود پتانسیل های مثبت این مجتمع در اشتغال پایدار و تولید 
محصولات با کیفیت این گلخانه ها با مشکلاتی روبرو هستند. مسئول 
توسعه گلخانه سازمان جهاد کشاورزی مشکل اصلی این گلخانه داران 
بحث کمبود و کیفیت آب عنوان کرد و گفت: در چند ماه گذشته چاه 

جدیدی حفر شده که تا حدودی این مشکل را برطرف کرده است.

مسئول توسعه گلخانه سازمان جهاد کشاورزی استان قم  مطرح کرد
شهرک گلخانه ای رز بند قم، شهرکی با پتانسیل های فراوان

رییس مرکز بهداشت قم گفت: با توجه به نقش واکسن در ایجاد ایمنی علیه 
کرونا، تزریق واکسن در تمام پایگاه های سلامت این استان انجام می شود. 

پایگاه  مرکز، 9۲  در 4۲  واکسیناسیون  افزود:  درگفت وگویی  محبی  سیامک 
سلامت و ۶0 خانه بهداشت در سطح شهر و روستا انجام می شود.

وی با اشاره به این که سال گذشته برنامه واکسیناسیون در کشور شروع شد، 
اضافه کرد: در آغاز طرح واکسیناسیون علیه کرونا در استان قم 1۸ مرکز تجمیعی 
فعال بود که از ابتدای امسال برنامه وزارت کشور تغییر و به سمت شبکه های 

بهداشتی و درمانی حرکت کرد.
وی با بیان این که هم اکنون تمام مراکز جامع خدمات شهری و روستایی در طرح 
واکسیناسیون فعال است، ادامه داد: شهروندان به مراکزی که پرونده بهداشتی 

دارند مراجعه کنند، ولی می توانند به هر مرکز دیگری نیز مراجعه کنند.
محبی با اشاره به فعالیت مراکز واکسیناسیون در ساعات اداری، گفت: برای 
افزایش دسترسی، چهار مرکز امام خمینی)ره( در بلوار کریمی، امام رضا)ع( در 
پردیسان، شهدا در خیابان انقلاب و الزهرا)س( در نیروگاه در نوبت عصر نیز از 

ساعت 1۷ الی ۲0 فعال است.

وی افزود: مرکز تجمیعی واکسیناسیون شماره ۲ در بلوار کارگر همه روزه از ساعت 
۸ صبح لغایت ۲0 فعال است.

وی با اشاره به لزوم دریافت دوز چهارم واکسن، به شهروندان توصیه کرد: نوع 
واکسنی که برای دوز سوم و چهارم دریافت می کنند متفاوت از نوع واکسن دوز اول 

و دوم باشد.
رییس مرکز بهداشت قم تصریح کرد: افرادی که قصد شرکت در پیاده روی اربعین 
دارند، اگر بیش از ۶ ماه از دریافت آخرین دوز واکسن آن ها گذشته باشد، باید برای 

دوز یادآور اقدام کنند.
وی تاکید کرد: خانواده ها برای افراد سالمند و ناتوانی که توان خروج از منزل 
ندارند می توانند با پایگاه های بهداشتی سطح شهر تماس حاصل و درخواست 

حضور تیم سیار نمایند.
وی افزود: همچنین تیم های سیار مرکز بهداشت آمادگی دارند در مراکز تجمعی 
از جمله شهرک های صنعتی، کارخانه ها،  سازمان ها و دستگاه های اداری که 
متقاضیان زیادی دارد با هماهنگی قبلی نسبت به تزریق واکسن کرونا مراجعه 

کنند.

رییس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

انجام تزریق واکسن کرونا در تمام پایگاه های سلامت

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: بحث ثبت نام یکی از فرایندهای بسیار مهم 
و تأثیرگذار در فرایند تعلیم و تربیت است و والدین هر چه سریع تر در فرصت باقی مانده 

نسبت به ثبت نام فرزندان خود اقدام کنند.
با اشاره به اهمیت فرایند ثبت نام اظهار داشت: روزهای کرونایی  علیرضا رحیمی 
عوارض بسیاری در ابعاد مختلف زندگی انسان به ویژه در حوزه تعلیم و تربیت داشت 
که خوشبختانه با حضوری شدن مدارس از 14 فروردین ماه امسال  شرایط تحصیلی 
بهتری فراهم شد و با توجه به ارزیابی های به عمل  آمده در این مسیر"حرکت روبه پیشرفت" 

داشتیم که در بهبود وضعیت بسیار مؤثر بوده است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با گریزی بر اتفاق هایی که در این دوران گذراندیم 
تصریح کرد: شور و نشاط دانش آموزان برای حضور در مدرسه بسیار بیشتر از قبل شده، 

امسال نسبت به سال گذشته وضعیت تحصیلی امتحانات نهایی دانش آموزان خیلی 
بهتر شده همچنین تعطیلی مدارس، نقش مدرسه را برای اولیا، دانش آموزان و معلمان 

به خوبی به رخ کشید به گونه ای که این تغییرات کیفی، بسیار ملموس است.
وی بحث ثبت نام را یکی از فرایندهای بسیار مهم و تأثیرگذار در فرایند تعلیم و تربیت 
دانست و عنوان کرد: اولین ارتباطی که اولیا با کادر مدرسه برقرار می کنند مهم ترین رویداد 
ارتباط گیری بین اولیا و مدرسه و دانش آموزان است امسال شعار ثبت نام مطلوب، نظارت 

همگانی را رأس این مهم قرار دادیم.
رحیمی بهترین مدرسه را نزدیک ترین مدرسه محل سکونت معرفی کرد و گفت: ثبت نام 
مطلوب زمانی صورت می گیرد که همه جوانب به  خصوص محدوده جغرافیایی بنا بر 
اقتضائات روحی بچه ها در نظر گرفته شود، ثبت نام پایه اول نیز از ۲1 خردادماه به صورت 
رسمی آغاز شده و پیگیری برای پایگاه های سنجش نیز برحسب اولویت انجام  شده و تا 

پایان مردادماه نیز ادامه دارد.
به گفته مدیرکل آموزش و پرورش استان قم ثبت نام پایه اول ابتدایی نسبت به سال 
گذشته تفاوتی داشته که از آن با عنوان رویداد فرهنگی یاد می کنیم به این صورت که 
حتی الامکان هر دو اولیای دانش آموز در مدرسه حضور داشته باشند تا چند دقیقه ای 
به ویژگی های مدرسه و  تا نسبت  با والدین تشکیل داده  توسط مدیر، جلسه معارفه 

انتظاراتی که در این  بین وجود دارد آگاه شوند.
وی دریافت هرگونه وجهی در زمان ثبت نام به  غیر از "حق بیمه و کتاب های درسی" 
را کاملًا اختیاری دانست و افزود: ثبت نام مدارس خاص با دریافت شهریه نیز بر اساس 
ضوابط ابلاغی است و بحث کمک به مدرسه اجباری نیست والدین عزیز می توانند در 
صورت بروز هرگونه مشکلی به ادارات ارزیابی عملکرد مناطق به صورت حضوری یا تلفنی 

اطلاع رسانی کنند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

 والدین هر چه سریع تر نسبت به ثبت نام فرزندان خود اقدام کنند

مزرعه گل آفتابگردان

عکاس :محمد عطایی

جهاد  سازمان  آبزیان  امور  و  شیلات  معاون 
پیش بینی های  اساس  بر  گفت:  قم  کشاورزی 
صورت گرفته امسال ۲ هزار و 400 تن انواع ماهیان 
ماهی  پرورش  استخرهای  در  سردابی  و  گرمابی 

استان تولید می شود. 
سید اکبر شکراللهی درگفت وگویی بیان داشت: 
گرمابی،  ماهیان  بخش  سه  در  استان  شیلات 
ماهیان سردابی و ماهیان زینتی به تولید محصول 
پایان سال جاری  تا  رابطه  می پردازد که در همین 
یک هزار و ۵00 تن ماهی گرمابی و 900 تن ماهی 
سردابی که ارزش غذایی بالایی دارند در قم تولید 

خواهد شد.

وی افزود: ۲0۸ استخر ذخیره آب دومنظوره در 
زمینه پرورش ماهیان گرمابی و 9۳ استخر نیز برای 
پرورش ماهیان سردابی در قم فعال است و بیش از 
۳00 نفر در زمینه پرورش ماهیان خوراکی در این 

استان به فعالیت می پردازند.
گسترش  برای  لازم  اقدام های  داد:  ادامه  وی 
این  و  شده است  انجام  درقم  آبزیان  تولید  سطح 
استان با وجود موقعیت آب و هوایی ویژه ای که دارد 
به جایگاه مناسبی  انواع ماهی  پرورش  زمینه  در 
رسیده است و تلاش های برای ارتقا این جایگاه در 

سال های آینده ادامه می یابد.
شکراللهی گفت: عرضه ماهیان گرمابی و سردابی 

تولید شده در استان قم به بازار در زمان های خاصی 
داشتن  با  که  بهره بردارانی  اما   می گیرد  صورت 
استخرهای مجهز امکان نگهداری ماهیان پرورشی 
خود را دارند می توانند در طول سال محصول خود را 

به بازار عرضه کنند.
وی تاکید کرد: همچنین در راستای درآمدزایی 
حوزه  در  شغلی  فرصت های  گسترش  و  بیشتر 
شیلات، سازمان جهاد کشاورزی قم درنظر دارد در 
خصوص راه اندازی صنایع تبدیلی و غذایی به منظور 
برای  را  لازم  شرایط  شیلاتی،  محصولات  فرآوری 
به فعالیت در این حوزه  سرمایه گذاران علاقه مند 

فراهم آورد.

معاون شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۲هزار و ۴۰۰ تن ماهی امسال در قم تولید می شود 

 رئیس پلیس فتا استان قم با اشاره به شیوه های 
قمی  شهروندان  از  واتساپ  در  کلاهبرداری  جدید 

خواست تا فریب این نوع از کلاهبرداری را نخورند.
سرهنگ علی موالی پیش از ظهر دوشنبه در گفتگو 
با خبرنگاران با هشدار به شهروندان قمی در خصوص 
اظهار  واتساپ  در  کلاهبرداری  جدید  شیوه های 
داشت: کلاهبرداران در جدیدترین روش با ارسال یک 
فایل apk که به بدافزار جاسوسی آلوده است، قصد 

خالی کردن حساب بانکی افراد را دارند.
رئیس پلیس فتا استان قم افزود: در این روش پیامی 

به واتساپ افراد ارسال می شود و آنها را تحریک به نصب 
بدافزار ارسالی می کنند که در صورت اقدام به این کار 
توسط کاربر، تمامی اطلاعات دستگاه تلفن همراه به 

فرد سازنده آن بد افزار ارسال می شود.
وی به دیگر روش جدید کلاهبرداری نیز اشاره کرد و 
گفت: در این روش کلاهبرداران با ارسال اکانت جعلی 
ارز دیجیتال که رمز و پسورد در آن وجود دارد و یا اینکه 
پول های  کیف  جعلی  نسخه های  ارسال  و  ایجاد  با 
ناآگاه  کاربران  از  کلاهبرداری  به  مبادرت  رسمی، 
می کنند. سرهنگ موالی گفت: به شهروندان قمی 

هشدار داده می شود که به این موضوع توجه کنند، 
هرگونه ابلاغیه و اطلاع رسانی از سوی دستگاه ها و 
سازمان های مختلف به صورت فاقد لینک است و به 
هر گونه اطلاع رسانی با محتواهای دیگر به خصوص 

در فضای واتساپ توجه نکنند.
رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: در حوزه رمز 
ارزها نیز نباید به وعده رمز ارزهای رایگان توجه کرد و 
شهروندان باید مراقب باشند تا حساب شخصی آنها 
هک نشود که در این صورت رمز کیف پول فرد نیز به 

سرقت می رود.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد؛

شهروندان قمی مراقب کلاهبرداران واتساپی باشند


